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یادداشت 
?....... کاظم گلخنی 

فعــالان اجتماعــی با اشــاره به 
اختلافــات بین اعضای شــورای 
شــهر بندرعبــاس و ناتوانی های 
بروز کرده در این شــورا که ناشی 
از دو قطبی شــدن این شوراست، 
شهرســتان  شــورای  عملکرد  از 

بندرعباس هم گلایه دارند
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  8 صفحه 

  دهه چهارم سال سی و دوم

  قيمت  5000 تومان  

قيمت انواع ميوه و تره بار از تاریخ 1402/10/16 

تا اطلاع ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

نوع ميوه ردیف

391.000 پرتقال نافی جنوب 1

402.500 پرتقال تو سرخ  2

230.000 پرتقال شمال  3

230.000 پرتقال مارسلین  4

172.500 پرتقال محلی  5

منبع : سازمان سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی  

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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اندومتریوز از بيماری های 
شایع ناباروری زنان است

یک جــراح و متخصص زنان و 
زایمان گفت: اندومتریوز از جمله 
بیماری های شایع زنان است که 
شیوع آن حدود ۱۰ درصد برآورد 

شده است. 

تمساح
?....نوشته ی: نيک  کولاکوفسکی

از شکسپیر کم نقل قول کنید
نقــل قــول از ویلیام شکســپیر 
کمی شــبیه نفس کشیدن است: 
هر کســی ایــن کار را می کند. 
هم اتاقــی تان که روزنامه را ورق 

می زند

تفاهم نامه ساخت 
هنرستان جوار صنعت 
در هرمزگان امضا شد

وقتی دریا در حال تهی 
شدن از آبزیان است 

متخصص تغذیه عنوان کرد؛

برنامه غذایی برای 
مقابله با کاهش تنگی 

نفس

نماینده غرب هرمزگان:نماینده غرب هرمزگان:

 تعرفه گوجه فرنگی بزودی اصلاح تعرفه گوجه فرنگی بزودی اصلاح
 می شود می شود

عکس: ندای هرمزگان- جاوید بکرای  عکس: ندای هرمزگان- جاوید بکرای  

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
پیگیری هــا و رایزنی نماینده غــرب هرمزگان با 
مقام هــای عالی وزارت جهاد کشــاورزی به ثمر 
نشســت و وزارت جهاد کشــاورزی قول اصلاح 
 تعرفه گوجه فرنگی و رفع نگرانی های کشاورزان  

داد. 
به  گزارش نــدای هرمزگان، احمــد جباری دبیر 
کمیســیون عمران مجلــس و نماینده مردم غرب 
استان  با اشــاره  به وضع تعرفه سنگین  بر گوجه 

فرنگــی و  دغدغه ها و نگرانی های کشــاورزان 
هرمزگانــی  در این زمینه  گفت: به محض اطلاع 
از وضع چنین تعرفه  ســنگینی کــه نگران گوجه 
کاران  را ســبب شــده بود، ابتدا بــا رئیس جهاد 
کشاورزی  استان پیگیری کرده و سپس با مقامات 
وزارت جهاد کشــاورزی تماس گرفتــه و نگرانی 
کشاورزان  و مشــکلاتی که چنین تعرفه سنگینی 
برای کشــاورزان به وجود آورده  متذکر شده و نیز 
به محض تمام شدن جلسه مجلس در وزارت جهاد 

کشــاورزی حضور پیدا کردم و پیگیر اصلاح تعرفه  
گوجه فرنگی و ابلاغ رسمی آن شدم.

احمــد جبــاری افزود: هنــوز به پیک  برداشــت 
محصول گوجه فرنگی نرســیده ایم و چنین تعرفه 
ای می توانســت وضعیت بســیار نامطلوبی  برای 

کشاورزان به وجود آورد.
نماینــده مردم اســتان در مجلس  بــا اعلام خبر 
اصلاح تعرفــه ها گفت: خوشــبختانه پیگیری ها 
با معاون بازرگانی وزارت جهاد کشــاورزی به ثمر 

نشســت و امروز مــی توانم این خبــر خوب را به 
کشــاورزان زحمتکش هرمزگان و جنوب برسانم 
کــه وزارت جهاد کشــاروزی در روزهــای آینده  
 تعرفــه گوجه فرنگــی را اصلاح و ابــلاغ خواهد 

کرد.
جباری تاکید کرد: کشاورزان زحمتکش هرمزگان 
نگران نباشــند و بنده نیز همچنان پیگیر موضوع 
هستم تا هرچه سریع تر اصلاح تعرفه گوجه فرنگی 

ابلاغ شود.

    اقتصادی 

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
رئیس پارک علم و فناوری اســتان هرمزگان گفت: 
پارک علم و فناوری هرمزگان از دوره نخست، همراه 
کنفرانس فولادســازی فولاد هرمزگان بوده و در این 
دوره نیز با توجه به تدارکی که دیده ایم، حضور دارد و 
در انتظار خلق ایده های جدید نوآورانه و فناورانه پارک 

برای صنعت فولاد هستیم. 
بــه گزارش ندای هرمــزگان، علیرضا نصیری افزود: 
سومین کنفرانس فولادســازی و ریخته گری مداوم 
شــرکت فولاد هرمزگان بهمن ماه برگزار می شــود 
و پــارک علم و فنــاوری نیز که از اولیــن دوره این 
کنفرانــس، در مراحــل برگــزاری بــا آن همراهی 
 کرده اســت، در ســال جاری نیز همــراه آن خواهد 

بود.
وی افزود: شــرکت فولاد هرمزگان نقش اساسی در 
توسعه صنعت فولاد اســتان هرمزگان ایفا می کند و 
در میان فولادســازان جنوب، جزو پیشگامان عرصه 
علم و فناوری اســت. این شــرکت با توجه به اینکه 
متولی شــکل گیری کنفرانس فولادســازی اســت، 
می توانــد تحــول قابل توجهی در زمینه اســتفاده از 
 شرکت های دانش بنیان در استان هرمزگان به وجود

آورد.
رئیس پــارک علــم و فنــاوری اســتان هرمزگان 
خاطرنشان کرد: تکنولوژی ریخته گری مداوم یکی از 
مباحث اصلی صنعت فولاد کشور به ویژه برای صنایع 
بزرگ به شــمار می رود؛ ازاین رو برگزاری کنفرانس 
فولادســازی می تواند به ایجــاد و انتقال دانش فنی 
فولادســازی در کشــور کمک کند. حتی می توان به 
بومی شــدن دانش فنی فولادســازی در کشور نیز 
اندیشــید. همچنین در کنفرانس فولادسازی می توان 
به خلق ایده های نوآورانه و فناورانه توسط شرکت ها 

دانش بنیان چشم داشت.
نصیری در پایان تصریح کــرد: پارک علم و فناوری 
اســتان با حضور مستمر در این کنفرانس سعی داشته 
علاوه بر فراهم کردن شــرایط ارائه مقالات علمی، 
حضور شرکت های دانش بنیان و به نوعی شکل گیری 

زیست بوم نوآوری را تسهیل کند.

رئيس پارک علم و فناوری استان هرمزگان:

منتظر خلق ایده های نوآورانه 
و فناورانه در »کنفرانس 

فولادسازی« فولاد هرمزگان 
هستيم

ندای هرمزگان - گروه خبر 
نماینــده ولی فقیــه در هرمزگان گفــت: در زمانی که 
دشمنان به دنبال فضاسازی های کذب و دروغین بودند 
بیان واقعیات افکار عمومی را به ســمت حقیقت هدایت 

می کند.
به گزارش ندای هرمزگان، حجت الاسلام محمد عبادی 
 زاده در آئین افتتاح دومیــن دوره تعالی رفتار و بصیرت 
افزایی غیرمتمکز فرماندهی انتظامی هرمزگان افزود: اگر 
امروز رهبرمعظم انقلاب برای ما نقطه ای را مشخص و 
هدفی را قرار می دهد، ما باید مطیع امر ولایت باشــیم؛ 
زیرا رهبر انقلاب به عنوان دیده بان ولایت و انقلاب همه 

چیز را از بالا می بیند و بصیرت دارند.
وی بیــان کرد: همه ما ســربازان ولایت بوده و باید در 

حفظ آرمان های حکومت اسلامی ثابت قدم باشیم.
امام جمعه بندرعباس همچنین اذعان کرد: وظیفه ما در 
برابر توطئه های دشــمنان این است که نقشه دشمن را 
بدانیم و در زمین دشــمن بازی نکنیم و در نقشه دشمن 

گرفتار نشویم.
حجت الاســلام عبادی زاده، بصیرت افزایی را مهم ترین 
نتیجه دوره بصیرت دانســت و گفــت: آمادگی و آگاهی 
بــا بصیرت اجتماع موجب جلوگیری از به ثمر رســیدن 
اقدامات و اهداف دشمنان می شود و به این شکل است 

که ارزش ها و دستاوردهای انقلاب حفظ می شود.
وی ضمن تســلیت شــهادت ســردار دل ها حاج قاسم 
ســلیمانی و حادثه تروریستی استان کرمان تصریح کرد: 
داشتن تفکر بسیجی و ترویج فرهنگ بسیجی و روحیه 
جهادی مهم ترین راهکار ایجاد بصیرت است، به طوری 
که سردار سلیمانی در زمان خدمت خود به نظام همیشه 
پایبند بوده و در اطاعت محض از ولایت هیچ گاه شک 
نکــرده و در وصیت نامه خود می نویســد بــر مزار من 
بنویسید سرباز قاســم سلیمانی که این نشان از بصیرت 
به معنی ایمان، دانایی، تشــخیص، هوشیاری، زیرکی و 

یقین است.
نماینده ولــی فقیه در هرمزگان با اشــاره به اینکه این 
دوره ها تأثیرگذار و نیاز واجب هر مجاهدی اســت که در 
یک راه تکاملی و ســخت می خواهند رو به جلو حرکت 
نماید می باشــد، گفت: در بیانــه گام دوم انقلاب عنصر 
معنویت و بصیرت 2 عنصر اساســی است و آن سوختی 
که نیاز اســت به ما تزریق شود معنویت است که به ما 

نشان می دهد که راه را درست می رویم.
حجت الاســلام عبادی زاده با بیان اینکه محتویات ارائه 
شــده در این دوره ها بر مبنــای منویات فرمانده کل قوا 
اســت؛ افزود: وضعیتی که امروز غرب مدیریت می کند 
با ســبک زندگی جاهلیت اســت و ای کاش در جامعه 
امروزی ما در حوزه پوشش از گذشتگان تقلید می کردند 
ولی تقلیدهــای کورکورانه که جامعه را دچار مشــکل 
می کند را چشم پوشــی نمایند که راه مقابل با جاهلیت 

همان بصیرت است.

       خبر  

تسریع در ثبـت و تغییرات کـلیه آگـهی های شرکـت های تعاونی، ثبتی و حقوقی شما  
       یک تماس کافيست !  32242888 و 076-32241515 

وقت خود را ذخیره کنید 

نماینده ولی فقيه در هرمزگان:

بيان واقعيات افکار عمومی را به 
سمت حقيقت هدایت می کند

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیرکل حراســت ســازمان شــیلات ایران به 
همراه مدیرکل ارزیابي عملکرد و پاســخگویي 
به شــکایات و مدیر کل حقوقی این سازمان با 
حضور معاون آبزی پروری شــیلات هرمزگان، 
معاون برنامه ریزی و منابع شــیلات هرمزگان 
با جمعی از کارکنان شــیلات استان هرمزگان 
دیــدار کل  اداره  ایــن  جلســات  ســالن   در 

کردند.
ندای هرمزگان، مدیرکل حراســت  به گزارش 
سازمان شــیلات ایران طی ســفر گروه اقدام 
به همراه هئیت همراه به اســتان هرمزگان به 
منظور بررسی اقدامات و روند فعالیت اداره کل 
از نزدیــک با کارکنان اداره کل دیدار داشــتند 
و ضمن تبریک ارزیابی عملکرد مثبت شــیلات 
هرمــزگان از زحمات، تلاش ها و پیگیری های 
کارکنان این اداره کل در تحقق اهداف و برنامه 

های شیلاتی تقدیر و تشکر کردند.
آرش بابایی با اشــاره به اینکه  شیلات یکی از 
محورهای مهم توســعه پایدار استان هرمزگان 
اســت افزود : با توجه بــه ظرفیت های موجود 
در حوزه های شــیلاتی ) صید و صیادی ، آبزی 

پروری، صنایع شــیلاتی و .... ( این مهم جز در 
سایه نیروی انسانی توانمند محقق نمی شود.

بابایی با بیان اینکه نیروی انســانی ارزشمند و 
انگیــزه مند در کیفیت بهره وری ســازمان می 
تواند موثر باشــد گفت : خوشــبختانه شیلات 
هرمزگان با داشــتن نیروهای با اســتعداد و با 
مهارت نیروی انســانی توانسته گامهای خوبی 

در زمینه توسعه فعالیتهای شیلاتی بردارد.
ارزیابي  واحــد  افــزود: حضور حراســت،  وی 
عملکــرد و پاســخگویي به شــکایات و واحد 
حقوقی در عرصه های مختلف همواره پشتوانه 
محکمی در جهــت حفظ منافع ادارات و عاملی 
برای افزایــش ضریب موفقیت دســتگاه های 

اجرایی و پیشرفت محسوب می شود.
بابایی بر لزوم حفظ و صیانــت از اموال، منابع 
مالی، امنیت شــبکه و سیســتم هــای نظارتی 
اداره کل به منظور پیشــگیری از آســیب های 
احتمالی و نفوذی تاکیــد کرد و افزود: آموزش 
امنیت ســایبری از جمله روش هــای کاربردی 
جهــت آشــنایی کارمندان با انــواع مخاطرات 
امنیتی، حملات ســایبری، نشت های اطلاعاتی 

و راهکارهای مقابله با این تهدیدات است.

در ادامــه مدیر ارزیابي عملکرد و پاســخگویي 
به شکایات  سازمان شــیلات ایران بیان کرد: 
تکریم اربــاب رجوع به عنــوان اصل مهم در 
پیگیری مطالبات مردم بوده و مســئولین وظیفه 
دارند تا با حفظ شان و کرامت ارباب رجوع تمام 
تلاش و سعی خود را برای رفع مشکلات مردم 
به کار گیرند که خوشــبختانه شیلات هرمزگان 
 در ایــن مهم عملکرد بســیارمطلوبی داشــته 

است .
محبعلــی سیســتانی  یکی دیگــر از مباحث و 
تاکید شــناخت موقعیت های  موضوعات مورد 
تعارض منافع توســط بخش های مختلف زیر 
مجموعه شیلات استان و موقعیت های تعارض 
خوانــد و به بیان مصداق هایــی از موقعیت ها 
و تعارض منافع در حوزه شــیلات برای آشنایی 

پرداختند. همکاران 
وی در ادامه با اشــاره به اینکه ضروری اســت 
شناســایی گلوگاههای فســاد در حــوزه های 
مختلف شــیلاتی و رفع آن ها در دســتور کار 
شــیلات اســتان قرار گیرد افزود : خوشبختانه 
تاکنون اقدامات خوبی توسط اداره کل شیلات 
استان انجام شده است و ارزیابی این مدیریت از 

تحقق این مهم در اداره کل شــیلات هرمزگان 
مثبت است.

در ادامــه مدیرکل حقوقی ســازمان شــیلات 
ایران با تاکید بر اهمیت فعالیت های شــیلات 
اســتان برای توســعه هرمزگان و کشور گفت: 
خوشــبختانه هرمزگان در همه امور محوله به 
ویژه واحد حقوقی عملکرد درخشانی رو از خود 

نشان داده است.
زهرا دهبان اجرای طرح صیانت، مستند سازی 
اراضــی و تعین تکلیف اســکله های مردمی را 
از مهمترین دســتور کار های شــیلات استان 
هرمزگان در بحــث امور حقوقی خواند و گفت: 
خوشــبختانه شــیلات هرمزگان در این راستا  

عملکردمناسبی داشته است.

در دیدار گروه اقدام سازمان شيلات ایران با کارکنان شيلات هرمزگان مطرح شد؛

خدمت به مردم و ارتقای کيفيت خدمات درکشور الویت اصلی کارکنان باشد

ندای هرمزگان - گروه فرهنگی 
با حضــور محمد محســنی مدیــرکل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی هرمزگان، رضا سامه مدیرکل 
پایگاه های بافت ملــی و جهانی وزارت میراث فرهنگی ، 

گردشــگری و صنایع دســتی، مدیرکل ورزش و جوانان، 
شــهردار بندرعباس، اعضای شورای شــهر، جمعی از 
مسئولین و مردم فرهنگ دوســت بندرعباس جشنواره 
فرهنگی، ورزشی و گردشــگری خواجه عطا با رویکرد 

سبک زندگی ساحلی و دریایی در بندرعباس آغاز به کار 
کرد.  به گزارش ندای هرمزگان، محمد محسنی در آیین 
اســتقبال از  دریانوردان بندر تاریخی لافت و پهلوگیری 
تنها شــناور بادبانی ایران  در ســاحل خواجه عطا گفت: 

خواجــه کمال الدین عطا از رجــال قدرتمند و تاثیرگذار 
ســده های نهم و دهم هجری قمــری در خلیج فارس 
 و اولین قهرمان مبارزه با اســتعمار در تاریخ ایران بوده

است.

آغاز به کار دومين جشنواره فرهنگی، ورزشی و گردشگری خواجه عطا در بندرعباس 



خبر

ندای هرمزگان - کاظم گلخنی 
به گفته برخی از فعالان اجتماعی هجمه سنگین صیدهای 
مخربی نظیر صید پرســاین، صید تــرال برخی از صیادان 
سودجو آنقدر در ســواحل غرب استان تاثیر منفی گذاشته 
که برخی از صیادان سنتی در تنگنای معیشت متوجه صید 
مروارید کرده است و این درحالی است که با وجود تذکرات 
مکرر هنوز اقدام قاطعی در برخورد با صیادان متخلف ترال 

و صید پرساین شبانه صورت نگرفته است .
به گزارش ندای هرمزگان، در همین پیوند عبدالله احمدی، 
فعال محیط زیســت گفت: صید مرواریــد در بنادر نخیلو، 

مقام و جزیره های لاوان و مارو انجام می شود.  
صیادان بــا تجهیزات غواصی نهایتا به عمق ۲.۵ تا ۳ متر 
می روند. این کار به دلیل مخاطراتی که دارد طرفدار زیادی 
هم ندارد. دســتگاه کمپرسوری که با شلنگ اکسیژن را به 
غواص می رســاند به ریه صیاد آسیب می زند و بعضا منجر 

به فوت غواص شده است. 
صیــادان معتقدند کــه صید ماهی کفاف زندگی شــان را 
نمی دهد بخصوص وقتی می بینند که کشــتی های بزرگ 
دریا را خالی می کنند از صید. در مرواریدهای گرد و بزرگ، 
پول خوبی هســت ولی دفرمه ها قیمت چندانی ندارد. ۲۰ 

الی ۳۰ مروارید قیمتی بین ۴۰ تا ۵۰ میلیون تومان دارد.
بــه گزارش ندای هرمزگان نمونه های اصل مروارید خلیج  
فارس را می توانید با فرم های هندســی خاص یا جزئیات 
آن هاســت  طبیعی  شــکل گیری  نشــان دهنده ی  ریزی 
تشــخیص دهید. بااین حال چنانچه بــه انرژی نگین های 
جواهر حساسیت داشــته باشــید، متوجه خواهید شد که 
انــرژی مرواریدهای طبیعی قوی تر و متراکم تر اســت و 
به نظر می رســد که احساسات بسیار متراکم و متنوع تری 
را می توان در ارتعاشــات آن ها مشــاهده کرد. چراکه در 
اکوسیستم آزادتر و پویاتری شکل گرفته اند و دست  کاری 
یا استفاده ی مداوم و مستقیم از آن ها صورت نگرفته است.

صید مرواریــد در نقاط مختلفی از خلیــج  فارس صورت 
می گیرد و نمونه های بومی و سنتی همچنان به روال خود 
در مــورد غواصی و جمع آوری این نمونه ها اقدام می کنند. 
ارزش نرم تنان سازنده ی مروارید تااندازه ای است که گاهی 
نمونه هایی از گونه های مناســب توسط غواصان مروارید 

مهاجر به سرقت رفته اند.
ازجمله فعال ترین نقــاط خلیج  فارس جهت صید مروارید، 
بندر گنگ اســت که به سبب داشــتن آب های کم عمق 
و جریــان معتدل، از ایدئال ترین منابع اســتخراج مروارید 
محســوب می شــود. به جز این بندر، ما شــاهد بندر لنگه 
هســتیم که به کمک لنج های مخصــوص صید مروارید، 
چرخه ی اقتصــادی این گوهر قیمتــی را ایجاد کرده اند. 
بهترین مروارید خلیــج  فارس از نواحی نزدیک به بحرین 

استخراج می شود.

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــاب هرمــزگان گفت: 
درآمــد واقعــی آب و فاضــاب هرمزگان بــا توجه به 
میزان آب توزیعــی، رقمی بالاتــر از وصولی های فعلی 
اســت و نیروهــای قرائت کنتور و وصــول مطالبات باید 
 نســبت به شناســایی انشــعاب های غیر مجاز فعال تر

شوند. 
به گزارش ندای هرمزگان، عبدالحمید حمزه پور در نشست 
با ماموران قرائت کنتور با بیان اینکه درآمدی که از طریق 
قرائت کنتور به شرکت تزریق می شود همانند خونی است 
که جریان زندگی در یک انسان را زنده نگه می دارد، تصریح 
کرد: ماموران قرائت، نیروهایی هستند که تسلط کامل به 
اشــتراک های سطح شهرها و روســتاها دارند و هر گونه 
تغییر در میزان مصرف را بهتر می توانند تشخیص دهند از 
این رو می طلبد در صورت هر گونه احتمال وجود انشعاب 
 های غیر مجاز، معاونت مشترکین را از این موضوع مطلع 

نند. 
وی ادامه داد: مامورانی که در حوزه شناسایی انشعابات غیر 
مجاز فعال تر عمل کنند و از هدر رفت آب به نفع عده ای 
خاص جلوگیری کنند، از سوی شرکت تشویق می شوند. 
مدیرعامل شــرکت آب و فاضاب هرمزگان همچنین با 
تاکید بر تعویــض کنتورهای خراب افــزود: تعویض این 
کنتورها یکی از ضرورت هایی اســت که می بایســت با 
جدیت دنبال و آنها را شناســایی و نســبت به تعویض آن 

اقدامات لازم انجام شود. 
بــه گفتــه حمــزه پــور، با ایــن اقدامــات عــاوه بر 
اینکــه توزیــع عادلانــه تــری در آب شــرب خواهیم 
 داشــت باعــث افزایــش درآمــد شــرکت نیــز خواهد

شد.

?....... کاظم گلخنی 
فعــالان اجتماعی با اشــاره به اختافــات بین اعضای 
شــورای شــهر بندرعباس و ناتوانی های بروز کرده در 
این شــورا که ناشی از دو قطبی شــدن این شوراست، 
از عملکرد شــورای شهرســتان بندرعباس هم گایه 
دارند و می گویند: در چنین اوضاعی شورای شهرستان 
بندرعباس با اســتفاده از وظایــف ققانونی که دارد می 
تواند عملکرد مثبتی از  خود نشــان دهد و پل ارتباطی 
بین مردم و مســئولان شود. اما عما شورای شهرستان 
بندرعباس این جای کار در ایــن زمینه تحرک خاصی 

نداشته است.
با توجه به وضعیت بغرنج برخی از شــوراهای روستایی 
شهرســتان بندرعباس با اذذعان داشــت که شــورای 
شهرســتان بندرعباس نه در زمینه نظارت بر شــورای 
شــهر بندرعبــاس و نه در حوزه آموزش به شــوراهای 
 روســتایی عملکــرد خوبی از خــودش نشــان نداده

است.
شــاید یکی از دلایل آن کم توجهــی مردم و اصحاب 
رســانه به تغییرات و تحرکات شــورای شهرستان این 
باشــد، چون اکثر افراد جامعه  با واژه شــورای شهر و 
روستا بیشتر از شورای شهرســتان آشنایی دارند، حتی 
ممکن اســت عده ای گمان کنند، هر دوی  این واژه ها 

یکی است،  اما چنین نیست.
احتمالا دو مورد از دلایلی که باعث شده مردم بندرعباس 
با شورای شهر بیشــتر از شورای شهرستان آشنا باشند، 
این است که شــورای شهر یا روســتا شرکت مستقیم 
مردم در فرآیند انتخاب اعضای اصلی آن دخالت دارند، 
برخاف انتخاب اعضای شــورای شهرستان که  یکی 
از کارکرد های عملی شــورای شــهر نسبت به شورای 

شهرستان است.
از وظایف شــورای شــهر همین بس کــه اعضای آن 
حداقل انتخاب بزرگ و مهمی نظیر تعیین شــهردار را 
برعهده دارند و این خود کارکرد کمی نیست، اما شورای 
شهرســتان تا کنون چندان عملکرد ملموســی از خود 
به نمایش نگذاشــته اســت، یا اگر هم این شورا دارای 
کارکردهای خاصی بوده و هســت؛ در امر اطاع رسانی 
آن بسیار ضعیف عمل شده به گونه ای که ممکن است 
در نگاه شــهروندان  به صورت یک مجلس تشریفاتی 

دیده شود .
البته ناشــناخته بودن و غیرموثر به نظر رســیدن نهاد 
شورای شهرستان تنها متعلق به بندرعباس  نیست، بلکه 
با جستجویی کوتاه در موتورهای جستجوگر اینترنتی، در 
می یابیم که یافته هــای کمی در این زمینه وجود دارد 
که نشــان می دهد در دیگر نقاط کشور نیز مردم اکثرا 
شــورای شهرستان ها را نمی شناسند و اصولا نسبت به 

وجود یا عدم وجود آن بی تفاوتند.
از همیــن رو در ایــن یاداشــت به پیروی از رســالت 
تحلیلی خود، در چند ســطر بعدی با استناد به بندهایی 
از قانون شــوراها که در پایگاه اطاع رســانی شورای 
عالی اســتان ها درج شده اســت، تاش می شود تا به 
 معرفی بیشــتر این نهاد اجتماعی کمتر شــناخته شده

بپردازد:
در ماده 1۰ مکــرر الحاقی 1۳8۲/7/6قانون شــوراها، 
و تبصربه های آن آمده اســت: شــوراي شهرستان از 
نمایندگان شــوراهاي شــهرها و بخش هــاي واقع در 
محدوده آن شهرستان که در مرحله اول با رأي اکثریت 
مطلــق و در صورت عدم احــراز در مرحله دوم با رأي 
اکثریت نســبي هر یک از شــوراهاي مزبور انتخاب و 

معرفي شده اند ، تشکیل مي گردد.
تبصره 1 - )الحاقی 1۳8۲/7/6( در شــوراي شهرستان 
، از شــوراي هر بخش یک نفر و از شــوراي هر یک از 
شــهرهاي تا پانصد هزار نفر جمعیت یک نفر وبیش از 
پانصد هزار نفر جمعیت دو نفر وشــهر تهران ســه نفر 

عضویت خواهند داشت.
تبصره۲ - )الحاقی 1۳8۲/7/6 و اصاحي 1۳86/8/۲7( 
تعداد اعضاي شــوراي شهرســتان حداقل پنج نفر مي 
باشد. چنانچه تعداد شهرها و بخش هاي یک شهرستان 
کمتــر از پنج باشــد ، کســري تعداد اعضاي شــوراي 
شهرســتان تا پنج نفر به نســبت جمعیت هر بخش یا 
شهر ، از شــوراي بخش یا شهر مربوط تأمین مي شود 
. در هر صورت هر بخش یا شــهر نباید بیش از دو نفر 
نماینده در شوراي شهرستان داشته باشد. شهرستانهایی 
کــه فقط یک بخش و یک شــهر داشــته باشــند از 
 محدودیت داشــتن دو نفر نماینده در شــورا ، مستثنی

می باشند.
مــاده 78 - )اصاحي 1۳86/8/۲7( وظایف و اختیارات 

شوراي شهرستان عبارت است از :
1-  ارائه پیشــنهادات لازم در زمینه توسعه اقتصادي ، 
اجتماعي  ، فرهنگي و عمراني شهرســتان  به دستگاه 
هاي اجرائي ذي ربط  و کمیته برنامه ریزي شهرســتان 

و شوراي استان.
۲-  نظــارت بر حســن  اجــراي تصمیمات شــوراي 

شهرستان.
۳- )اصاحــی 1۳86/8/۲7( تصویب ، اصاح ، تتمیم 
و تفریغ بودجه دبیرخانه شــوراي شهرستان و شوراهای 
شهر در شهرستان به استثناء شورای شهر مرکز استان.

۴-  هماهنگي و رســیدگي به مســائل و حل و فصل 
مشــکات في ما بین شــوراهاي شــهر و بخش ، در 

مواردي که قابل پیگیري قضایي نیست.
۵-  نظارت بر عملکرد و فعالیت هاي شــوراهاي بخش 

و شهر است.
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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان در نشست با 

ماموران قرائت کنتور: 

شناسایی انشعاب های غیر مجاز آب با 
جدیت دنبال شود 

رو آوردن صیادان سنتی غرب هرمزگان به صید 

مروارید؛

وقتی دریا در حال تهی شدن از 
ندای هرمزگان - گروه اقتصادی آبزیان است 

مدیرکل راه و شهرسازی هرمزگان، با اشاره به اجرای قانون 
صدور سند مالکیت در ســال )1۴۰1(، گفت: تاکنون برای 
چهار هزار و 66۰ واحد مسکونی بافت فرسوده استان پرونده 
تشکیل شده که از این شــمار چهار هزار و ۲۰۰ واحد سند 

دار شده است.
به گزارش ندای هرمزگان، عباس کمالی در حاشــیه بازدید 
از بافت های شهری شهر بندرعباس افزود: از اجرای قانون 
صدور ســند تاکنون، بیش از پنج هــزار و 7۰۰ پرونده در 
هرمزگان تشکیل شده است که چهار هزار و 66۰ پرونده به 

وی بیان کرد: در شــهر بندرعباس که دارای بیشترین بافت بافت فرسوده اختصاص دارد. 

فرسوده شهری است، ۲ هزار و ۵۰۰ فقره پرونده تشکیل و 
برای همه این واحدها سند نیز صادر شده است.

مدیرکل راه و شهرســازی هرمزگان اظهار کرد: براســاس 
مصوباتی که قبل از ســال ۹۴ اجرا شده است، تا ۲۰۰ متر 
به نرخ منطقه ای و مازاد بر آن براساس بررسی کارشناسان 

ارزیابی و اسناد آن ها صادر می شود.
کمالی اظهار کرد: براساس بند )ک( تبصره 11 قانون بودجه 
1۴۰1 که در ســال 1۴۰۲ نیز تمدید شد، تنها تا پایان سال 
ساکنان بافت فرسوده می توانند با مراجعه به دفاتر پیشخوان 
دولت و اداره های راه و شهرسازی، برای صدور سند مراجعه 
کنند و امکان تمدید این مصوبه در سال 1۴۰۳ وجود ندارد.

صدور سند برای 4200 واحد مسکونی در بافت های 
فرسوده هرمزگان

ندای هرمزگان - گروه خبر 
در آســتانه ســفر رئیس  جمهوری و هیات  
همراه به اســتان هرمــزگان، احمد جباری 
نماینده مردم غرب هرمــزگان در مجلس با 
اشاره به ســابقه تاریخی بنادر لنگه و کنگ 
در امر تجارت بیــن المللی و توانمندی های 
بالقــوه این مناطق، خواســتار تصویب طرح 
منطقه ویــژه اقتصادی _ بازرگانی  بندرلنگه 

و بندرکنگ شد.
احمــد جبــاری در نطق خــود در خانه ملت 
با تقدیــر از عملکرد اســتاندار هرمزگان در 
سرکشــتی به مناطــق مختلف اســتان به 
منظور رصد مشــکات و اتخاذ  تدابیر لازم 
برای رفع آنها ، اظهار کرد: متاســفانه برخی 
از مشــکات، فرااســتانی بــوده و رفع آنها 
 نیازمنــد ورود جدی مقامــات عالی اجرایی

است. 
جبــاری افزود: از رئیــس جمهور می خواهم 
تا در ســفر خود به هرمــزگان  امورات مردم 
که دچار مشکات متعددی هستند به شکلی 
جدی رسیدگی و دســتورات مقتضی  صادر 

کند.
نماینده مردم اســتان هرمزگان  در مجلس با 
انتقاد از بیکاری جوانان این اســتان  با وجود 
صنایع مختلف در هرمزگان  تصریح کرد: باید 
پرسید که سهم  جوانان بیکار ما در استان از 
دهها صنایع بزرگ نفت وگاز و پتروشــیمی و 
فات قاره و فولادها و ســیمان ها  و بنادر و 
گمرکات برای داشتن اشتغال پایدار و آبرومند 

کجاست؟
وی با بیــان این که »آقــای رئیس جمهور 
ما شــرمنده جوانانمان هســتیم« ،  از رئیس 

قوه مجریه خواســت تــا در ســفر خود به 
 اســتان موضوع اشِــتغال جوانــان  را رفع

نماید.
جباری با  انتقاد از بروکراســی  اداری و عدم 
ارایه خدمات آب و برق و انشعابات مربوطه به  
مردم گفت: متاسفانه دیده می شود که مردم 
و به ویژه جوانان برای دریافت انشــعاب برق 
و با وجود آن که هزینه های کنتور و کابل و 
حتی تیر برق را نیز   پرداخت کرده اند، گاه ۳ 
تا ۴ سال در نوبت دریافت انشعاب می  مانند 
و صدها منزل روستایی در بندرلنگه ، بستک 
و پارسیان بدون آنکه تسهیاتی نیز دریافت 
کننــد برای بهره منــدی از آب و برق ، بین 
ادارات پاسکاری می شوند و همچنان  مردم 

محروم از خدمات هستند.
عضو کمیســون عمران مجلــس  همچنین 

با اشــاره به مشــکات صیادان هرمزگانی 
با انتقــاد از عدم صــدور مجوزهای مربوطه 
و برخوردهای ســلیقه ای با آنان از ســوی 
مســوولان، خطاب به  رئیس جمهور گفت: 
تذکرات ما به وزارت جهادکشــاورزی کارساز 
نشــده و از شــما می خواهم تا از وزیر جهاد 
کشــاورزی بخواهید تا دغدغه های صیادان  

را برطرف کند.
نماینده مردم غرب اســتان همچنین با اشاره 
به »تسری دادن قوانین و مقرات سرزمینی و 
خلق الســاعه به مناطق آزاد« گفت: این کار 
موجب بی اثر شــدن قانــون چگونگی اداره 
مناطق آزاد شده و فرار سرمایه ها را به دنبال 
داشــته است و به همین دلیل از وزیر اقتصاد 
می خواهیــم تا صادق الوعد بــوده و بحث 

مالیات را رسیدگی نماید.

درخواست جباری از رئیس جمهور:

طرح منطقه ویژه اقتصادی - بازرگانی بندرلنگه و بندرکنگ  را تصویب کنید

لــذا از متقاضیانی که دارای شــرایط زیر می باشــند دعوت می گردد تــا پس از مطالعه 

شرایط مناقصه از طریق دریافت اسناد از آدرس WWW.LORC.IR )لینک مناقصه 

هاواستعام ها –زیر گروه مناقصه  ( مطابق با اطاعات درخواستي نسبت به دریافت اسناد 

و بارگزاری پاسخ استعام در مهلت مقرر شده در سامانه ستاد ایران اقدام نمایند تا پس از 

ارزیابی و تأیید صاحیت، جهت شرکت در مناقصه اقدام لازم به عمل آید.

مناقصه گر می بایست متعهد گردد مفاد قانون حداکثری تولید و خدماتی کشور و حمایت 

از کالای ایرانی طی بخشنامه شماره ۳۰۲۰6 مورخ ۹8/۰۳/1۵ ریاست محترم جمهوری و 

بخشنامه شماره ۳6۴/1۹۰۹1 مورخ ۹8/۰۳/1۲ مجلس شورای اسامی جهت تامین این 

کالا رعایت نموده است

الف : شرایط انجام کار

1- دارا بودن تجهیزات و امکانات و تخصص لازم و توانایی انجام کار

۲- دارا بودن توانایی مالی و فنی کافی جهت انجام موضوع مناقصه

۳- دارا بودن شخصیت حقوقی

۴- مناقصه گر نباید مشمول قانون منع مداخله در معامات و مناقصات باشد.

ب : دریافت اسناد و ارسال پاسخ استعلام

ایــران  ســتاد  ســامانه  در  اســناد  دریافــت  طریــق  از  آمادگــی  اعــام   -1 

)www.setadiran.ir( و ارسال پاسخ استعام مطابق زمان بندی اعام شده

۲- دریافت اســناد و بارگزاری مدارک تا تاریخ درج شــده در ســامانه ستاد ایران الزامی 

میباشد.

۳- کلیه مدارک  باید در مهلت مقرر به صورت منظم و دســته بندی شــده در پوشه های 

مجزا و با نام، مطابق دســتور العمل بارگزاری مدارک ارزیابی کیفی پیوست اسناد مناقصه 

در ســامانه ستاد ایران بارگزاری شوند و به مدارک ارسالی مبهم، ناقص،مخدوش و دارای 

مغایرت و همچنین مدارکی که بعد از مهلت مقرر ارســال گردد به هیچ عنوان ترتیب اثر 

داده نخواهد شد.

- زمان گشــایش پاکات بعد از ارزیابی کیفی پیشــنهادها و مطابق شرایط اعام شده در 

دفترچه مناقصه به اطاع مناقصه گران خواهد رسید.

www.lorc.ir :آدرس اینترنتي شرکت پالایش نفت لاوان

آدرس : هرمزگان، بندرعباس، گلشهر شمالی، بلوار دانشگاه، بلوار مصطفی خمینی، پاک 

۰، ساختمان آریا، طبقه همکف، کد پستی:7۹1۵۳-1۹7۴۴ 

تلفن:۰71۳8۳18881 داخلی )1۴7-1۴8( و ۰71۳817۳۴۳۰ - ۰76۹1۰۹1۰81، فاکس 

Lavantenders@lorc.ir : ۳8۳1888۲ ) ۰71( آدرس ایمیل:

روابط عمومی و امور بین الملل

 شرکت پالایش نفت لاوان

شرکت پالایش نفت لاوان) سهامی عام( 

RLP-0270143012-LA ریتیوب سه دستگاه فن هوایی تقاضای شماره
)مجوز شماره ۵۳16۲۴6۳(-)میزان سپرده- ۲,6۲۲,۲۳۰,8۵۰ ریال(-)شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: ۲۰۰۲۰۹۳76۹۰۰۰۴18 (

تاریخ ارسال به صفحه اعان عمومی:1۴۰۲/1۰/1۳، مهلت دریافت اسناد: 1۴۰۲/1۰/۲7 ، مهلت ارسال پاسخ استعام)بارگزاری اسناد در سامانه ستاد ایران(:1۴۰۲/11/11

)مجوز شماره ۵۳16۲۴6۴(-)میزان سپرده- ۲,۴۴۰,۵۳۰,۰۰۰ ریال(-)شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: ۲۰۰۲۰۹۳76۹۰۰۰۴1۹ (

تاریخ ارسال به صفحه اعان عمومی:1۴۰۲/1۰/1۳، مهلت دریافت اسناد: 1۴۰۲/1۰/۲7 ، مهلت ارسال پاسخ استعام)بارگزاری اسناد در سامانه ستاد ایران(:1۴۰۲/11/11

RLP-0270143980-LA تقاضای شماره Alfa Laval Packinox Expansion Joint خرید
)مجوز شماره ۵۳16۲۴7۴(-)میزان سپرده- 1,767,8۳8,۵۰۰ ریال(-)شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: ۲۰۰۲۰۹۳76۹۰۰۰۴۲۰ (

تاریخ ارسال به صفحه اعان عمومی:1۴۰۲/1۰/1۳، مهلت دریافت اسناد: 1۴۰۲/1۰/۲7 ، مهلت ارسال پاسخ استعام)بارگزاری اسناد در سامانه ستاد ایران(:1۴۰۲/11/11

شــرکت پالایش نفت لاوان در نظر دارد تامین اقام ذیل را به صورت جداگانه تحت تقاضاهای ذکر شــده زیر پس از انجام فرآیند ارزیابی کیفی و احراز صاحیت از طریق مناقصه عمومی 
به شرکت های مجرب و واجد شرایط واگذار نماید.

GrC RLP-0271241013-LA تقاضای شماره A283  خرید 230 عدد ورق

ندای هرمزگان - گروه خبر 
تفاهم نامه ساخت هنرستان جوار صنعت روز 
سه شنبه بین اســتانداری هرمزگان، اداره کل 
آموزش وپرورش اســتان و شرکت پالایش 

نفت آفتاب بندرعباس امضا شد.
به گزارش ندای هرمزگان، هنرســتان جوار 
صنعــت پالایش نفــت آفتــاب بندرعباس 

پــس از تکمیل و آغاز بــه کار، به آموزش و 
تربیت نیروی متخصص و فنی در رشته های 
تحصیلــی مرتبط و مورد نیــاز صنعت نفت 

خواهد پرداخت. 
این مهم در راســتای مســئولیت اجتماعی 
شرکت و گسترش آموزش نیروهای بومی و 
اســتفاده از ظرفیت نخبگان در حوزه صنعت 

نفت انجام شده است.
شــرکت پالایش نفــت آفتــاب بندرعباس 
به عنــوان بزرگ ترین صادر کننده مشــتقات 
نفتی در بخش خصوصی کشــور، با استفاده 
از خوراک )مــواد اولیه( مختلف که از طریق 
مجموعه وزارت نفت، پالایشــگاه های گازی 
و نفتی کشور تامین می کند، عملیات پالایش 

و تولید مشــتقات نفتی را بــه منظور ارائه به 
بازارهای جهانی انجام می دهد. تفاهم نامه ساخت هنرستان جوار صنعت در هرمزگان امضا شد



فرهنگ

 
دفتر دوم کتاب »خون شــریکی« با تحقیق و پژوهش 
علــی اصغر مرتضایی راد، پژمــان عرب و علی ناصری 
 توســط انتشــارات راه یار منتشــر و راهی بازار نشــر

شد.
کتــاب  دوم  دفتــر  مهــر،  خبرنــگار  گــزارش  بــه 
»خون شــریکی« بــا تحقیــق و پژوهش علــی اصغر 
مرتضایــی راد، پژمان عرب و علی ناصــری به تازگی 
توســط انتشارات راه یار منتشــر و روانه بازار نشر شده 
اســت. این کتاب مجموعه یادداشــت های رســانه ای 
 محمدسرور رجایی، نویسنده و شاعر افغانستانی را شامل 

می شود.
کتاب خاطرات »شــهید دکتر ســیدعلی شاه موسوی 
گردیزی« از فرماندهان جهادی افغانســتان که به دست 
داعش ترور شــد دیگر نوشــته این نویسنده است که 

بزودی منتشر می شود.
مرحوم محمدسرور رجایی، بیست سال آخر عمر خود را 
صرف جمع آوری اطلاعات و خاطرات مربوط به شهدای 
ایرانی جهاد افغانستان و شهدای افغانستانی دفاع مقدس 
کرد. »از دشت لیلی تا جزیره مجنون« خاطرات رزمندگان 
افغانستانی دفاع مقدس، »ماموریت خدا« هفت روایت از 
احمدرضا سعیدی شهید ایرانی جهاد اسلامی افغانستان 
و کتــاب »در آغوش قلب ها« اشــعار و خاطرات مردم 
 افغانستان از امام خمینی آثار منتشرشده از مرحوم رجایی 

است.
در مقدمه جلد دوم خون شــریکی به قلم امیر ســعادتی 
می خوانیم: زنده یاد محمدسرور رجایی طبق نوشته های 
خودش حوالی ســال ۱۳۷۳ به ایــران مهاجرت کرده 
است. ســابقه آشنایی و رفاقت من با سرور به نیمه دوم 
دهه هشــتاد بازمی گردد. یادداشــت ها و شعرهایی از او 
را اینجــا و آنجــا دیده و خوانده بودم؛ اما شــاید حدود 
ســال ۱۳۸۵ یــا ۱۳۸۶ بود که او را بــرای اولین بار در 
تهــران و در دفتر مجله »راه« دیــدم. بعد از ماجراهای 
تعطیلی ســوره، هنــوز دفتر مطالعــات جبهه فرهنگی 
انقلاب اســلامی، دفتردستک دار نشــده بود و همه اش 
در همــان دفتــر مجله راه بــودم. در همــان برخورد 
اول احســاس کردم سال هاســت می شناســمش. این 
به خاطر عمری همســایگی و همنشــینی با مهاجران 
افغانســتانی بود. من در کوچه وحــدت از میلانِ حمام 
در قلعه ســاختمان مشــهد به دنیا آمدم… آن دو دهه 
 همسایگی به همزیســتی و همدردی و همدلی رسیده 

بود.
سرور را که دیدم انگار محرم و صفر، دو پسر »ننه مارم« 
که روز عاشــورا شــورباهای خوش مزه ای می پخت را 
دیدم. انگار جواد افغانی را دیدم که چند باری با او ســر 
گذر رفتم. انگار سیداسماعیلِ »ننه اسماعیل« را دیدم که 
می گفتند طالبان او را کشته اند. انگار پسر »ننه حکیمه« 
را دیدم که برای خودش طلبه فاضلی بود و کتاب هایی 
از او امانت گرفته بودم. انگار سیدحســن علوی را دیدم 
که شاگرد اول شیفت باهنر مدرسه راهنمایی سیدجمال 
قلعه ســاختمان بود و با من دبیرستان نمونه دولتی قبول 
شــد؛ اما چون افغانستانی بود نتوانســت ثبت نام کند و 
من یک شــب تا صبح برایش گریه کردم و می خواستم 
قیــد دبیرســتان نمونــه را به خاطر او بزنم. ســرور را 
 کــه دیدم، انگار همه همســایه های کوچــه وحدت را 

دیدم...
حالا که دوباره یادداشــت های او را می خوانم، بیشــتر 
در حســرت از دســت دادن او جگرم می ســوزد. عمق 
نــگاه و گســتره و تعدد حوزه های فعالیــت او در میان 
فرهنگیان مهاجر افغانستانی کم نظیر و بهتر است بگویم 
بی نظیر بود. ســرور به لحاظ بازکردن جبهه های جدید و 
مرزگستری در فرهنگ و هنر و ادبیات انقلاب اسلامی 
نیــز آدم ویژه ای بود. با خــودم فکر می کنم باری را که 
سرور رجایی برداشته بود، دوباره چه کسی بلند می کند؟ 
مســئولیتی را که او بر دوش کشــیده بود، چه کسی بر 
عهده خواهد گرفت؟ معلوم نیســت حتــی یک بنیاد و 
ســازمان جدید، اگر عقل و شعوری برای تأسیس چنین 
مجموعه ای باشــد، هم بتواند این حجم از کار را پیش 

ببرد.
بــا رفتــن او، جبهــه فرهنگی انقلاب اســلامی یکی 
از مهم تریــن ژنرال هایش را از دســت داد و شــاید تا 
ســال ها این فقدان پر نشــود. اگر ســازمانی بخواهیم 
نگاه کنیم، ســرور رجایی را می توان در حکمی نانوشته 
وزیر فرهنگ مهاجران افغانســتانی مقیم ایران دانست؛ 
البتــه وزیری بــدون وزارتخانــه و اعوان وانصار! و اگر 
آرمانــی بخواهیم بــه ماجرا بنگریم، می تــوان او را در 
 مأموریتی آسمانی »آوینی مهاجران« و راوی فتح آن ها

نامید.«
این  کتاب با ۳۲۰ صفحه، شمارگان هزار نسخه و قیمت 

۱۲۰ هزار تومان عرضه شده است.

در دوران حکومــت قاجارهــا  بــه علت گســتردگی ابعاد و 
پیچیدگی اقتصــاد مبتنی بر مرواریــد، طیف های متعددی از 
جوامــع محلی درگیر آن بودند. در سراســر ســواحل جنوبی 
خلیج فارس، از بنادر کوچک جنوب شــرقی تا شــمال غربی 
خلیج فارس که بیشتر، بنادر فصلی محسوب می شدند، به علت 
عمــق کم و وجود صخره های زیرآبی، کشــتیرانی و تجارت 
به ندرت انجام می شد؛ همچنن سکونتگاه های انسانی اهمیت 
چندانی نداشــت؛ اما این مناطق در جایگاه مهم ترین سواحل 
برای صید مروارید شــهرت داشــتند و محلــی برای تجمع 

بسیاری از تجار و ساحل نشینان سراسر خلیج فارس بودند.
حتی به واسطۀ گســتردگی حضور صیادان در صیدگاه ها، در 
مواقعی مهم ترین بازارهای خریدوفــروش مایحتاج مردمان 
بدوی درون شبه جزیره، ازجمله بریمی و لیوا و احسا و قطیف 
در جزایر جنوبی برپا می شد. در این میان، آنچه زمان و مکان 
دقیــق برپایی این بازارهای محلــی را تعیین می کرد، صید و 
تجــارت مروارید بود؛ یعنی زمانی که تجــار محلی و خارجی 

برای خرید محصول مروارید جمع می شدند .
این اجتماعات فصلی و موســمی، برای برخی ساکنان نجد، 
فرصت دیگری در راســتای فروش محصولاتشــان فراهم 
می کرد. محصولات محلی همچون عطریات، به ویژه مشک 
و عنبــر، برخی گیاهان دارویی و محصــولات دامی قبایل و 
قهوه ازجمله کالاهایی بود که برای عرضه از داخل شبه جزیرۀ 
مســندم به این نواحــی می آمد؛ همچنین جزایر و ســواحل 
جنوبــی خلیج فارس محل حضور غلامان زنگباری بود که در 
کشــتی های صیادی در حکم خدمه و جاشو و غواص خدمت 
می کردند. پس از ممنوعیت ورود غلام از دریا، انتقال غلامان 
آفریقایی از مســیر شــبه جزیره و عمان به ایــران و عثمانی 
افزایش یافت . بسیاری از سیاهان آفریقایی، به واسطۀ مسقط 
و بنادر شرق مســندم، از عرض مسندم عبور می کردند و در 
بازار های محلی، در حکم نیروی کار، خود را به کشــتی های 

صیادی می رساندند.
محصولات کشاورزی برخی واحه های مسندم نیز در بازارهای 
فصل صید مروارید عرضه می شــد. در سراسر سواحل غرب 
مســندم، بندر راس الخیمه تنها بنــدر محلی بود که علاوه بر 
مشارکت در صیدگاه مروارید، در زمینۀ کشاورزی و دامداری 
اهمیت داشــت. برخی افراد از عشایر شیحوح و کمزاری های 
راس الخیمه که ایرانی بودند، در کشــت محصولات باغی و 
نخلســتان سررشــته داشــتند. ارتباط بنادر کوچک سواحل 
جنوبی خلیج فارس با بنادر شــمالی خلیج فارس بیشتر، تابعی 
از نیازهای محلی آن بود. در سراسر سواحل غربی مسندم دو 
نوع کشتی کوچک محلی وجود داشت: یکی بغله که اندازۀ آن 
بزرگ تر بود و دیگری بتیل که کوچک تر بود و به علت عمق 
اندک آب در ســواحل جنوب شــرقی خلیج فارس، در ارتباط 
میان بنادر خلیج فارس نقش بیشتری ایفا می کرد. نیاز به بنادر 
بزرگ برای بارانداز کشــتی ها که تنها در سواحل بنادر ایران 
و مســقط امکان پهلوگیری داشتند، از مهم ترین عوامل پیوند 

بنادر جنوبی و شمالی بود. 
از این رو بنادر کوچک ســواحل جنوب شرقی خلیج فارس یا 
عمانات، در امر تجارت به رونق تجارت در ســواحل ایران و 
عمان متکی بودند. این اتکا نوعی پیوند اقتصادی چندســویه 
را میان بنادر جنوبی و شمالی ایجاد می کرد؛ همچنین رقابت 
میان بنادر مختلف را با رعایت یک سری اصول سنتی، ممکن 
و عملی می کرد؛ به این معنی که اهمیت بنادر کوچک یا بنادر 
اقماری در خلیج فارس، تاحدود بسیاری به اهمیت بنادر بزرگ 
متکــی بود. بنادر محلی برای اجتماع تجار سرشــناس دیگر 
بنادر خلیج فــارس نیز بود. راس الخیمه همچنین بازاری برای 
فروش خرمای ایران و بصره و بحرین و محل عرضۀ بسیاری 

از کالاهای ایرانی در مسندم بود .
حضور بســیاری از تجار بندرلنگه در صیدگاه های ســواحل 
جنوبــی خلیج فارس و ارتبــاط آنها با دیگر بنــادر ایران، در 
پیشبرد دقیق امر تجارت مروارید، نقش تعیین کننده ای داشته 
اســت. تجار بندرلنگه، بندرعباس، چارک و قشــم بخشی از 
کالاهای ایرانی را در بازار بســیاری از بنادر کوچک سواحل 
جنوبی عرضه می کردند. نمــک ازجمله کالاهایی بود که به 
مقادیر معدود در ســواحل عمان متصالح اســتخراج می شد و 
برای انتقال به حوزۀ اقیانوس هند، به بنادر محور در ســواحل 

ایران منتقل می شد .
فرش و قالی ایرانی، کالاهای تزئینی و دســتباف، ابریشــم، 
خشــکبار و خرما ازجمله کالاهایی بود کــه در بنادر محلی 
ســواحل جنوبی، یعنی راس الخیمه و قطیف و بحرین، عرضه 
می شد. اسلحۀ سرد، باروت و گلوله، شمشیر و چاقوی ایرانی، 
برخی منســوجات و تنباکو از دیگر کالاهایی بود که در نیمۀ 
نخست سدۀ ۱9م/۱۳ق از آنها در حکم کالاهای صادراتی از 

بنادر ایران به سواحل جنوبی یاد شده است .
در سراســر ســواحل جنوبی خلیج فــارس، بنــادر قطیف و 
راس الخیمــه محــل عرضۀ عمــدۀ کالاهای هند و شــرق 
آفریقا بود که به واسطۀ بنادر مســقط و بوشهر و بندرعباس، 
به آن مناطق منتقل می شــد؛ ازجمله بــه ورود فلزها و برنج 
و منســوجات کتان از بمبئی، خرمای مســقط، قهوۀ یمنی و 

غلامان زنگباری اشاره شده است .
کشــتی های محلی که در مســیر بنادر شــمالی و جنوبی در 
رفت وآمــد بودند، در تأمین آب شــرب آبادی ها و قبیله های 
محلی نقش حیاتی داشــتند. این در حالی اســت که بسیاری 
از روستاهای ســاحلی عمان متصالح یا بنادر کوچک، ازجمله 
دبی و شــارجه و ابوظبــی، در این مقطــع، کالای چندانی 
بــرای عرضه یا معاوضه بــا دیگر کالاهای خریداری شــده 
نداشــتند. این روســتاهای ســاحلی بــه طور محــدود، در 
عرضــۀ مقادیــر اندک ســنگ های قیمتی، ازجمله ســنگ 
 کهربا و عنبر، نقش داشــتند که از داخل مســندم به دســت 

می آمد .
تجــارت در دریا نوع ویــژه ای از بینش و نگــرش را دربارۀ 
ماهیت روابط انســانی می طلبد که در آن هیچ گونه امنیت و 
تعارضــات اعتقادی و دیدگاهی معنی نــدارد؛ به ویژه تجارت 
در حوزۀ اقیانوس هند که دربرگیرندۀ بیشــترین تنوع قومی، 
زبانی، فرهنگی و مذهبی بود؛ با این حال، روند نفوذ وهابیت 
در این منطقه و تأثیر آن بر دزدی دریایی قواسم در سال های 
۱۸۰۳تا۱۸۱9میــلادی خود زمینه  را بــرای تغییرات آینده و 

واگرایی در منطقه را فراهم کرد.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی گفت: برای 
حضــور در اجراهای صحنه ای )کنســرت( 
نوروز ۱۴۰۱ حدود ۴۰۰ هزار نفر از کشــور 
خارج شــدند اما سال گذشــته طی یک ماه 
یک میلیون نفر برای حضور در کنســرت ها 
از خارج در ایــران حضور یافتند که تاکنون 

سابقه نداشته است.
به گــزارش خبرنگار ایرنــا، محمد مهدی 
اســماعیلی در نشســت تبیینی با اصحاب 
فرهنگ، هنر و رســانه اســتان زنجان در 
فرهنگســرای امام خمینــی )ره( بیان کرد: 
پیشــرفت کشــور در تنوع دیــدگاه و آزاد 

اندیشی رخ می دهد.
وی تاکید کرد: برای بنده در حوزه مســایل 
شخصی هنرمندان هیچ حد و مرزی نیست 
و در خدمت رسانی به آنها توجه به گرایش 

و سلایق فرد نداریم.
وی گفت: چهار هزار خبرنگار عضو صندوق 
هنــر بودند که هــم اینک بــه ۱۲ هزار و 
۵۰۰ نفر رســیدند و هنــگام عضویت آنها 
در صنــدوق از خبرنگاران در مورد ســلیقه 
سیاسی، منتقد یا موافق دولت بودن سوالی 

نشده است.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی بیان کرد: 
پیشــرفت و توسعه کشور را در تنوع دیدگاه 
و ســلایق و آزاد اندیشی می بینم یعنی فرد 
آزادانــه حرفش را بزند بدون توجه به اینکه 

دولت از آن صحبت خرسند نشود.

اسماعیلی یادآوری کرد: در شورای انقلاب 
فرهنگی مصوب شد که ارشاد مجوز موسسه 
های تک منظوره حقوقــی را هم بدهد در 
این راستا مالکیت فکری و حمایت حقوقی 

از اصحاب فرهنگ و هنر اتفاق می افتد.
برای  ریــال  میلیارد   ۸۰۰ اختصــاص 

تکمیل تئاتر شهر زنجان
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: در این 
ســفر چند اتفاق مهم از جمله تکمیل طرح 
های نیمه تمام فرهنگی زنجان پیگیری شد 
که در این راســتا ۸۰۰ میلیارد ریال به تئاتر 

شهر اختصاص یافت.
اســماعیلی افــزود: این طرح حــدود ۱۵ 
ســال بلاتکلیف مانده بود کــه انتطار می 
رود مدیــرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
زنجــان نســبت به جــذب اعتبــار پیش 
بینی شــده و تســریع در تکمیل آن اقدام 
کند چــرا که بخشــی از فضای اســتعداد 
 تئاتــر غرب کشــور در این محل شــکوفا 

می شود.
وی دربــاره مشــکلات طرح شــده حوزه 
موسســات قرآنی بیان کرد: موسســه های 
قرآنی از پرداخت مالیات معاف هســتند اگر 
خلاف ایــن موضوع اتفاق می افتد نامه ای 
تنظیم و تحویل وزارت ارشــاد شــود تا در 
گفــت و گو با وزیر اقتصــاد موضوع را حل 

کنیم.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی ادامه داد: 

ایجاد پایگاه قرآنی در سه هزار مسجد دنبال 
می شــود و در استان زنجان به عنوان مهد 
تکایا و مساجد، این موضوع با قوت پیگیری 

می شود.
ادامه داد: قرارگاهی امسال در  اســماعیلی 
تهران برای معاونت اســتان هــا با عنوان 
قرارگاه شهید آوینی شکل گرفت که با این 
اقدام بــاب جدیدی از تاثیر بودجه ریزی در 

استان ها گشوده می شود.
وی افزود: برای انجمن هنرهای تجســمی، 
نمایشــی، موســیقی، ادبی، جامعه رســانه 
و فعــالان قرآنــی یــک میز مســتقل در 
این قرارگاه تاســیس و بــرای هر انجمن 
در هــر اســتان یک اعتبــار ســرانه ای 
 حداکثــر تــا ۱۰ میلیارد ریــال پیش بینی

می شود.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی ادامه داد: 
برای همه اســتان ها تــا ۱۰ میلیارد ریال 
تســهیلات بدای هر طــرح کاربردی پیش 

بینی شــده که تحول جــدی و بنیادی در 
حوزه فعالیت استان ها ایجاد می شود.

اســماعیلی با بیان اینکه نگاه از پایتخت به 
اســتان ها تغییر کرده است اظهارکرد: برای 
نمونه در جشــنواره فیلم فجر ۳۵ درصد آثار 
در اســتان ها و شهرستان ها فیلمبرداری و 
ســاخته شده است که پیشــتر این آمار ۱۰ 

درصد استان ها و 9۰ درصد تهران بود.
اســماعیلی افزود: دولــت عدالت فرهنگی 
را در ســفرها پیگیری می کند چراکه نگاه 
وزات فرهنگ ارشــاد به استان ها معطوف 

شده است.
وزارت ارشــاد مردمی ترین وزارتخانه 

دولت است
وی گفت: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
مردمی ترین وزارتخانه اســت چراکه همه 
حلقه های میانی حــوزه فرهنگ و هنر در 

این وزارت خانه متوقف است.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی بیان کرد: 
وزارت فرهنگ و ارشــاد دارای هشت هزار 
موسسه چند منظوره، ۲۵۰۰ موسسه قرآنی، 
چهارهزار انجمن و تشکل و ۲۶ هزار کانون 

فرهنگی و هنری است.
اسماعیلی ادامه داد: اعضای صندوق هنر در 
دولت سیزدهم با افزایش ۴۰ هزار نفری به 
۱۰۲ هزار نفر رســید همچنین چهره های 
قرآنی و چهره های فعال حوزه شعر در این 

مدت افزایش یافتند.

   تاریخ نگار
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تعامل تجاری ساحل نشینان 
خلیج فارس در عصر  قاجار

?گردآوری: کاظم گلخنی 

پلیس کــره جنوبــی دو زن را بــه اتهام 
باج گیری از بازیگر درگذشــته »لی سون-

کیون« تحت پیگرد قانونی قرار داد.
بــه گزارش ایســنا به نقــل از خبرگزاری 
یونهاپ کــره جنوبی، پلیــس متروپولیتن 
اینچئــون یک مهماندار ۲9 ســاله کافه و 
یکی از آشــنایان ۲۸ ســاله »لی سون - 
کیون« بازیگر ســینما و تلویزیــون را به 
اتهــام باج گیری به مبلغ ۳۵۰ میلیون وون 
 )بیش از ۲۶۶ هزار دلار( به دادســرا احضار 

کرد.
لی که بیشــتر به خاطر بازی در فیلم برنده 

اســکار »انَگل« شــناخته می شود، هفته 
گذشــته در حالی که تحقیقــات در مورد 
مصرف غیرقانونی مواد مخدر او در جریان 

بود، به زندگی خود پایان داد.
این مهماندار متهم است که در ماه سپتامبر 
۳۰۰ میلیون وون از لی کلاهبرداری کرده 
اســت و به او گفته اســت کــه یک هکر 
ناشــناس سعی داشــت رابطه آنها را فاش 
کند و برای ســاکت کردن هکر به پول نیاز 

داشت.
در همین حــال دیگر متهم زن این پرونده 
که پیش از این یک بازیگر بوده است، هم 

به طور جداگانــه ۵۰ میلیون وون از لی در 
ماه اکتبر در رابطه با استفاده ادعایی از مواد 

مخدر باج گیری کرده است.
هــر دو زن متهــم باج گیــری از »لــی 
ســابقه  ایــن  از  پیــش  ســون-کیون« 
 محکومیــت در رابطــه بــا مــواد مخدر

داشته اند.
»لی ســون-کیون« در اواخــر اکتبر قبل 
از ورود به ایســتگاه پلیــس اینچئون برای 
ملاقات با بازرسان که برای بازپرسی حاضر 
شــده بود به طــور خلاصه بــا خبرنگاران 
صحبت کرد و گفته بود: »از اینکه با درگیر 
شــدن در چنین حادثه ناخوشایندی باعث 
ناامیدی بســیاری از مردم شدم، صمیمانه 

عذرخواهــی می کنــم و برای خانــواده ام 
متاسفم که در این لحظه چنین درد سختی 

را تحمل می کنند«.
او از دانشــگاه معتبر ملی هنر کره جنوبی 
فارغ التحصیل شــده است و اولین بازیگری 
خــود را در ســال ۲۰۰۱ در یــک کمدی 
تلویزیونــی با عنوان »عشــاق« انجام داد 
وپــس از آن بــرای بــازی در نقش های 
از جمله ســریال »پاســتا« مورد  مختلف 
تحســین قرار گرفت، اما در سطح جهانی، 
بیشــتر به خاطر ایفای نقش پدر ثروتمند و 
ســطحی در فیلم برنده اسکار سال ۲۰۱9 
»انَگل« بــه کارگردانی »بونگ جون هو« 

شناخته می شود.

دستگیری ۲ زن در پرونده مرگ یک بازیگر

 وزیر ارشاد: یک میلیون نفر از خارج برای حضور 
در کنسرت ها به ایران آمدند

باستان شناســان با کاوش در یک محوطه 
باستانی واقع در ایتالیا بقایای یک گورستان 
را به همراه اشیاء  تاریخی ارزشمندی که در 

کنار اجساد دفن شده بودند، کشف کردند.
به گزارش ایسنا به نقل از انشنت اوریجینز، 
باستان شناســانی که در محوطه ای واقع در 
نزدیکــی »رم«، که قرار اســت در آن یک 
نیروگاه انرژی خورشــیدی ساخته شود،  از 
حدود دو ســال پیش مشغول کاوش بودند، 
به اکتشافی شگفت انگیز و کاملًا غیرمنتظره 

دست  یافته اند.
باستان شناسان هنگام کاوش در زیر بخشی 
از این محوطه، یک گورســتان رم باستان 

را کشــف کردند که در آن ۶۷ اســکلت به 
همراه لباس های نفیس در ۵۷ مقبره بزرگ 

و مجلل مدفون شده بودند.
آزمایش های اولیه نشان می دهد قدمت این 
مقبره ها و اجسادی که در آن ها دفن شده اند 
به قرون دوم تا چهارم میلادی بازمی گردد 

و این یعنــی، این محوطه کاملًا با حکومت 
امپراتوری رم همپوشانی دارد.

شــکی نیســت این گورســتان ویژه افراد 
ثروتمنــد و قدرتمنــد رمــی بوده اســت. 
اسکلت هایی که به خوبی حفظ شده بودند،  
درحالی کشف شــدند که جواهرات طلا و 
کفش های چرمی نفیس همراه داشتند و به 
نظر می رسد معماری مقبره های آن ها مشابه 

خانه های آن ها طراحی شده بود.
این گورســتان، محوطه وسیعی معادل ۲۱ 
باستانی »تارکینیا«  هکتار در نزدیکی شهر 
)Tarquinia(، در ۸۰ کیلومتری شــمال 

غربی رم را در برگرفته است.
با اینکه کاوش های قبلی در محل ســاخت 
نیروگاه خورشیدی به اکتشافات قابل توجهی 
منجر شده اســت، کشف این گورستان بود 

که باستان شناسان را شگفت زده کرد.
مجموعه اشــیاء  ارزشــمندی که به همراه 
اجساد دفن شده بودند بسیار قابل  توجه اند. 
حلقه هــای نقــره  تزئین شــده بــا کهربا، 
طلســم هایی شــامل ســنگ های قیمتی، 
تعداد زیادی تکه سفال، سکه های رومی با 
ارزش های مختلف، اشــیاء شیشه ای براق و 
حتی تعدادی پوشــاک که هنوز سالم باقی 
مانده اند، از جمله اشــیائی به شمار می روند 

که در این گورستان کشف شده اند.
و  گردنبنــد  همچنیــن  مــکان  ایــن  در 
گوشــواره هایی از جنس طلا کشف شد که 

اجساد به همراه آن ها دفن شده بودند.
بقایای اسکلت ها در عمق کمی و در فاصله 
حدودا ۵۰ سانتی  متری از سطح زمین کشف 

شدند.

کشف یک گورستان مجلل

کورش سلیمانی گفت: هدف گذاری  مان این 
نیست که از تئاتر پول دربیاوریم چون همه 
مــا بنیه اقتصادی تئاتر را می دانیم. البته که 
همه نیاز داریم و خوشــبختانه در حد خوبی 
بازگشت ســرمایه داشته ایم و بچه ها از نظر 
جایگاه حرفه ای هم وضعیــت قابل قبولی 
دارند و دنبال کســب نام هم نیستند و این 
گونه است که بر اصل کار متمرکز می شویم.

به گزارش ایســنا، تابستان ســال گذشته 
کورش ســلیمانی به توصیــه اصغر نوری 
نمایشــنامه »توافق نامــه« را خرید، از درِ 
شهرکتاب که بیرون زد، همان جا در خیابان 
نشست و یک نفس، کل نمایشنامه را خواند.

کــرده  پیــدا  را  خــود  بعــدی  متــن  او 
نوشــته  فرانســوی  نمایشــنامه ای  بــود؛ 
شــهلا  ترجمــه  بــا  کلــودل   فیلیــپ 

حائری.
این نمایشــنامه حالا با بازی خود او و بهنام 
تشــکر و رامین ناصرنصیر در تماشــاخانه 
ایرانشــهر روی صحنه اســت و با استقبال 

تماشاگران هم رو به رو شده.
اجــرای این نمایش فرصتی شــد تا با این 
هنرمند گفتگویی مفصل داشته باشیم درباره 
حضورش در عرصــه کارگردانی به صورت 
حرفه ای که به حدود ۱۰ ســال می رســد و 
ســبب شــده تا او دیگر صرفا یک بازیگر 

نباشد.
سلیمانی در گفتگوی خود با ایسنا از ورودش 
به کارگردانی می گوید، بابت وضعیت فعلی 
تئاتــر نگرانی دارد و متاســف اســت که 
تنگناهــای اقتصادی ســبب شــده برخی 
اتفاقات روی صحنه تئاتر رخ بدهد که هیچ 

ربطی به این هنر ندارد.
او که در ۱۰ ســال اخیر بیشــتر به عنوان 
کارگــردان در تئاتر حضور داشــته اســت، 

در آغــاز ایــن گفتگو دربــاره تمرکزش بر 
کارگردانــی تئاتر در این ســال ها توضیح 
می دهد: »تحصیلات لیسانســم کارگردانی 
بود و ارشدم ادبیات نمایشی . یعنی بازیگری 
نخوانــدم ولی چــون از ســال ها قبل در 
کرمانشاه بازیگری را آغاز کرده بودم، آن را 
ادامه دادم. در دوره دانشکده به عنوان بازیگر 
و کارگردان در جشنواره دانشجویی که جهاد 
برگزار می کرد، حضور داشتم.  دانشــگاهی 
بنابراین گرچه بیشتر مشغول بازیگری بودم 
ولی دغدغه کارگردانی هم داشتم. ولی این 
روند متوقف شــد تا اوایل دهه 9۰ که ابتدا 
نمایشنامه »مسافران« آقای رحمانیان را در 
فرهنگسرای ارســباران اجرا کردم و بعد از 
آن، امیرعلی نبویان نمایشنامه »ناگهان پیت 
جلبی« را مطرح کرد و شــروع کارگردانی 
حرفه ای من در این ۱۰ ســال از همین کار 
بود که ابتدا در باشگاه دانشجویان دانشگاه 
تهران و بعد در تماشــاخانه ســنگلج روی 
صحنــه رفت و به عنوان پرتماشــاگرترین 
نمایش این تماشــاخانه در آن سال معرفی 
شد. شــاید این توفیق و اســتقبال مردم و 
نقدهای مثبت بر من تاثیر گذاشــت و فکر 
کردم حالا کــه درس کارگردانی خوانده ام 
 و تجربیاتی هــم دارم، وارد فضای حرفه ای

بشوم.«
او ســال هایی را یــادآوری می کند که تئاتر 
ایران چند ســالن محدود داشت، مجموعه 
تئاترشهر، تالار مولوی که ویژه دانشجویان 
بود و تماشاخانه سنگلج که فعالیتش افت و 

خیزهایی داشت.
به خودمان اجــازه نمی دادیم به اجرای 

عمومی فکر کنیم
ســلیمانی با یادآوری فضــای تئاتر در آن 
مقطع و با اشاره به ویژگی های نسل خودش 

ادامه می دهد: »نســل ما خیلی هم عجول 
نبود. ما بعــد از فارغ التحصیلی، به این فکر 
می کردیــم که الان چه کســانی در جایی 
مانند تئاتر شــهر کار به صحنــه می برند. 
چون آن دوره ســالن های تئاتر هم بســیار 
محــدود بود و مانند امروز تماشــاخانه های 
خصوصی وجود نداشــت. از طــرف دیگر 
در این ســالن های محدود، استادان بزرگی 
مانند بهرام بیضایی، حمید سمندریان، علی 
رفیعــی، قطب الدین صادقــی، خانم پروانه 
مژده یا نســل بعدی مانند آقایان رحمانیان، 
علیرضا نادری، یعقوبی، امجد و ... مشــغول 
به کار بودند کــه اصلا ما به خودمان اجازه 
نمی دادیم به اجرای عمومی نمایشــی فکر 
کنیم. حالا درست یا غلط، نگاه ما چنین بود. 
توقع ما شرکت در جشنواره دانشگاهی بود و 
اجراهای ۵، ۶ روزه در پلاتو هنرهای زیبا.«
بعــد از »ناگهان پیت حلبــی« که یک کار 
ایرانی طنز با مباحــث جدی درباره مباحث 
فرهنگی بود، سال 9۶ نمایش »فالو می« را 
بر اساس نمایشنامه »چشم عمومی« نوشته 
پیتر شــفر در تالار مولوی روی صحنه برد، 
نمایشــی با موضوع عشــق و اینکه چگونه 

روابط عاشقانه زوج ها به سردی می گراید.
ســال 9۷ با اجرای  »خرده نان« ســپری 
شــد که ایــن نمایش نیــز چــون دو اثر 
 قبلی بــا اســتقبال تماشــاگران رو به رو

شد.

بازیگر،  ولی  می کند  انتخاب  کارگردان، 
انتخاب می شود

بــا اجــرای این آثــار، کورش ســلیمانی، 
 دیگــر خــود را در مقام کارگــردان تثبیت 

کرد.
او درباره انتخاب این شاخه توضیح می دهد: 
»در کارگردانی، خودت انتخاب گری ولی در 
بازیگری، انتخاب می شــوی حالا یا شانس 
داری و بــرای کاری دعوت می شــوی که 
مطابق ســلیقه  و نگاهت به جهان باشــد 
که ممکن اســت کمتر پیــش بیاید ولی در 
کارگردانی، دســتت بازتر است برای اینکه 
مطابقه میل خــودت کار کنی. این ویژگی 
کارگردانی ســبب شــد که از همان دوران 
باشــم.  این موضوع  دانشــجویی درگیــر 
همچنانکه در دوره دانشجویی نمایش »چند 
و چون به چاه رفتن چوپان« را در جشنواره 
دانشــجویی اجرا کردم که چند جایزه اصلی 
را برد ولی در آن ســال ها مثل الان، خیلی 
فضا برای دانشجویان باز نبود. الان یک کار 
موفق دانشــجویی در فضای حرفه ای هم 
اجرا می شــود که خوبی ها و بدی هایی دارد 
ولی آن ســال ها برای اینکه یک دانشجوی 
فعال بخواهد وارد فضای حرفه ای بشــود، 
شــرایط خیلی دشوار بود. بنابراین با احتیاط 
می توانستیم به کارگردانی فکر کنیم و این 
شد که بین خواسته و عمل، فاصله ای افتاد 
تا اینکه در دهه 9۰ ســعی کردم به صورت 

جدی به این سمت بیایم.«
همیشه خودم تهیه  کننده بوده ام

ســلیمانی کــه در اجــرای نمایش هایش، 
تهیه کنندگی را هم بر عهــده دارد، در این 
باره نیز می گوید: »در تمام این سال ها خودم 
کارهایــم را تهیه کرده ام. به این صورت که 
در سریال یا پروژه ای بازی می کردم و پولی 
می گذاشتم برای ساخت تئاتر و خدا را شکر 

که همه هزینه ها باز می گشت.«

کورش سلیمانی: نسل ما خیلی هم عجول نبود  



برنامه ریزی برای ترانزیت 
کالا به میزان۱۵ میلیون تن از 

منطقه مکران

تعویض ۲۰ میلیون بخاری در 
دستور کار شرکت ملی گاز

صدور مجوز مشروط برای افزایش 
قیمت خودرو کذب است

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای تهران گفت: ۷۳۶ دستگاه کنتور حجمی 
هوشــمند بر روی چاه های پروانه دار از ابتدای سال جاری تاکنون نصب 

شده است.
به گزارش ایرنا از شرکت آب منطقه ای تهران، بهزاد پارسا افزود: با توجه 
به وضعیت بحرانی افت ســطح آب زیرزمینی و برداشت های بی رویه و 
بدون برنامه از آبخوان ها و همچنین به منظور امکان مدیریت منابع آب و 
کنترل میزان بهره برداری از چاه های پروانه دار و کمک به تعادل بخشی 
منابع آب های زیرزمینی دشــت ها، ضروری است همه چاه های پروانه دار 

به کنتور حجمی و هوشمند مجهز شوند.
وی ادامه داد: امورهای منابع آب شرکت آب منطقه ای تهران در راستای 
انجام تکالیف قانونی و با پیگیری های به عمل آمده نسبت به نصب ۷۳۶ 
دســتگاه کنتور حجمی و هوشــمند توســط مالکان با مصارف صنعت، 
خدمات، کشــاورزی و خانگی حوزه عملکــرد اقدام و این گام مهمی در 

جهت مدیریت مصرف بر منابع آب زیرزمینی است.
مدیرعامل آب منطقه ای تهران با تأکید بر اینکه نصب کنتور هوشــمند 
بر روی چاه های دارای پروانه بهره برداری، یکی از پروژه های مهم طرح 
تعادل بخشی است خاطرنشان کرد: به منظور کنترل برداشت آب از چاه ها 
در قانون توزیع عادلانه آب به نصب کنتورهای هوشــمند حجمی توسط 

مالکان تصریح شده است.
پارســا با بیان اینکه بیشــترین تعداد نصب کنتورهای هوشــمند توسط 
امورهای منابع آب تهران و پردیس و ورامین انجام شــده است، افزود: 
شــرکت آب منطقه ای تهران بر اساس قانون با هرگونه تخلف در زمینه 
آب های سطحی و زیر زمینی با اهتمام جدی برخورد قانونی خواهد کرد

به گزارش ایرنا، چندی پیش ســخنگوی صنعت آب گفت: مصوبه جلسه 
کارگروه ملی ســازگاری با کم آبی درباره معیارها و ضوابط کف شــکنی 

چاه های آب به نفع آبخوان اصلاح می شود.

از ابتدای سال جاری تاکنون انجام شد؛

نصب ۷۳۶ کنتور حجمی هوشمند بر روی چاه های مجاز 

اقتصادی
شماره 4328

چهار شنبه 
20 دی   1402

4

طبــق اعلام مدیــر کل پایش، ممیزی و نظارت ســازمان 
فناوری اطلاعات، بیش از دو میلیون کاربر از قابلیت اتصال 
متقابل پیام  رسان های داخلی از زمان راه اندازی و ایجاد آن 

استفاده کرده اند.
مهدی مظفری- مدیرکل پایش، ممیزی و نظارت ســازمان 
فناوری اطلاعات - در گفت وگو با ایسنا، با اعلام اینکه بعد 
از حدود ۸ ماه از فعال ســازی اتصال متقابل پیام  رسان های 
بومی، میزان اســتفاده از این قابلیت از ۲ میلیون کاربر فراتر 
رفت، گفت: آمار میزان استفاده کاربران به ترتیب اختصاص 
دارد به کاربران پیام رســان های ایتا، بلــه، آیگپ و گپ که 
از اوایل امســال با فعال سازی قابلیت اتصال متقابل، امکان 
ارسال پیام به یکدیگر را بدون نیاز به نصب پیام رسان دیگر 

پیدا کرده اند.
وی با اشاره به برگزاری مراســم رونمایی از قابلیت اتصال 
متقابل میان پیام رســان های بومی در اردیبهشت ماه، افزود: 
طرح »اتصال متقابل« بین پیام رسان های ایرانی قابلیتی نو 
در دنیاســت که برای رفع انحصار و نیاز مردم برای ارتباط با 

یکدیگر در پیام رسان های بومی ایجاد شد.
بــه گفته مظفری، اتحادیه اروپا نیز برای ممانعت از شــکل 
گیری انحضار و ایجاد رقابت بین ســکوها و پلتفرم ها اقدام 
به تدویــن قوانین دوقلو تحت عنوان قانون ســرویس های 
دیجیتــال )DSA( و قانون بازارهای دیجیتال )DMA( با 
وضع جرایم بسیار سخت گیرانه کرد که بر اساس آن، غول 
های بزرگ صنعت دیجیتال در پایان ماه مارس سال ۲۰۲۴ 
باید امکان اتصال متقابل میان ســکوهای بالای ۴۵ میلیون 

کاربر را فراهم کنند.

معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
گفت: برای سال اول طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت 
قرار بود ۲۵۰ میلیون اصله نهال تولید شود که تاکنون بیش 
از این مقدار یعنی حدود ۳۰۰میلیون اصله نهال تولید شــده 

است.
به گــزارش ایســنا، نقی شــعبانیان در پنجــاه و هفتمین 
جلسه طرح مردمی کاشــت یک میلیارد درخت اظهار کرد: 
از یک طــرف منابع طبیعی مورد اســتفاده قــرار می گیرد 
و نیاز به بازســازی و احیا دارد و از طرف دیگر مشــکلات 
زیســت محیطی رو بــه افزایش اســت و تنهــا راه برون 
 رفــت از ایــن معضلات زیســت محیطی کاشــت درخت

است.
وی ادامه داد: در ســال ۱۴۰۱ به دســتور رییس جمهوری 
و در ۱۵ اســفند ۱۴۰۱ ایــن طرح به صورت جدی شــروع 
شــد. در برنامه اول توسعه در سال  ۱۳۶۸ تا ۱۳۷۲ بیش از 
۷۰۰ میلیون نهال تولید  و کاشته شد. در برنامه دوم توسعه 
۵۰۰ میلیون اصله نهال، در برنامه ســوم ۳۲۰ میلیون، سال 
چهارم  ۲۰۰ میلیون، ســال پنجم  ۱۶۰ میلیون و در برنامه 
ششم  ۱۵۰میلیون اصله نهال تولید و کاشته شد که این سیر 
نزولی بیشتر به دلیل اعتبارات مالی بود ولی از آن طرف می 
بینیم که در این مدت مشــکلات زیست محیطی نیز بیشتر 

شده است.
وی تصریــح کرد: این طــرح از ابتــدای ۱۴۰۲ دنبال می 
شــود و قرار اســت طی مدت ۴ ســال با مشــارکت مردم 
یــک میلیــارد نهال در ســرزمین تولیــد و در عرصه های 
مختلف کاشــته شــود. همچنین برای ســال اول قرار بود 
۲۵۰ میلیــون اصله نهال تولید شــود کــه تاکنون بیش از 
 این مقــدار یعنی حدود ۳۰۰میلیون اصله نهال تولید شــده 

است.
وی در پایــان گفــت: در حــال حاضر فصل کاشــت این 
نهال هاست. کشور ما از نظر زیرساخت ها و نهالستان ها جزو 
۱۰ یا شــاید ۵ کشور اول در دنیا است ولی این زیرساخت ها 

کمتر مورد استفاده قرار می گیرد.
 

معاون صندوق توســعه ملی از رفع تعهــد ارزی با پرداخت 
اقساط صندوق توسعه ملی در مرکز مبادله ایران خبر داد.

به گــزارش خبرنگار مهــر، علیرضا صالح معــاون منابع و 
مصارف صندوق توسعه ملی اظهار کرد: یکی از راه های رفع 
تعهد ارزی صادرات، پرداخت اقســاط صندوق توســعه ملی 

خواهد بود.
وی بــا بیــان اینکــه مرکز مبادلــه ارزی بــرای مدیریت 
بــازار ارز توســط بانک مرکزی ایجاد شــد، افزود: صندوق 
توســعه ملی به صــورت مســتقیم به مرکــز مبادله ارزی 
ورود نمی کنــد اما برای بازپرداخت اقســاط صادرکنندگانی 
که تســهیلات دارنــد و می خواهند اقســاط صنــدوق را 
 بازپرداخت کنند، از بســتر مرکز مبادله ایران استفاده خواهد

کرد.
صالح گفــت: بانک مرکــزی رفع تعهد همــه افرادی که 
صادرات می کنند و تســهیلات دارنــد را از طریق پرداخت 
 اقســاط ارزی تســهیلاتی که از صنــدوق گرفته اند، انجام

می دهد.

  خبر
  

استفاده از قابلیت اینترکانکشن از دو 
میلیون کاربر فراتر رفت

22هزار و ۶۷1 
واحد مسکونی روستایی 

تسهیلات از بانک 
مسکن دریافت کردند 

255میلیون 
مگاوات 

ساعت میزان تولید برق 
در نیروگاه های حرارتی

8درصد
 افزایش سفرهای بین 

استانی در آبان ماه 
۱۴۰۲

14درصد
 رشد صادرات قیر 

نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته 

1۶0درصد
 افزایش قیمت گوسفند 

زنده 

4میلیون
 سند در شهرهای 

زیر۲۵هزار نفر جمعیت 
صادر شد

150باب 
مزارع نوآوری در سال 

جاری 

4۹.8 درصد
 افزایش درآمدهای 

مالیاتی در لایحه بودجه 
سال آینده

8میلیون
 خانوار تا پایان امسال 

تحت پوشش فیبر نوری 
قرار می گیرند 

10هزار و 500 دلار
 یارانه برای تاکسی 
های برقی اختصاص 

یافته است

1200هکتار
 زمین دولتی به بیت 

المال بازگشت 

10۳پروژه
 آب شیرین کن در 
کشور در حال بهره 

برداری است

تیتر های 
کوتاه خبری

در سال اول طرح کاشت مردمی یک میلیارد درخت 

محقق شد؛ 

تولید حدود ۳00 میلیون اصله نهال

رفع تعهد ارزی با پرداخت اقساط 
صندوق توسعه ملی

شناسه آگهی : 1639446

با عنایت به اینکه کلیه مراحل انجام مزایدات 
)اعم از دریافت اســناد، ارائه تضمین، ارسال 
پیشــنهاد قیمت، بازگشــایی پاکات و اعلام 
برنده( در اداره کل راه و شهرســازی استان 
هرمزگان به صورت الکترونیکی در ســامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( برگزار می 
بایستی جهت ثبت  گردد، متقاضیان محترم 
نام در سامانه مذکور و دریافت نام کاربری و 
  www.setadiran.ir رمز عبور به سایت

مراجعه فرمایند.
- مهلت دریافت اســناد: از روز چهار شــنبه 
مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۲۰ ســاعت ۰۸/۰۰ تا روز 

شنبه مورخ  ۱۴۰۲/۱۰/۳۰  ساعت ۱۷/۰۰
- مهلت ارســال پیشنهاد: از روز چهار شنبه 
مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۲۰ ساعت ۰۸/۰۰ تا روزسه 

شنبه  مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۱۰ ساعت۱۸/۰۰ 
- زمان بازگشــایی پاکات: روز  چهارشــنبه 

مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۱۱ ساعت ۱۰/۰۰
توضیحات: به مهلت اعتبار شش ماهه تعیین 
رسمی  کارشناســان  کانون  توســط  قیمت 
دادگستری توجه شود و کل فرایند برگزاری 
مزایده، عقد قرارداد و واریز وجه بایســتی در 
مهلت قانونــی ۶ ماهه از زمان اعلام قیمت 
توسط کانون کارشناسان رسمی دادگستری 

انجام شود.

 فروش زمین   نوع واگذاری 
 زمین  مورد مزایده 

 تفکیکی فرمانداری -جاده لنگه کنگ -شهر بندرکنگ نشانی 
 Y 4750/292824 X 9935/2942093 مختصات مرکز زمین 

 اصلی   17641فرعی از   440تفکیکی تحت پلاک   5قطعه  پلاک ثبتی 

 تجاری  کاربری 
 دارد  وضعیت سند 

 80 مساحت عرصه )متر مربع( 
 000/130/ 000 مربع )ریال( قیمت هر متر 

 10/ 000/400/ 000 قیمت پایه مزایده )ریال( 
 000/520/ 000 قیمت کل  )ریال(  5%

 حمیدرضا کشفی  نام کارشناس 
 03/08/1402 تاریخ کارشناسی 

نامه تعیین قیمت توسط کانون کارشناسان 
 رسمی دادگستری استان هرمزگان 

 187/1402/ 6589/ 507  شماره

اداره کل راه و رأی هیأت نمایندگی 
 شهرسازی 

  0001082/021623و  11/07/1402مورخ  021523/ 0000874 شماره های 
 1402/ 09/ 06مورخ  

 
 وضعیت زمین 

 
 تخلیه 

 شش دانگ 
 روز کاری  7                      مهلت زمانی واریز وجه ) عقد قرارداد(

 نقد                       شرایط فروش 
 ………………………… توضیحات

 

اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازي هرمزگان

یــک مقام مســوول گفــت: از خودروهای لوکس 
و گران قیمــت تاکنون یک هــزار و ۳۰۰ میلیارد 
تومان مالیات وصول و به حســاب خزانه واریز شده 
و برای سال ۱۴۰۲ نیز دو هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان 

محاسبه شده است.
بــه گزارش خبرگزاری مهر به نقل از صداو ســیما، 
شــاهین مســتوفی درباره مالیات بــر خودروهای 
لوکــس و گران قیمت گفت: در ســال های ۱۴۰۰ 
لغایت ۱۴۰۲ یعنی در سه سال در قانون بودجه پایه 
جدیــد مالیاتی تحت عنوان اخــذ مالیات از خانه و 
خودروهای گران قیمت پیش بینی شد و سازمان امور 
مالیاتی مکلف شــد با توجه به اطلاعاتی که از سایر 
دستگاه های ذی ربط در اختیار سازمان امور مالیاتی 
قرار می گیرد به محاســبه، مطالبــه و وصول مبالغ 
مالیات مربوطه با عنایت به قانون بودجه اقدام کند.

وی ادامه داد: مبنای محاسبه مالیات بر خودروهای 
گران قیمت در سال ۱۴۰۰ برای خودروهای لوکس 
فرد و افــراد تحت تکفل عدد بــالای یک میلیارد 
تومان بود، اما در ســال ۱۴۰۱ هر خودروی بالای 
یک میلیارد تومان مشمول خودروهای لوکس شد و 
در ســال ۱۴۰۲ با توجه به قانون بودجه خودروهای 
بالای ســه میلیارد تومان مشــمول مطالبه مالیات 

خودروهای لوکس شد.
مدیرکل دفتر حسابرســی ســازمان امــور مالیاتی 
تصریح کرد: با توجه به اینکه حکم قانون و آئین نامه 

به صراحت مشــخص کرده بود افرادی که به موجب 
برگه سبز خودرو در ابتدای هر سال مالک آن وسیله 
نقلیه باشند مشــمول پرداخت این مالیات می شوند، 
بنابراین اطلاعات از فراجا دریافت شــد و محاسبه 
مالیات برای سال ۱۴۰۰ به تعداد ۳۷۰ هزار خودرو، 
برای سال ۱۴۰۱ به تعداد ۲۶۴ هزار خودرو و برای 

۱۴۰۲ به تعداد ۱۶۳ هزار خودرو رسید.
محاســبه ۲,۸۰۰ میلیارد تومان مالیات خودروهای 

لوکس در سال ۱۴۰۲
مســتوفی ادامه داد: مجموعاً برای سال ۱۴۰۰، دو 
هزار میلیارد تومان و برای ســال ۱۴۰۱ دو هزار و 
۲۰۰ میلیــارد تومان و برای ســال ۱۴۰۲ مجموعاً 
دو هــزار و ۸۰۰ میلیارد تومــان مالیات خودروهای 
گران قیمت و لوکس محاسبه شد و به اطلاع مالکان 
رسیده اســت تا به موقع نسبت به پرداخت آن اقدام 

کنند.
مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی گفت: 
برای ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ حــدود یک هزار و 
۳۰۰ میلیــارد تومان مالیات متعلــق به خودروهای 
لوکس را ســازمان امور مالیاتی وصول و به حساب 

خزانه واریز کرد.
وی اضافه کرد: بقیــه آن به این دلیل هنوز وصول 
نشده اســت که دیوان عدالت اداری رأیی را صادر 
کــرد مبنی بر اینکه مطالبه مالیــات باید در مراجع 
هیئت های حــل اختلاف بــدوی و تجدیدنظر هم 

قابل رسیدگی باشد و ســازمان امور مالیاتی نسبت 
به صدور برگــه مطالبه جدید اقدام کرد و این مبالغ 
به افرادی که تاکنون اقدام به پرداخت نکردند ابلاغ 
می شــود. پس از ابلاغ در صورتی که قطعیت پیدا 
کند این مالیات، بلافاصلــه از طریق فراجا و دفاتر 
اسناد رســمی میزان بدهی مالیات قطعی در اختیار 
آن ها قرار می گیــرد و از نقل و انتقال این خودروها 
به واسطه وجود مالیات قطعی شده جلوگیری خواهد 

شد.
مستوفی خاطرنشان کرد: همچنین با توجه به اینکه 
قانون این اجازه را داده اســت اگر لازم باشد نسبت 
به برداشت از حساب های بانکی افرادی که مالیات 
معوقه خود را پرداخت نکرده اند هم اقدام خواهد شد.

مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی گفت: 
برای ســال ۱۴۰۲ مالکان خودروها تا پایان بهمن 
ماه فرصت خواهند داشــت نســبت به واریز مبالغ 
مالیات خود در مــورد خودروهای گران قیمت اقدام 
کنند و بنابراین تا بهمن ماه که فرصت قانونی است 
و در مورد رقم وصول مالیاتــی خودروها نمی توان 

اظهارنظری داشت.
مستوفی درباره نحوه محاســبه مالیات خودروهای 
لوکــس گفــت: در ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ این نرخ 
پلکانــی بود تا یک ونیــم میلیارد تومان مشــمول 
یک درصد نســبت به مازاد یک ونیم میلیارد تومان 
محاسبه شــد و از یک ونیم تا سه میلیارد سه درصد 
نســبت به مازاد یک ونیم میلیارد و به همین ترتیب 
پلکانی افزایش داشــت، اما برای ســال ۱۴۰۲ این 
عدد ثابت بود و بالای ســه میلیارد تومان نســبت 
به مابه التفاوت سه میلیارد بیشتر یک درصد مالیات 

محاسبه شد.

خودروهای لوکس چقدر مالیات دادند؟



اجتماعی

پاییز خشــکی را از لحاظ بارندگی پشــت سر گذاشتیم قطعا 
این شرایط به وضعیت ناخوش و حال بی رمق تالاب ها دامن 
می زند، به اعتقاد کارشناسان باید سنگینی عواقب کم بارشی 
میان بخش های مختلف تقســیم شود و در این مواقع فقط از 

حقابه محیط زیست به ویژه تالاب ها کم نکنیم.
گروه جامعه ایرنا-  بارندگی در پاییز امســال به دور از پیش 
بینی ها بود، گفته شده بود که سه ماه پربارشی خواهیم داشت 
و حتی بارندگی در برخی نقاط بیشتر از نرمال خواهد بود؛ اما 
این اتفاق نیفتاد، فصل برگ ریزان امســال هیچ شباهتی با 
سال گذشته نداشــت، هر روز صبح که چشمانمان را باز می 
کردیم با هوایی بهاری و لطیف مواجه می شدیم، باد ملایم، 
درختانی همچنان با برگ های ســبز که هیچ رنگی از پاییز 
به خود نگرفته بودند، انگار نه انگار که پاییز است، باید باران 
ببــارد و زمین و طبیعت را برای بارش برف زمســتان آماده 
کند اما اینطور نشد. الان هم که وارد زمستان شده ایم هنوز 
برخی از درختان حداقل در تهــران همچنان برگ دارند، در 

حالیکه باید اکنون با بدنی عریان در خواب زمستانی باشند.
چندی پیش مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکســالی 
ســازمان هواشناســی اعلام کرده بود با توجــه  به تغییرات 
اقلیمی، پیش بینی های مورد انتظار فصل پاییز محقق نشــد 
و بارندگی ها مطلوب نبوده است، میزان بارش ثبت شده نشان 
می دهد با کاهش جدی بارندگی مواجه هستیم زیرا بارندگی 

امسال ۴۳ درصد کمتر از میانگین بلندمدت بوده است.
همچنین وزارت نیرو اعلام کرد که میزان پرشدگی سدهای 
بزرگ و مهم کشور از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای مهر ماه 
۱۴۰۲( تا دوم دی ماه، به ۴۰ درصد رسیده که نشان از خالی 
بودن ۶۰ درصدی مخازن سدها دارد و این موضوع ضرورت 

مدیریت مصرف آب را دوچندان می کند.
کاهش بارندگی و به دنبال آن خالی شــدن منابع آبی قطعا 
مشــکلات زیادی را برای جوامع انســانی به همراه خواهد 
داشت، بخش کشاورزی تحت تاثیر قرار خواهد گرفت، قطعا 
صنعــت هم برای تامین آب مورد نیاز با مشــکل مواجه می 
شــود، اما در این میان مظلوم ترین بخش تالاب ها هستند 
که به محض کم شــدن بارندگی و کمبود آب باید از حقشان 
بگذرند تا چرخ بخش کشاورزی و یا صنعت بچرخد، در حالی 
که مدیریت صحیح به این معنا نیست که برای جبران کمبود 
یــک بخش، از حق بخش دیگری زده شــود، مثلا در زمان 
خشکســالی اینطور نباشد که تمام ســنگینی بار کم آبی بر 
دوش محیط زیست و تالاب ها باشد، باید از سهم هر بخشی 
کم شود تا روزهای خشک را پشت سر بگذاریم، اما متاسفانه 
در کشــور ما اینطور نیســت و به نظر می رسد فقط حریف 
تالاب ها که در پایین دســت حوضه آبریــز قرار گرفته اند، 

می شویم.
شــرایط تالاب های زیادی در کشــور خوب نیســت و این 
وضعیت به امســال یا دو سال گذشــته بر نمی گردد، مثلا 
تالاب بختگان در اســتان فارس بیش از ۱۵ســال است که 
با بحران خشکی مواجه است یا تالاب گاوخونی در اصفهان 
بیش از ۲۰ ســال دغدغه تامین حقابه دارد، ارومیه، پریشان، 
گمیشان، انزلی، حله، هامون، کافتر، هشیلان و صالحیه هم 
تالاب هایی هســتند که سالهاست با کم آبی دست و پنجه 
نرم می کنند، اما مســاله این است که تاوان این بی توجهی 
بــه تالاب ها را با بروز گرد و غبــار، بالا رفتن دمای منطقه 

و تحت تاثیر قرار گرفتن معیشت مردم محلی می پردازیم.
تاثیر خشکسالی پاییز امسال بر تالاب ها

متخصــص مدیریت زیســت  بوم های تالابی دربــاره تاثیر 
خشکسالی پاییز امسال بر تالاب ها به خبرنگار محیط زیست 
ایرنا گفت: در چند ســال اخیر در کشور شاهد اثرات تغییرات 
آب و هوایی بودیم به این معنا که رژیم بارش در کشور تغییر 
کرده است، یعنی در چند سال گذشته بارها دیدیم که بارش 
ها در بهار اوج گرفته یا پاییز و زمستان کم بارش بوده، بارها 
هــم با این موضوع روبرو بودیم که بارش ها از برف به باران 
تغییــر کردند، این وضعیت به ما هشــدار می دهد که چقدر 

خودمان را با شرایط جدید هماهنگ کردیم.
علی ارواحی افزود: نکته بعدی این اســت که تالاب ها نمایه 
ای هســتند که می توانند عملکرد مــا را در مدیریت حوضه 
آبریز نشــان دهند، تالاب ها معمــولا در پایین ترین نقاط 
حوضه آبریز واقع می شوند البته استثنائاتی هم درباره تالاب 
های کوهســتانی وجود دارد، اما تالاب های درون سرزمینی 
در پاییــن ترین نقطــه حوضه آبریز واقع شــده اند و وقتی 
تالابی بــرای بازه زمانی طولانی خشــک و یا دچار بحران 
می شــود نشــان می دهد که عملکرد مطلوبی در مدیریت 
حوضه آبریز نداشــتیم. وی اظهار داشت: وقتی که می بینیم 
تالاب گاوخونی بیش از ۲۰ ســال است که با مشکل تامین 
حقابه دســت و پنجه نرم می کند نشان می دهد عملکرد ما 
در مدیریت حوضه آبریز زاینده رود مطلوب نبوده است ، البته 
اخیرا حدود ۶ میلیون متر مکعب آب به این تالاب رها سازی 
شد در حالی که این میزان آب حتی به اندازه ۴ درصد حداقل 
نیاز آبی تالاب گاوخونی هم نیســت، با وضعیت بختگان که 
بیش از ۱۵ ســال است که با بحران مواجه است هم نشان از 

مدیریت ضعیف در این بخش دارد.
وی تاکید کرد: بنابرایــن وضعیت تالاب ها این را به ما می 
گوینــد که آیا در مدیریت حوضه آبریز نمره قبولی گرفتیم یا 
نه ؟ بر همین اســاس شرایطی که اکنون در کشور داریم و با 
توجه به اینکه رژیم های بارش تغییر کرده شاهد این هستیم 
که تالاب های متعددی وضعیت نابسامانی دارند، تالاب های 
ســاحلی شمال کشور مانند گمیشــان، انزلی و برخی تالاب 
های دیگر برای بازه زمانی طولانی است که با مشکل مواجه 
هستند و این مشکل با پســروی آب دریای خزر هم تشدید 
شده است، تالاب های ساحلی جنوب کشور مانند تالاب حله 
در استان بوشهر نیز با مشــکل کم آبی مواجه است، تالاب 
های درون ســرزمینی مانند دریاچــه ارومیه، تالاب هامون، 
کافتر، پریشــان، بختگان، گاوخونی، هشــیلان و صالحیه با 
مشــکل کم آبی دســت و پنجه نرم می کنند برخی از آنها 
برای بازه زمانی طولانی اســت که مشــکل کم آبی یا بهتر 

بگویم بی آبی دارند.

 

خرم آباد - دادســتان کل کشــور از برخورد قاطع با تولید 
محتواهــای مجرمانــه برخی افراد در فضــای مجازی در 

خصوص حادثه تروریستی کرمان خبر داد.
بــه گزارش خبرنگار مهر، حجت الاســلام موحدی آزاد در 
حاشــیه تودیع و معارفه دادســتان مرکز لرستان در جمع 
خبرنگاران در ســخنانی با بیان اینکــه مدیران بعد از چند 
ســال که در حوزه ای مشــغول به فعالیت هستند، معمولًا 
اســتعدادهای خود را به کار می گیرند، نــوآوری می کنند، 
برنامه های خــود را به اجرا می گذارند، اظهار داشــت: در 
این راســتا اقتضا دارد که جابه جا شوند و نیروهای جدیدی 
نوآوری و ابتکارات جدید داشــته باشند تا بهتر بتوانند ارائه 

خدمت کنند.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود با اشــاره به حادثه 
تروریســتی کرمــان و همچنین برخی تولیــد محتواهای 
مجرمانه در فضای مجازی کشــور از ســوی برخی افراد، 
عنوان کــرد: تعدادی و افراد محدودی یــا فریب خورده اند 
و یا اینکــه در فضای فکری خاصی هســتند، محتواهای 
مجرمانه ای را تولید و منتشــر کردند که ما به دادســتانی 
اعــلام کردیم اینها را رصد و اقــدام قانونی را دراین رابطه 

داشته باشند.
دادســتان کل کشــور در بخش دیگری از سخنان خود با 
اشــاره به اشــاره به انتخابات پیش رو، بیان داشت: ستاد 
مرکزی پیشــگیری از تخلفات انتخابات را تشکیل و مرتب 
جلســات آن برگزار می شود، در استان ها و شهرستان ها نیز 

به همین کیفیت برگزار می شوند.
حجت الاســلام موحدی آزاد، افزود: خوشــبختانه شور و 
هیجان انتخاباتی در بین هــواداران کاندیداها بعد از تأیید 
قطعــی صلاحیت آنها، آغاز شــده و امیدواریــم انتخابات 

پرشوری امسال داشته باشیم.
وی همچنین با اشــاره به موضوع شــفافیت در دستورات 
دادســتان ها و همچنین اطاله دادرسی دراین رابطه، گفت: 
یکی از کارهای قوه قضائیه کاهش ورودی پرونده ها است، 
برای تحقق ایــن امر عوامل مختلفی باید در کنار هم قرار 
بگیرند، یکــی از این عوامل تقویت نهاد صلح و ســازش 
است، خوشــبختانه در لرستان این انســجام و همبستگی 
بســیار خوب اســت و در جهت حل وفصل دعاوی تلاش 
می کنند، قوه قضائیه تلاش می کند این را در سراسر کشور 

تقویت کند.
دادستان کل کشور با اشاره به نقش قضا زدایی در کاهش 
اطاله دادرســی و ورودی پرونده ها، بیان داشــت: این امر 
در برخی از قوانین امســال انجام شــده، همچنین موضوع 
جرم زدایی از برخی اعمال از ســوی قوه قضائیه در راستای 
کاهــش ورودی پرونده و اطاله دادرســی در حال انجام و 

پیگیری است.

معاون رییس جمهور در امور زنان و خانواده بر لزوم بررسی 
تخفیف های دیگر به جای بازنشستگی پیش از موعود تاکید 

کرد.
بــه گزارش خبرگزاری مهر، انســیه خزعلی، معاون رئیس 
جمهور در امور زنان و خانواده در همایش بزرگداشت مقام 
زن و تقدیر از ۱۸ اســتاد و پژوهشــگر بیان کرد: تصویب 
اعتبارات برای خانواده و زنان به ویژه زنان آســیب دیده در 
سفرهای اســتانی از کارهایی است که در این دولت انجام 
گرفتــه کار دیگری که در حوزه بودجه برای زنان در دولت 
انجام شــده یک درصد تکلیفی اســت که در بودجه دیده 
شــده، این بودجه سال گذشته به اســتثنا فصول ۱، ۴ و ۶ 
بود، اما سال آینده اگر چه با سایر یک درصدها ادغام شده 
است اما میزان آن ۳ برابر بودجه سال گذشته است. امیدوار 
هستیم با این مصوبات و سایر کارهایی که برای زنان انجام 

می شود شاهد رشد و پیشرفت افزون حوزه زنان  باشیم.
وی ادامه داد: باید زنــان تأثیرگذار در هر حیطه و موضوع 
اعم از هنر، فرهنگ، رسانه، علم، فناوری، آموزش و پرورش 
و غیره را شناسایی کنیم، با معرفی این زنان موفق می توان 
علاوه بر ایجاد هم افزایی بین آنها، در صورت لزوم حمایت ها 
 و تســهیلات مناسب برای پیشــرفت این زنان را پیگیری

کرد.
معــاون رئیس جمهور با بیان اینکه بــرای حضور زنان در 
مدیریت ها نباید منعی وجود داشــته باشد، گفت: همانگونه 
کــه رهبر انقــلاب در دیدار با زنان اعــلام کردند که باید 
شایسته سالاری مد نظر قرار بگیرد و نه جنسیت. این دولت 
هم در این مســیر گام نهاده و بازخورد خوبی از مشــارکت 

زنان در برخی مسئولیت ها داشتیم.
وی همچنین با تاکیــد بر اینکه بیمه اجتماعی زنان دارای 
سه فرزند روستایی و بیمه زنان باردار را داشتیم، اظهار کرد: 
امــا اجرای کامل قانون نیاز به تخصیص کافی بودجه دارد 
با وجود اینکه برای عملیاتــی کردن قانون های جمعیت و 

خانواده اقدامات خوبی صورت گرفته است.
خزعلی در پایان با اشــاره به اینکه شــغل منعطف هم در 
برنامه هفتم تصویب شده است، تصریح کرد: در حال رایزنی 
 برای برگــزاری کارگروه ها و تدوین برنامه اجرایی این امر

هستیم.
وی بــا تاکید بر اینکه بازنشســتگی بیــش از موعد زنان 
بعیــد اســت، گفــت: تخفیف هایی بــرای زنــان در این 
خصوص صورت گرفته اســت؛ اما با توجه به ورشکستگی 
صندوق های بازنشستگی، بازنشستگی پیش از موعد زنان 
بعید اســت و تخفیف های دیگری باید در نظر گرفته شود، 

اما با این وجود این موضوع را پیگیری می کنم.

     خبر
  

خزعلی تاکید کرد؛
لزوم بررسی تخفیف های دیگر به جای 

بازنشستگی پیش از موعد

کم بارشی پاییز به حال ناخوش 
تالاب ها دامن می زند 
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دادستان کل کشور خبر داد؛

برخورد با تولید محتواهای مجرمانه 
در خصوص حادثه تروریستی کرمان

فدایی در مورد روند اثبات سو معاشرت گفت: 
باید فرد مدعی شــهود کافی را داشته باشد. 
برای مثال اگر خشــونت به ضرب و شــتم 
منجر شــده، باید شواهدی از پزشکی قانونی 

داشته باشد.
به گزارش خبرنگار جامعه مهر حسن فدایی، 
کارشــناس حقوق درباره بدخلقی در بســتر 
خانواده و قوانین مربوط به آن گفت: ما یک 
بحــث اخلاقی و یک بحــث حقوقی داریم. 
برای مثــال دروغ گفتن از گناهــان کبیره 
اســت. اما اگر کســی دروغ بگوید، مرتکب 
جرم نمی شود، چرا که این یک بحث اخلاقی 
اســت. در مقابل دســته ای از موارد در قالب 
بحث حقوقی قرار می گیرند که باید ضمانت 
اجرا داشــته باشــند. خوش اخلاقی و حسن 
خلق به قدری در حوزه خانواده مهم اســت 
که در قابل مسائل حقوقی قرار گرفته است.

فدایــی اظهار داشــت: در قــرآن و روایات 

همواره بر خوش اخلاقی تاکید شــده است. 
در کنــار آن در قانون مدنی، به عنوان قانون 
مادر، در ماده هزار و ۱۰۳، زوجین مکلف به 
حســن معاشرت هستند. لذا اگر سو معاشرت 
در زوجین صورت بگیــرد، ضمانت اجرا این 
اســت که اگر آقایی سو رفتار داشته باشد، به 
نحوی که ادامه زندگی با وی ســخت باشد 
و این موضوع توســط خانم ثابت شود، این 
مورد روند طلاق را تســهیل خواهد بخشید. 
اگر خانمی سو رفتار داشــته باشد، از برخی 

مزایای مالی محروم خواهد شد.
وی افزود: در قباله ازدواج یکی از شــرط ها 
این اســت که مرد تا نصف امــوال خود را 
البته به  بلاعوض به همســرش می دهــد. 
شرطی که خانم سو رفتار و تخلف از وظایف 
زناشویی نداشته باشد. لذا باید این را در نظر 
داشــت که همیشه خشونت فیزیکی نبوده و 
برخی اوقات کلامی است. اگر این سو تخلف 

از سوی خانم ثابت شود، حق تا نصف اموال 
را از دست خواهد داد.

فدایی در مورد روند اثبات ســو معاشرت در 
دادگاه اظهــار کرد: اثبات ایــن موضوع در 
دادگاه نیازمند این است که فرد مدعی شهود 
کافی را داشته باشد. برای مثال اگر خشونت 
به ضرب و شتم منجر شده، باید شواهدی از 
پزشکی قانونی وجود داشته باشد. حدیث کسا 
گنجینه ای از معارف خانوادگی اســت. خانم 
فاطمه زهــرا )س( در خانواده از القابی مانند 
ثمره دل من، میوه قلبم و نور چشــمم برای 

صدا زدن فرزندان خود استفاده می کردند. اگر 
این القاب زیبا در صدا زدن نام به کار گرفته 

شود، بازخورد خوبی نیز خواهیم دید.
وی افزود: پیامبر اکرم )ص( همســران خود 
را بــه زیبایی صدا می زد. لذا باید از الگوهای 
اسلامی خود با بالاترین مقامات الگو بگیریم. 
اگــر ادبیات ما در خانه چنین زیبا باشــد، به 
مرحله ای نخواهیم رسید که شکایت و دعوا 
تنها راه چاره است. پیامبر فرمودند که بهترین 
شــما برای خانواده شماست. یعنی مقامات و 
القاب خــود را در داخل خانواده کنار بگذارید 

و خود را برای رفتار درست مسئول بدانید.
فدایی اظهار کرد: ما پدر و مادرها باید ادبیات 
صحیح را به فرزندان خــود بیاموزیم. برای 
مثال همین امروز، ایــن میلاد را وثیقه قرار 
دهیم و ادبیات صدا زدن خود را تغییر دهیم. 
امام صادق خوش رو بودن، خوشــگو بودن 
و خوشــبو بودن در خانواده تاکید کردند، چرا 
که خانواده سنگ بنایی برای دیگر ارتباطات 
اجتماعی در جامعه اســت. کافی است یک 
قدم به ســمت جلو حرکــت کنیم. از همین 
امروز خوب اســت که کدورت هــا را از بین 

ببریم.

فدایی خبر داد؛

محکومیت در صورت بداخلاقی در بستر خانوده

پویش گردشــگری ســبز با هــدف مصرف بهینــه منابع 
انرژی و ترویج توســعه پایدار گردشــگری در تاسیســات 
 گردشــگری کشور تا سال آینده در ســطح ملی به اجرا در 

می آید.
به گزارش خبرنگار مهر، گردشــگری ســبز برداشــتی از 
گردشــگری دوســتدار محیط زیســت با محورها و معانی 
مختلف است. از آنجا که در حال حاضر یکی از جدی ترین 
چالش های کشــور عدم استفاده بهینه از منابع انرژی و آب 
است و از ســوی دیگر در رابطه با تولید و مدیریت پسماند 
هم شرایط مناسبی نداریم، لزوم توجه به این مهم غیر قابل 

انکار است.
از دیگر ســو این چالش ها در صنعت گردشگری کشورمان 
علاوه بر بالا بردن ســرانه مصرف آب، بــرق، گاز و تولید 
پســماند، هزینه های ســنگینی هم به تأسیســات و مراکز 
گردشــگری کشــور تحمیل می کنند. از نگاهی دیگر، هر 
ساله میلیون ها نفر از هموطنانمان از امکانات گردشگری در 
گوشه و کنار کشور استفاده می کنند بنابراین تمرکز بر ترویج 
و توسعه گردشگری ســبز علاوه بر حرکت در جهت بهینه 
ســازی مصرف و مدیریت بهتر منابــع و کاهش هزینه ها، 
بســتری برای افزایش آگاهی گروه های مختلف در جامعه 
خواهد شــد و صنعت گردشگری می تواند به عنوان بخشی 
پیشــرو در رابطه با فرهنگ سازی این دست مفاهیم نقش 

آفرینی کند.
بر همین اســاس و در ســالی که شــعار ســازمان جهانی 
گردشــگری در ســال ۲۰۲۳» گردشــگری و ســرمایه 
گذاری های ســبز« نامگذاری شده اســت تفاهم نامه های 
همــکاری میان بخش های مرتبط با توســعه گردشــگری 
ســبز همزمــان بــا روز جهانــی جهانگــردی و در اولین 
 همایش ملی گردشــگری ســبز در مهرمــاه ۱۴۰۲ منعقد 

شد.
در همین راســتا »پویش ملی گردشگری سبز« با نظر اعضا 
کارگروه گردشگری سبز که متشکل از نمایندگان نهادهای 
مشارکت کننده اســت، طراحی و به عنوان برنامه عملیاتی 
گردشگری سبز کشــور با تمرکز بر مدیریت بهینه مصرف 
انرژی و منابع آبی و نیز مدیریت پسماند در تأسیسات و مراکز 

گردشگری کشور منظور شد. این پویش دو فاز خواهد داشت 
که فاز اول آن نقش اجرای نمونه و پایلوت را دارد و بر اساس 
 تجربه این فاز، مرحله دوم و فاز ملی در سال آینده اجرا خواهد 

شد.
گستره اجرای تأسیســات گردشگری پایلوت در استان های 
کشــور اعــم از هتل هــا، اقامــت گاه های بــوم گردی و 
مجتمع های گردشــگری با در نظر گرفتــن حداقل ۵۰۰ و 
حداکثر ۱۰۰۰ واحد گردشــگری در ســطح کشور است و 
اعضای این پویش را هم معاونت گردشگری وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، شرکت مهندسی آب 
و فاضلاب کشور، سازمان انرژی های تجدید پذیر و مدیریت 
بهینه آب، صندوق حمایت از محیط زیســت، شرکت ملی 
گاز، جامعه حرفه ای هتلداران کشور، جامعه حرفه ای اقامت 
گاه های بوم گردی کشور، شهرداری ها و بنیاد علوی تشکیل 

می دهند.
مصرف بهینه منابع انــرژی، کاهش و مدیریت فاضلاب و 
پسماند و ترویج توسعه پایدار گردشگری و گردشگری سبز 

از جمله اهداف آن هستند.
 سر فصل های آموزشی در رابطه با مصرف بهینه و رفتارهای 
مبتنی بر گردشگری ســبز، اطلاع رسانی و فرهنگ سازی 
از طریــق تبلیغات محیطی و چند رســانه ای در واحدهای 

مشمول برنامه
- تشــویق گردشگران و پرسنل تأسیســات گردشگری به 
اجرای برنامه ها، ابزارهای تشــویقی در قالب برچســب ها و 
گواهی ها به تأسیسات موفق در اجرای برنامه، حمایت های 
مادی و معنوی از تأسیســات در اجــرای برنامه ها از جمله 

محتوای این برنامه است.

همچنین گام های اجرایی که برای آن در نظر گرفته شده اعم 
از تشکیل ســتاد اجرایی متناظر در سطح استانی، شناسایی 
واحدها و تأسیســات گردشــگری داوطلب توسط معاونت 
گردشگری و جوامع حرفه ای ملی، محاسبه وضعیت موجود 
میزان مصرف انرژی، آب و تولید پسماند با همکاری اعضا، 
تدوین برنامه های اجرایی توســط اعضــا در حوزه وظایفی، 
تنظیم جدول زمانبندی اجرای برنامه ها توسط ستاد استانی، 
اجرای برنامه ها بر اساس جدول زمانبندی با مشارکت همه 
اعضا با مدیریت اداره کل میراث استان، اطلاع رسانی برنامه 
از طریق رسانه های محلی و استانی، ارزیابی برنامه و نظارت 
و پشــتیبانی توســط اعضا در جهت اهداف هر بخش، اهدا 
گواهی و برچسب ســبز به واحدهای موفق در جشن پایان 
فاز اول گردشــگری سبز و مستند سازی جهت اجرای طرح 

ملی و فراگیر دیده شده است.
اقدامات اجرایی برنامه هم انجام دوره های آموزشی تئوری و 
عملی ویژه کارکنان مراکز و تأسیسات گردشگری متناسب 

با هر بخش از برنامه خواهد بود.
محمــد جهانشــاهی دبیر کمیتــه ملی طبیعــت گردی و 
گردشــگری ســبز در گفتگو با خبرنگار مهر بیان کرد: این 
پویش از نمایشــگاه گردشــگری تهران شــروع می شود و 
ســال آینده با تاسیســاتی که علاقه مند هستند به مرحله 
نهایی می رســد. امســال با دســتگاه هایی کــه در حوزه 
 گردشگری سبز می توانســتند کمک کنند تفاهم نامه امضا 

شد.
وی افزود: در بحث ارتقا این موضوع اشاعه مفاهیم و اصول 
گردشگری سبز را در قالب کارگاه های آموزشی خواهیم دید.

در تلاشــیم که بتوانیم گواهینامه سبزی نیز با توجه ضوابط 
موجود برای استانداردسازی و فصل هایی که با توسعه پایدار 
ارتباط دارند، مشــوقی در کنار تاسیســاتی که بهینه سازی 
کرده اند داشــته باشیم. البته این اقدام به کار جدی تری نیاز 
اســت تا فرآیندها به طور صحیح جلــو برود و نتیجه آن بر 
اســاس قوانین موجود به جایی ختم شود که اثرات آن را در 
مدیریت تأسیسات ببینیم و نشانه یا نمادی هم به آنها داده 
شود. شاید این اتفاق در بخشــی از شاخص ها که می تواند 

قیمت باشد نیز تأثیرگذار باشد.

در قالب یک پویش انجام می شود؛

اجرای طرح ملی گردشگری سبز تا سال آینده 

مجمع تشــخیص مصلحت نظام برای ادامه 
بررســی جزییات مصوبه مجلــس در زمینه 
»الزام بــه ثبت رســمی معامــلات اموال 

غیرمنقول« تشکیل جلسه داد.
به گــزارش ایســنا، آیت الله صــادق آملی 
ابتدای جلسه مجمع تشخیص  لاریجانی در 
مصلحت نظام با گرامیداشت سالگرد شهادت 
ســردار ســلیمانی، گفــت:  مجاهدت های 
خالصانــه او امروز بیش از هــر زمان دیگر 
نمایان شده اســت. امروز محور مقاومت در 
مقابل همه نیروهای مقتدر دنیا به خصوص 
آمریکا و اذنابش در منطقه ایســتاده اســت. 
جمعیت کوچکی نزیک به ۹۰ روز در مقابل 
اســرائیل خبیث مقاومت کرده اند. این نتیجه 

شکل گیری محور مقاومت در منطقه است.
وی با اشــاره به تــرور صالح العــاروری از 
سوی ارتش صهیونیســتی، گفت: این ترور 
ناجوانمردانــه را بــه ملت مقاوم و شــجاع 
فلسطین تســلیت می گویم و مطمئنم خون 
پاک این شهدا عمر این رژیم سفاک را کوتاه 

و کوتاه تر خواهد کرد.
محمدباقــر ذوالقدر، دبیر مجمع تشــخیص 
مصلحت نظــام در ادامه با اشــاره به تداوم 
بررســی جزییات »الــزام به ثبت رســمی 
معاملات  امــوال غیرمنقــول« در مجمع، 
گزارشی از روند بررسی آن در جلسات قبلی 

ارائه کرد.
اعضای مجمــع تشــخیص مصلحت نظام 
نیز در ادامه بررســی »الزام به ثبت رســمی 
معاملات  اموال غیرمنقول« برای رفع ابهام 
از مــاده ۱ مصوبه، با الحــاق یک تبصره به 
این ماده موافقت کردند. در این تبصره آمده 

اســت: »مرجع قضایی در دعوای اســترداد 
عوض یا عوضین اعمال حقوقی ثبت نشــده 
موضــوع این ماده در صورت احراز تســلیم 
عــوض یا تبادل عوضین، حکم به اســترداد 
خواهد داد و در صــورت عدم احراز، دعوا را 
رد می کند.« در ادامه جلســه اعضای مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام تبصــره ۱ ماده ۱ 
را غیرلازم تشــخیص دادنــد و با حذف آن 

موافقت کردند.
همچنین  نظام  مصلحت  تشــخیص  مجمع 
تبصره  ۴ ماده ۱ مصوبه مجلس را بررسی و 
با بحث و بررسی و شور و اعلام نظر موافقان 
و مخالفان، مفاد تبصره ۴ تصویب شــده در 
کمیسیون حقوقی و قضایی مجمع را تصویب 
کرد. این تبصره اظهــار می کند: »مفاد این 
ماده در خصوص اموال غیر منقولی که پس 
از زمان لازم الاجراء شــدن این قانون سند 
مالکیت حدنگاری برای آنها صادر می شود، 
از تاریخ صدور ســند مالکیت مذکور، مجری 
است، هرچند ســامانه موضوع ماده ۱۰ این 

قانون راه اندازی نشده باشد.«
اعضای مجمع تشــخیص مصلحت نظام در 
بررســی ماده ۹ مصوبه مجلس درباره »الزام 
به ثبت رســمی معاملات اموال غیرمنقول« 
پس از بررســی و شــور و بیان دیدگاه های 
موافقــان و مخالفــان، مصوبه پیشــنهادی 
کمیســیون حقوقــی و قضایــی را تصویب 
کردنــد. در این ماده آمده اســت: »هر یک 
از قضــات یا ماموران دولتــی یا عمومی که 
به مفاد اسناد رســمی از جمله موضوع ماده 
۱ ایــن قانون ترتیب اثــر ندهند، به یکی از 
مجازات های درجه شــش موضوع ماده ۱۹ 

قانون مجازات اســلامی محکوم می شوند و 
چنانچه در اثر تخلــف ماموران یا قضات به 
دارندگان یا ذینفعان اســناد رسمی خسارتی 
وارد شــود، متخلف با رعایــت قواعد ضمان 
قهری مسوول جبران خسارات وارده به زیان 

دیده است.«
مجمع تشخیص مصلحت نظام پس از بحث 
و بررســی و شــور و ارائه دیدگاه های برخی 
اعضا مجمع، مصوبه پیشــنهادی کمیسیون 
حقوقی و قضایی مجمــع درخصوص صدر 
ماده ۱۰ را تصویب کردند که اظهار می دارد: 
»سازمان مکلف است ظرف مدت یک سال 
از تاریخ ابلاغ این قانون، سامانه ای را جهت 
ثبت ادعاهای راجع به مالکیت عین، مالکیت 
منافــع بیش از دو ســال و حق انتفاع و حق 
ارتفاق اموال غیرمنقول و مســتندات مربوط 
بــه آن که قبل از راه اندازی ســامانه مذکور 
ایجاد شده و فاقد سند رسمی هستند، ایجاد 
نماید. مدعیان مذکور مکلفند ظرف مدت دو 
سال از تاریخ راه اندازی سامانه نسبت به درج 

مستندات و ادعاهای خود در سامانه مذکور و 
ظرف مدت دو سال از تاریخ درج در سامانه، 
حسب مورد نسبت به تنظیم سند درج رسمی 
با طرح دعوای الزام به تنظیم ســند رسمی 
یا دعــوای مرتبط در مراجــع قضائی یا هر 
امــر قانونی لازم دیگر به منظور اخذ ســند 
رســمی مالکیت اقدام و مدرک مربوط را در 
ســامانه درج نمایند. پس از اقدام متقاضی، 
مراجــع قانونی مربوط مکلفند اقدامات انجام 
شــده توســط متقاضی و نیز نتیجه آن را در 
سامانه موضوع این ماده درج نمایند. پس از 
مهلت مزبور هیچ ادعایی در سامانه قابل ثبت 
نیست. در صورت انقضای مواعد فوق الذکر 
و عدم اقدام مدعیان مذکور، ادعاهای مزبور 
علیه اراضی عمومی و دولتی از جمله اراضی 
ملی، موات، خالصه، مســتحدث و ساحلی و 
همچنین علیه اشــخاص ثالث با حسن نیت 
)بی اطلاع از معاملات معارض قبلی( دارنده 
سند رســمی، قابل استناد، استماع و معارضه 

نیست.«

در مجمع تشخیص انجام شد؛

تداوم بررسی جزییات مصوبه »الزام ثبت رسمی معاملات غیرمنقول«
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قسمت دوم:
..... - اما این موضوع کاملًا جداست، جناب تیمافی سمیونیچ...

- البته، البته.
- خب، چه امر می فرمایید؟

- آخر چه کاری از دست من ساخته است؟
- بالاخره شــما دنیا دیده اید. مثل خویشاوند مایید. نظری بدهید. راهی 
پیش پای مان بگذارید. بفرمایید چه کنیم. برویم پیش مقامات بالا یا...

تیمافی سمیونیچ با عجله گفت:» پیش مقامات بالا؟ به هیچ وجه! اگر 
نظر مرا می خواهید، باید بگویم بســیار مهم است که با لاپوشانیِ اصل 
ماجرا، به عنوان فردی با انگیزه های شخصی وارد بازی شوید. واقعه ای 
است مشــکوک و به علاوه، بی سابقه. نکته ی مهم این است که بی 
سابقه اســت و نمونه اش پیدا نمی شود، و این می تواند آدم را انگشت 
نما کند. به همین علت باید تا می توانید محتاط باشــید. بگذارید فعلًا 
همان جا برای خودش کیف کند. باید تا رســیدن زمان مناسب منتظر 

ماند. باید منتظر ماند...«
- چطور می شود منتظر ماند؟ اگر آنجا خفه شد چی؟

- خفه شود؟ چرا؟ مگر خودتان نگفتید که آن داخل خیلی هم احساس 
راحتی می کند؟

 بار دیگر کل ماجرا را تعریف کردم.
تیمافی ســمیونیچ به فکر فرو رفته بود و انفیه دان را در دســتش می 
چرخاند. دســت آخر گفت:» هوم... به نظرم این که او به جای رفتن به 
خارج مدتی آنجا اســتراحت کند، خوب هم هســت. بگذار با فراغ بال 
بــرای خودش فکر کند.البته، طبعاً قرار نیســت آنجا خفه شــود. پس 
باید تمهیداتی برای حفظ سلامتی اش بیاندیشد. مثلًا مراقب باشد که 
سینه پهلو نکند... چیزهایی از این دست...در باره ی آن مرد آلمانی هم 
نظر شخص من این است که حق با اوست، حتی بیشتر از طرف دیگر، 
چون ایوان ماتویچ بدون اجازه به داخل تمساح او رفته است، نه اینکه او 
بدون اجازه به داخل تمساح ایوان ماتویچ رفته باشد. هرچند تا جایی که 
حافظه ی من یاری می کند، ایوان ماتویچ هرگز تمساح شخصی نداشته 
است. خب، تمساح دارایی فرد به شمار می آید و شکافتن شکمش بدون 

پرداخت هزینه امکان پذیر نیست.«
- برای نجات بشر چه؟

- خب ، این دیگر وظیفه ی شهربانی است. کار را باید به آنها ارجاع داد.
- اصلًا شــاید نیاز به حضور خودِ ایوان ماتویچ باشــد. شاید بخواهند 

احضارش کنند.
- نیاز به حضور ایوان ماتویچ باشــد؟ هاها! یادتان باشــد که او الآن در 
مرخصی به حساب می آید. در نتیجه می توانیم از او صرف نظر کنیم 
و او هم برای خودش از ســرزمین های اروپا بازدید کند. حالا اگر بعد از 
مهلت مقرر برنگشــت، آن وقت می توانیم این موضوع را پیش بکشیم 

و پرس و جو کنیم...
- یعنی ۳ ماه دیگر؟ رحم کنید، تیمافی سمیونیچ!

- خودش مقصر بود. کی از او خواســته بود به آنجا سرک بکشد؟ این 
طور باشد مجبور می شویم برایش با هزینه ی دولت یک دایه استخدام 
کنیم که خب، ظرفیت پرســنل اداره چنین اجازه ای نمی دهد. از همه 
مهمتر، آن تمساح دارایی فرد به حساب می آید و به همین علت، مقوله 
ای بــه نام اقتصاد وارد میدان می شــود. اولویت بــا قوانین اقتصادی 
است. اتفاقاً پریشب ایگناتی پراکوفیچ در مهمانی لوکا آندریچ همین را 
می گفت.ایگناتی پراکوفیچ را که می شناســید؟ سرمایه دار است، برای 
خودش کیابیایی دارد و می دانید، خیلی هم شیوا حرف می زند. می گوید 
ما به صنعت نیاز داریــم. امروزه چیزی که ما به اندازه ی کافی نداریم، 
صنعت است. باید آن را متولد کنیم. باید سرمایه بزاییم. پس باید طبقه 
ی متوسط یا همان بورژوازی را متولد کنیم. منتها چون سرمایه نداریم، 
باید از خارج ســرمایه وارد کنیم. اولا، باید دســت شرکت های خارجی را 
بــاز بگذاریم تا اراضی ما را قطعــه قطعه بخرند، همان طور که در تمام 
کشورهای خارجی مرسوم اســت. می گوید مالکیت عمومی سَم است، 
فاجعه است! دیده اید که خیلی هم با حرارت حرف می زند. خب، طبیعی 
هم هست، چون آدمِ ســرمایه است، کارمند دولت که نیست. می گوید 
با رویکردِ مشــارکتی، نه صنعت شکوفا می شود، نه کشاورزی. می گوید 
لازم اســت که شرکت های خارجی، حتی شده کل اراضی ما را تکه تکه 
بخرند، بعد تا حد امکان خــردش کنند و خردش کنند و خوردش کنند 
و قطعه های کوچک تری بســازند. می دانید که، خیلی هم با قاطعیت 
می گوید خررررردش کنند! بعد هم بفروشــندش به اشخاص حقوقی. یا 
چرا بفروشــند؟ می توانند اجاره بدهنــد. می گوید وقتی کل خاک ما در 
اختیار شــرکت های جذب شده ی خارجی باشد، آن وقت هر اجاره بهایی 
را که بخواهیم می توانیم مقرر کنیم. همین باعث می شــود که دهقان 
ســه برابر بیشــتر از قبل کار کند، آن هم فقط برای یک لقمه نان. در 
این صورت هر وقت اراده کنیــم، می توانیم عذرش را بخواهیم. او هم 
وقتی این را حس کند، مطیع و کوشا می شود و تولیدش در ازای همان 
دست مزد سه برابر می شود. حالا در نظام مشارکتی چه می کند؟ چون 
می داند که از گشنگی نمی میرد، دل به کار نمی دهد و می رود پی می 
گســاری اش. در حالی که می توانیم کاری کنیم که هم پول به سمت 

ما جاری شود، هم سرمایه کسب کنیم، هم بورژوازی را رونق بدهیم.
روزنامه ی سیاســی ادبی تایمز انگلســتان هم در یکی از شماره های 
اخیرش، با بررسی وضعیت مالی کشور ما عنوان کرده است که سرمایه 
در کشــور ما به این علت رشــد نمی کند که طبقه ی متوسط نداریم، 
خریطه های بــزرگ نداریم، طبقه ی کارگرِ تلاشــگر نداریم...ایگناتی 
پراکوفیچ خیلی خوب حرف می زند. سخنوری است برای خودش. قصد 
دارد مقاله اش را به مقامات بالا ارائه کند و بعد بدهد در ایزوستیا چاپش 
کنند. این دیگر شــباهتی به آن شعرهای پوچی ندارد که ایوان ماتویچ 

می سراید...
بعــد از اینکه اجــازه دادم پیرمرد هر چه می خواهــد بگوید، حرفش را 

قطع کردم.
- خب، بالاخره تکلیف ایوان ماتویچ چه می شود؟

تیمافی ســمیونیچ دوست داشــت گاه و بی گاه کمی وراجی کند تا به 
همه بفهماند که از دنیا عقب نمانده و به وقایع روز احاطه دارد.

- تکلیــف ایوان ماتویچ؟ خــب من هم می خواهم برســم به همین 
موضــوع. خودتان کلاهتان را قاضی کنید: ما خودمان در تکاپوی جذب 
ســرمایه های خارجی به میهن هستیم. آن وقت هنوز سرمایه ی جذب 
شــده ی صاحب تمساح به لطف ایوان ماتویچ دوبرابر نشده، ما به جای 
اینکه از مالک خارجی حمایت کنیم، عزممان را جزم کرده ایم که شکم 
سرمایه ی ثابت را بشکافیم. آیا این کار عاقلانه است؟ به نظر من، ایوان 
ماتویچ، در مقام فرزند راســتین میهنش، باید مسرور باشد و به خودش 
ببالد که توانسته با جســم خودش ارزش تمساح خارجی را دوچندان یا 
حتی سه چندان کند. این برای جذب سرمایه لازم است. اگر یکی موفق 
بشــود، فردا دومی هم با تمســاح می آید، و سومی شاید یک جا دو یا 
ســه تمساح با خودش بیاورد. آن وقت سرمایه است که اطرافشان جمع 
می شــود و به این ترتیب بورژوازی شکل می گیرد. وظیفه ی ماست که 

تشویقشان کنیم.
 بانگ زدم: » تیمافی ســمیونیچ! این چه فرمایشــی است؟  شما دارید 
آن ایــوان ماتویچِ  نگــون بخت را مجبور می کنید دســت به ایثاری 

غیرطبیعی بزند!«
- من کســی را مجبور نمی کنم. پیش از هر چیز هم از شما خواهش 
می کنم، همانطور که قبلا هم خواهش کردم، درک کنید که من رئیس 
نیســتم و از همیــن رو، نمی توانم هیچ کس را بــه انجام هیچ کاری 
مجبــور کنم. در مقام فرزند میهن حرف می زنــم. یعنی نه مثل فرزند 
میهن۱ ،  بلکه فقط مثل یکی از فرزندان میهن. باز هم تکرار می کنم: 
کی از او خواســته بود برود داخل تمســاح؟ او آدم موقری اســت، برای 
خودش اعتبار و درجه دارد، همســر قانونی دارد؛ آن وقت ناگهان چنین 

حرکتی می کند؛ آیا این کارش با عقل جور در می آید؟
- اتفاقی بود...

- از کجا معلوم؟ از این گذشــته، بفرمایید طلب صاحب تمســاح را چه 
طور تامین کنیم!

- فقط می توانیم از حقوقش کم کنیم.
- فکر می کنید حقوقش برای این کار کافی است؟

 با اندوه پاســخ دادم: »خیر، تیمافی ســمیونیچ. کافی نیست. صاحب 
تمســاح اول می ترسید که تمساحش منفجر شود، اما وقتی فهمید که 
خطری تهدیدش نمی کند، باد کرد و خوشــحال شد که می تواند قیمت 

را دو برابر کند.«
- سه برابر یا چهار برابر هم می کند! الان دیگر برایش سر و دست می 
شکنند. تمساح دارها آدم های زیرکی هستند. گوشتخوار و خوش گذران 
هم هستند. به خاطر همین، باز هم تاکید می کنم که پیش از هر کاری، 
ایوان ماتویچ باید مخفیانه وقایع را زیر نظر بگیرد و شتابزده عمل نکند. 

بهتر اســت همه مطلع بشوند که او داخل شکم تمساح است، اما فقط 
از طریق منابع غیررســمی. از این نظر می شــود گفت که ایوان ماتویچ 
در شرایط بسیار مطلوبی به سر می برد، چون همه تصور می کنند رفته 
خارج. اگر هم کســی ادعا کند که داخل شکم تمساح است، حرفش را 
قبول نمی کنیم. می شود بازی را این طور پیش برد. مهم تر از هر چیز، 

باید کمی بردبار باشد. اصلًا برای چه باید عجله کند؟
- خب، اگر....

- نگران نباشید. مرد درشت اندامی است.
- خب، بعد؟

- ببینید، نمی توانم کتمان کنم که این واقعه بی نهایت ناگوار اســت. 
فکری به ذهن آدم نمی رسد. از همه بدتر اینکه چنین چیزی تا به حال 
سابقه نداشته. اگر نمونه اش پیدا می شد، شاید می توانستیم از آن درسی 
بگیریم و چاره ای بیاندیشــیم. اما الان، به راســتی چه تصمیمی باید 

گرفت؟ زیاد هم تأمل کنیم، کار به درازا می کشد....
ایده ی فرخنده ای در ذهنم جرقه زد. پرســیدم:» نمی شود ترتیبی داد تا 
اگر مقدر اســت که او در اندرونه ی آن هیولا زندگی کند، و اگر به اذن 
پروردگار قرار اســت آن جا صحیح و سالم بماند، تقاضا نامه ای بنویسد 

تا اجازه بدهند کارمند اداره باقی بماند؟«
- هوم... مگر اینکه در قالب مرخصی، آن هم مرخصی بدون حقوق...

- با حقوق چی؟ نمی شود؟
- به چه عنوان؟

- به عنوان حق ماموریت.
- کدام ماموریت؟ به کجا؟

- به قعر...به قعرِ تمساح، مثلًا برای جمع آوری اطلاعات و بررسی وقایع 
در محل. البته برای همه تازگی دارد، اما در عوض مترقیانه اســت و در 

عین حال نشانگر توجه ما به موضوع آموزش و روشنگری.
تیمافی ســمیونیچ به فکر فرو رفت و سرانجام گفت:» به نظر شخص 
من که مهمل است: اعزام یک کارشناس ویژه به قعر تمساح برای انجام 
ماموریتی ویژه! مغایر قوانین اداره است. از آن گذشته، چه کاری می شود 

آن جا انجام داد؟«
- خب، مثلا برای بررســی عینی و زنده ی طبیعت در محل  الان علوم 
طبیعی خیلی رواج پیدا کرده. گیاه شناســی مثلا....آنجا زندگی می کند 
و درباره ی... درباره ی ارگان های گوارش یا همان آداب و رســوم آن جا 

گزارش می دهد. برای جمع آوری حقایق.
 پی نوشت:

 ۱- روزنامه ی سیاســی، ادبی، علمی که به ســال ۱۸۶۲ در پترزبورگ 
تاسیس شد.-م.

ادامه دارد

تمساح
نوشته ی: فیودور داستایوفسکی - روسیه/ ترجمه ی: بابک شهاب
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بیشــتر مردم اعتقاد دارند کــه بزرگترین دارایی ام 

 ـ جدّی می گویم!  پوستم اســت که می درخشد  ــ

باید شــب ها روی چشــمانم یک جوراب ببندم تا 

خوابم ببرد. بقیّه چشــم ها یــا دندان های برّاقم را 

دوســت دارند، یا موهای پُر پشــتم، یا قد و قامتِ 

سروم را، ولی اگر نظر خودم را بخواهید مهم ترین 

ویژگی من توانم اســت در شنیدنِ تعریف وتمجیدِ 

دیگران.

] دیوید سِداریس || مادربزرگت رو از این جا 

ببر! | ترجمه ی پیمان خاکسار / نشر چشمه / 

ص۲۸ [

 تمجید دیگران

برش کوتاهی از کتاب
قسمت نهم:

اصل شماره ی ۱۶
از شکسپیر کم نقل قول کنید

نقــل قول از ویلیام شکســپیر کمی شــبیه نفس 
کشــیدن است: هر کســی این کار را می کند. هم 
اتاقــی تان که روزنامــه را ورق می زند و آگهی های 
ترحیم و تسلیت را می خواند، می گوید»مثل میخ در 
مرده است.« بی آنکه اصلًا بفهمد بخشی از هنری 
چهــارم را نقل کرده. یا عبارت معروف دیگر »هرچه 
خــوار آید، روزی به کار آید« کــه باز هم در هنری 
چهارم آمده.) بیلی جان، راســتی راستی،عاشق این 

بود که درباره ی خاندان سلطنتی قلم بزند.(
 بعد هم یک خروار جملــه ی دیگر که داد می زند 
از شکسپیر اســت. می گویید نه؟»بودن یا نبودن.« 
از دولتیِ ســرِ انبوهی فیلم، برنامــه ی تلویزیونی، 
پویانمایــی، فکاهــی مصور و احتمــالًا جعبه های 
برشــتوک که ســال ها، یک بند، این جمله را، مثل 
ترجیع بنــد تکــرار کرده اند طوری کــه حتی اگر 
کلاس های انگلیسی را از اول تا آخر می خوابیده اید، 

می دانید از هملت است.
 خوبیِ نقل قول از شکســپیر این اســت که چنان 
عالی به نظر می رســد که هر کس با شــما بحث 
کند، دیگر ناگهان تمایــل خودش را به مخالفت با 
هــر نکته یا فکری که با نقل قول از او بر آن تأکید 
می کنید، از دســت می دهد، حتی اگر ندانند آن نقل 
قول از قلم این شاعر شــهیر جاری شده است.)بی 
سبب نیســت که آثار این مرد جاودانی شده.( بدیِ 
نقل قول از شکسپیر این است که صدها سال است 
همــه این کار را می کنند که به این معناســت که 
بهترین عبارت های او مســتعمل شده است. درست 
است: این عبارت ها کلیشــه ای است و روشنفکر از 

کلیشه بیزار.
آیا این به این معناست که لیرشاه شکسپیر را باید از 
زرادخانه ی نقل قول های روزمره کنار گذاشت؟ ابداً. 
فقط به یاد داشــته باشید که چنین کاری،مختصر و 

مفیدش، بسیار بسیار تأثیرگذار است.

 از نظریه تا عمل
 شکســپیر فقط یکی از نمایشنامه نویسان دوره ی 
الیزابــت بود که با قلم زدن درباره ی اعضای غضب 
آلود خانواده ی ســلطنتی که چشــم همدیگر را در 

می آوردنــد، امرار معاش می کــرد. اگر به نقل قول 
یا متنی بــا رنگ و بوی اواخر قرن شــانزدهم نیاز 
دارید،انتخاب های فراوانی هســت: کریستوفر مارلو 
نویسنده ی دیگری اســت که پاره ای از عالی ترین 
شــعرهای سپید ثبت شده بر کاغذ را سرود. شعرش 
که »تو مرتکب عمل منافی عفت شــده ای اما در 
کشــوری دیگر. وانگهی دخترک هم مرده اســت.« 
همان قدر درباره ی عشق حقیقی حرف می زند که 
شعر شکســپیر. آن ها که پی نویسنده ی برجسته 
ی دیگری برای نقل قول می گردند می توانند دنبال 
ســر والتر رالی بروند که یکی دو عبارت تر و تمیز 

به دنیا داد.
اگر می خواهید کارتان از این هم متنوع تر شود )بله 
کــه می توانید(، قرن ها نقل قــول از تقریباً هر مغز 
برجسته ای که قلم به دســت گرفته، موجود است: 
آرتور میلر، سیمون دوبووار، نورمن میلر، تدی روزولت 
و نیکالای گوگل صرفاً بخشی اندک از نویسندگانی 
هســتند که سر یک جمله عرق ریختند، خون دماغ 
شــدند و خودشــان را زجر و عذاب دادند تا سال ها 
بعد،ســر نوشــته ای دلخواه برای آغاز مطلبی که از 
طریق برنامه ی پاورپوینت ارائه می کنید، به شــما 

بدهند.

پانوشت ناگزیر
شکســپیر، همیشــه تکیه گاهی مطلوب برای نقل 
قول اســت، به ویــژه اگر )الف( اگــر واقعاً دل تان 
می خواهد از شکسپیر نقل قول کنید و هیچ جایی 
برای حدس و گمان سایر روشنفکران نگذارید یا )ب( 
می خواهید عبارت یا حرفی بزنید که برای تمام افراد 
حاضر در اتاق آشنا باشد. فقط یک استثنا وجود دارد: 
اصلًا و ابداً جمله ی »دانمارک را فساد و تباهی فرا 
گرفته اســت.« )بله، باز هم هملت( را برای توصیف 
امری پیش پا افتاده ماننــد نبودن قهوه در خانه به 
کار نبرید چون صدایی مبهــم دنیا را برمی دارد که 

صدای لرزیدن تن بیلی کفری در گور است.

ادامه دارد

چگونه روشن فکر شویم
نوشته ی: نیک  کولاکوفسکی - آمریکا/ ترجمه ی: بابک مظلومی

 اثر: پائولو دَلپونته

کاریکاتور: »سیفون!«
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ناسا از مردم سراسر جهان دعوت کرده است تا روز ۱۲ ژانویه به 
 »59-X« تماشای اولین نمایش عمومی هواپیمای مافوق صوت

بنشینند.
به گزارش ایسنا و به نقل از ناسا، تقریبا زمان آن فرا رسیده است 
که هواپیمای مافوق صوت »X-59« ناسا اولین نمایش عمومی 
خود را انجام دهد و ناســا از علاقمندان دعوت کرده تا به همراه 
دوستان و خانواده خود، این مراسم را به صورت زنده تماشا کنند.

به عنوان یک نقطه عطف مهم در تاریخ هوانوردی، ناســا مردم 
سراســر جهان را تشــویق کرده اســت تا گرد هم بیایند و این 
مناسبت را با تماشــا کردن جشن  رونمایی از کلاس های درس، 

خانه  خود یا هر جای دیگری جشن بگیرند.
اگرچــه در مهمانی ناســا تنقلات ارائه نمی شــود اما این آژانس 
ایده هایی را برای برگزاری یک مهمانی تماشای موفق دارد. این 
ایده ها شامل دعوت نامه های قابل چاپ، پیوندهایی با فعالیت های 
مرتبط در حــوزه علم، فناوری، مهندســی و ریاضی و همچنین 

راهنمای کامل برنامه ریزی مهمانی هستند.
محور ماموریت »کوئســت«)Quesst( ناسا برای بررسی صدا 
و کمک کردن به کاهش ضربه صوتی ناشــی از پرواز هواپیمای 
 Lockheed(»59 ســاخت شــرکت »لاکهیــد مارتیــن-X
Martin( قرار اســت روز ۱۲ ژانویه منتشــر شــود. هواپیمای 
X-59 ناســا برای نشــان دادن توانایی پــرواز مافوق صوت یا 
ســریع تر از یک ماخ طراحی شده اســت. ناسا X-59 را بر فراز 
چندین شــهر به پــرواز در خواهد آورد تا داده هایــی را در مورد 
واکنش انســان به صــدای تولیدشــده در طول پــرواز مافوق 
صوت جمع آوری کند. ناســا این مجموعه داده هــا را به آمریکا 
و تنظیم کننده های بین المللی تحویــل خواهد داد تا بتواند پرواز 

مافوق صوت تجاری را روی زمین امکان پذیر کند.
مراســم رونمایی X-59 در روز ۱۲ ژانویه از ساعت چهار بعد از 
ظهر به وقت منطقه زمانی شــرقی به صورت زنده از ســرویس 
پخش ناســا پلاس پخش خواهد شــد. همچنین، این رویداد به 
صورت زنده در ناســا اپ، کانال یوتیوب ناســا و وب سایت ناسا 

پخش خواهد شد.
 

ثبت تصاویر از رنگ »واقعی« اورانوس و نپتون نشان می دهد که 
در واقع رنگ آبی این دو سیاره مشابه هم است.

به گزارش ایســنا و به نقل از اســپیس، در تابستان سال ۱9۸9، 
فضاپیمای وویجر ۲ ناسا از یک گستره دوردست منظومه شمسی 
که در آن نور خورشــید صرفا یک درخشــش ملایم دارد، اولین 
تصاویر از نپتون را به صورت رادیویی به زمین ارســال کرد. این 
تصاویر نشــان می دهد که بیرونی ترین سیاره منظومه خورشیدی 
ما یک گوی خیره کننده با رنگ آبی تیره است. در مقابل، سیاره 
اورانوس، همســایه ســیاره ای نپتون به طرز محسوســی رنگ 

پریده تر به نظر می رسید.
این دو جهان به ظاهر دوقلو وجوه مشــترک زیادی دارند. اندازه 
آنها تقریبا یکســان است و هر دو جو عمیقی ساخته شده از مواد 
مشــابه دارند. پس چرا این دو ســیاره رنگ هــای آبی متفاوتی 
داشــتند؟ این سوالی اســت که چندین دهه دانشمندان را درگیر 

خود کرده بود.
با این حال، اکنون، تجزیه و تحلیل جدیدی از تصاویر کاوشــگر 
وویجر ۲ نشــان می دهد کــه هر دو غول یخــی در واقع رنگ 
مشابهی از آبی مایل به سبز دارند که »دقیق ترین نمایش از رنگ 

سیارات تاکنون« به حساب می آید.
چرا در بررسی رنگ آنها خطا رخ داد؟

در اواخــر دهه ۱9۰۰، تصاویری که وویجر ۲ از اورانوس و نپتون 
ثبــت می کرد با هم ترکیب می شــدند و تصاویــر ترکیبی ایجاد 
می کردند که به ترتیب ســیارات را فیروزه ای و لاجوردی نشان 

می دادند.
پاتریک ایروین)Patrick Irwin(، نویسنده ارشد این مطالعه 
و فیزیکدان ســیاره ای می گوید: در حالی که تصاویر منتشر شده 
اورانوس نزدیک به رنگ واقعی خود پردازش می شــدند، تصاویر 
اولیه نپتون برای نمایش ابرها، نوارها و بادهای آن کشــیده شده 
و بهبود یافته بودنــد و بنابراین به طور مصنوعی بیش از حد آبی 

به نظر می رسیدند.
اگرچه دانشــمندان سیاره شناسی در آن زمان از رنگ اشباع شده 
مصنوعی اطلاع داشــتند و تصاویر با شرح هایی منتشر شدند که 
این موضوع را توضیح می دادند اما این تمایز با گذشــت زمان از 

بین رفته بود.
برای حل این تصور غلط، ایروین و همکارانش از تصاویر جدیدی 
از تلســکوپ فضایی هابل ناسا و تلســکوپ بسیار بزرگ آژانس 
فضایی اروپا اســتفاده کردند که ابزارهای آن طیف گســترده ای 
از رنگ هــا را در هر پیکســل ثبت می کننــد و بنابراین پردازش 
 آنهــا رنگ های ظاهــری واقعی اورانــوس و نپتــون را تعیین

کرد.
سپس، محققان تصاویر وویجر ۲ را مجددا مشاهده کردند و آنها 
را مطابق با داده های جدید متعادل کردند، و نشــان دادند که هر 
دو ســیاره در واقع هاله های مشــابهی از آبی دارند. این رنگ از 
لایه ای از متان در جو ســیارات نشات می گیرد که رنگ قرمز نور 

خورشید را جذب می کند.
این مطالعه جدید نشــان می دهد که اورانوس کمی سفیدتر است 
که احتمالا علت آن جو تا حدودی »راکد و کند« آن است که به 

مه متان اجازه تجمع می دهد.
وجود ذرات انباشته شــده یخ متان نیز ممکن است توضیح دهد 
که چرا اورانوس در طول ۸۴ ســال گردش خود به دور خورشید 
کمی رنگ خود را تغییر داده اســت. تصاویری که بین سال های 
۱95۰ تا ۲۰۱۶ توسط رصدخانه لاول در آریزونا ثبت شده است، 
نشــان می دهد که این ســیاره در زمان انقلابین سبزتر به نظر 
می رســید. انقلابین به زمانی گفته می شود که یکی از قطب های 
ســیاره به سمت خورشید است. این ســیاره در زمان اعتدال که 
 خورشــید مســتقیما بالای خط اســتوا می تابد، آبی تــر به نظر

می رسد.
با مقایســه روشنایی قطب های اورانوس با نواحی استوایی آن در 
این تصاویر، ایروین و تیمش به این نتیجه رســیدند که احتمالا 
نصف فراوانی متان در قطب های نزدیک نسبت به استوا قرار دارد 

که دلیل تغییر رنگ هاست.

 

اگر در یک اتوبوس گردشــگری شــهری حضور داشته 
باشید، به احتمال زیاد دلتان نمی خواهد از جاذبه هایی که 
از کنار آنها رد می شــوید بی توجه عبور کنید یا باید آنها 
را در تلفن همراه هوشــمند خود جستجو کنید. اینجاست 
که نمایشگر تعاملی واقعیت افزوده)AR( خودرو با نشان 
دادن اطلاعات مربوطه بر روی شیشــه به کمک شــما 

می آید.
به گزارش ایسنا، این فناوری که قرار است هفته آینده در 
نمایشــگاه CES معرفی شود، توسط موسسه تحقیقات 

فناوری صنعتی کره جنوبی)ITRI( توسعه یافته است.
در هر پنجره اتوبوس، یک دوربین ردیابی چشم در بخش 
بالایی قرار می گیرد و یک صفحه نمایش لمســی شفاف 
داخلی  ســطح  تمام   )microLED(میکــروال ای دی
شیشه را می پوشــاند. همانطور که مســافر از پنجره به 
بیرون نگاه می کند، سیســتم به طــور مداوم جهت نگاه 

او را ردیابی می کند.
با در نظر گرفتن داده های جی پی اس)GPS( برای تعیین 
ســرعت و موقعیت جغرافیایی خودرو در لحظه، می توان 
تشــخیص داد که فرد در لحظه کــدام جاذبه خاص را 
مشــاهده می کند. این سیســتم از ایــن اطلاعات برای 
نمایش عکس کوچکی از جاذبه گردشگری روی صفحه 
میکروال ای دی اســتفاده می کند که در کنار جاذبه اصلی 

پشت شیشه به نمایش در می آید.
اگر شــخصی بخواهــد در مورد چیزی که بــه آن نگاه 
می کند بیشــتر بداند، کافی است روی آن عکس ضربه 
بزنــد. انجام این کار باعث می شــود کــه اطلاعات در 
کادرهای متنی که در اطراف نمای آن جاذبه گردشگری 

قرار می گیرند، ظاهر شود.
لازم به ذکر است که این فناوری را می توان در پنجره های 
قطار، قایق های گردشگری یا سایر وسایل نقلیه دیگر نیز 
گنجاند. در واقع موسســه تحقیقات فناوری صنعتی کره 
جنوبی، در حال حاضر از فناوری بســیار مشابهی که در 
شیشه آکواریوم های عمومی اســتفاده شده که به مردم 
درباره ماهی هایی که مشــاهده می کنند، می گوید، بهره 

برده است.

فناوری شیشه های هوشمند زایس)Zeiss( می تواند یک 
دوربین شــفاف را در وســط یک پنجره یا شیشه خودرو 

قرار دهد.
به گزارش ایسنا، شرکت آلمانی مشهور »زایس« امسال 
نیز به نمایشگاه CES می آید تا فناوری شیشه هوشمند 
چند منظوره خود را به نمایش بگذارد که می تواند محتوای 
هولوگرافیک و واقعیت افزوده را روی سطح شفاف شیشه 
برای مواردی مانند نمایشــگرهای HUD در خودروها، 
عناصر کنترل ســه بعدی در خانه های هوشــمند و حتی 
ضبط یک ویدیو از وسط یک صفحه شیشه ای ارائه کند.

 Head-up(به نقل از نیواطلس، نمایشــگر اچ یو دی
display( نمایشــگری فرانما اســت کــه اطلاعات 
را بدون اینکه بیننده مجبور باشــد جایــی دیگر را نگاه 
کنــد، جلوی دیــد وی نمایش می دهد. نمایشــگرهای 
HUD در آغــاز بــرای هواپیماهــای نظامی طراحی 
شــده بودند، ولی هم اکنــون در هواپیماهــای تجاری، 
 تانک و وســایل دیگــر از جمله خودروها نیز اســتفاده

می شوند.
شــرکت زایــس اولین بار ایــن خبر را در اوایل ســال 
۲۰۱9 اعلام کرد و تا ســال گذشــته برای اســتفاده در 
نمایشــگرهای HUD واقعیت افزوده در کابین هواپیما 
به بلوغ کافی رســید. سپس این شــرکت در نمایشگاه 
IAA Mobility ۲۰۲۳ برنامه هــای خــود را برای 
حرکت به ســمت برنامه های کاربــردی این فناوری در 
 خودروهــا اعلام کرد و اکنون برای تولید انبوه آن تلاش 

می کند.
ایــن فنــاوری با یــک لایه پلیمــری نــازک محقق 
شــده اســت که می تواند هر ســطح شیشــه ای شامل 
و  شــفاف  صفحه هــای  ســاختمان ها،  پنجره هــای 
پنجره هــای جانبــی وســایل نقلیــه را بــه صفحه ای 
 برای ارتباطات متناســب بــا تقاضای کاربــران تبدیل

کند.
ایــن شــرکت می گوید کــه این لایــه بیــش از 9۲ 
درصــد شــفافیت ارائه می دهــد و دارای حســگرهای 
نوری بســیار دقیــق اســت و عملکردهــای نمایش، 
ترکیــب را  کــردن  فیلتــر  و  روشــنایی   تشــخیص، 

می کند.

  خبر    تازه های علم
ستاد هوش مصنوعی معاونت علمی اعلام کرد؛

فراخوان تولید ربات های پیشرفته 
برای تعمیر و بازرسی در نیروگاه ها

مهمانی ناسا برای رونمایی از 
»59-X« هواپیمای مافوق صوت

اورانوس و نپتون همرنگ  هستند!
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یک تصویر باورنکردنی از یک خودرو، زنی را نشان می دهد 
که در حال شارژ یک خودروی الکتریکی در ۱۱۲ سال پیش 

است.
به گزارش ایســنا و به نقل از دیلی میــل، با نگاهی به یک 
خودروی الکتریکی با فناوری پیشــرفته مانند تسلا، می توان 
به این باور رسید که وسایل نقلیه الکتریکی اختراعاتی نسبتا 
جدید هســتند با این حال، همانطور که این تصاویر نشــان 
می دهند، تاریخچه خودروهای الکتریکی بسیار طولانی تر از 

آن چیزی است که ما فکر می کنیم.
این عکس ها در ســال ۱9۲۲ گرفته شده اند و زنی را نشان 
می دهند که کلاه بزرگ و دســتکش پوشیده و در یک گاراژ 

در کنار یک خودروی الکتریکی ایستاده است.
ایــن تصاویر مربــوط به یک خــودروی الکتریکــی بنام 
 Columbia Electric(اســت فایتون  ویکتوریا  کلمبیا 
Victoria Phaeton( کــه نوعی خــودروی الکتریکی 

است که اولین بار در سال ۱9۰5 تولید شد.
قیمــت چنین خودرویی در ســال ۱9۰۸، ۱۶۰۰ دلار معادل 

حدود ۴۴ هزار دلار در زمان کنونی بوده است.

ایــن خودرو در اولین عرضه خــود به قدری محبوب بود که 
کاملا فروش رفت. این خودرو دارای ۲۴ ســلول باتری، سه 
دنده جلو و دو دنده عقب بود و می توانست به حداکثر سرعت 
۱5 مایل در ســاعت)۲۴ کیلومتر در ســاعت( برسد. با این 
حــال، رانندگی با این خودرو هیچ شــباهتی به خودروهای 

جدید نداشت.
برخلاف بســیاری از خودروهای کنونــی، طراحی آن هنوز 
شــبیه به کالسکه بود. از آنجا که فرمان یا پدال گازی وجود 
نداشــت، سرعت خودرو بوسیله یک چوب که در دست چپ 

نگه داشته می شد کنترل می شد.
ترمزها روی دو پدال تقسیم می شدند که یکی برای پارک و 

دیگری برای کاهش سرعت استفاده می شد.
ایستگاه در تصویر برای شارژ خودرو است که شاید متفاوت 
از ایســتگاه های جدید کنونی به نظر برســد. زن حاضر در 
تصویر با اســتفاده از یک کابل بلنــد، در حال وصل کردن 

ماشین برای شارژ کردن است.
برخلاف هر شــارژر دیگری که امــروزه می بینید، این مدل 
دهــه ۱9۲۰ از چیزی به نام یکســوکننده قوســی جیوه ای 
استفاده می کرد. یکسوکننده در اوایل دهه ۱9۰۰ اختراع شد 
و جریان متناوب از شبکه را به جریان مستقیم تبدیل می کرد 
که برای شــارژ باتری های خودرو استفاده می شد. به عنوان 
یک مشکل جانبی، یکسوکننده همچنین هر زمان که روشن 
می شــد، درخشــش آبی وهم انگیزی ایجاد می کرد. با این 
حال، این یک صحنه غیر معمول در خانه های آمریکایی های 
ثروتمند نبــود. خودروهای الکتریکی وســیله نقلیه انتخابی 
برای ثروتمندان بودند و بسیار محبوب و گسترده به حساب 

می آمدند.

خودرو الکتریکی ۱۱۲ سال پیش را ببینید!

نمایشگاه CES ۲۰۲۴؛

شیشه ای با دوربین شفاف در میان آن

اولین نیمه رسانای کاربردی که با استفاده از 
گرافین ساخته شده اســت، می تواند امکان 
ســاخت دســتگاه های کوچک تر و سریع تر 
را فراهــم آورد و کاربردهایــی را نیز برای 

محاسبات کوانتومی داشته باشد.
به گزارش ایســنا و به نقل از تک اکســپلور، 
فنــاوری  »موسســه  پژوهشــگران 
اولیــن   )Georgia Tech(»جورجیــا
نیمه رســانای کاربردی جهان را ســاخته اند 
که بــرای ســاخت آن از گرافین اســتفاده 
شــده اســت. گرافین یک ورقه متشکل از 
اتم های کربن اســت که توســط قوی ترین 
پیوندهــای شناخته شــده بــه هــم متصل 
شــده اند. نیمه رســاناها که الکتریســیته را 
تحت شــرایط خاصــی هدایــت می کنند، 
الکترونیکی  دســتگاه های  اساســی  اجزای 
پژوهشی،  گروه  این  دســتاوردهای  هستند. 
روزنه جدیدی را بــرای انجام دادن کارهای 

الکترونیکی باز می کند.
کشــف این گروه پژوهشــی زمانــی انجام 
شده که ســیلیکون –عنصر سازنده وسایل 
الکترونیکی مدرن- در رویارویی با محاسبات 
سریع تر و دستگاه های الکترونیکی کوچک تر، 
به بیشترین ظرفیت خود رسیده است. »والتر 
دی هیــر«)Walter de Heer( اســتاد 
فیزیک موسســه فناوری جورجیا، این گروه 
پژوهشــی را هدایت کرد تا یک نیمه رسانای 
گرافینی بســازند که بــا روش های پردازش 

مرســوم میکروالکترونیک سازگار باشد. این 
ویژگی بــرای همه جایگزین های مناســب 

سیلیکون ضروری است.
در این پژوهش، دی هیر و گروهش بر مانع 
بزرگی غلبه کردند که دهه هاســت تحقیقات 
پیرامون گرافین را با مشــکل روبه رو کرده و 
بسیاری از پژوهشگران را به این فکر واداشته 
اســت که تجهیزات الکترونیکی ساخته شده 
از گرافیــن هرگــز کار نخواهند کــرد. این 
یــک ویژگی الکترونیکی مهم اســت که به 
نیمه رســاناها امکان روشن و خاموش شدن 
را می دهد. مانع بزرگ ایــن بود که گرافین 

تاکنون »نوار ممنوعه« نداشت.
دی هیر گفت: ما اکنون یک نیمه رســانای 
با قابلیــت تحرک  گرافینی بســیار قــوی 
۱۰ برابر ســیلیکون داریــم. همچنین، این 
نیمه رسانا دارای ویژگی های منحصربه فردی 
است که در سیلیکون وجود ندارند اما داستان 

کار ما در ۱۰ سال گذشته این بوده که  بتوانیم 
این ماده را با کارآیی خوب به دست بیاوریم.

یک نوع جدید از نیمه رسانا
دی هیــر در اوایل کار خــود، به کاوش در 
مواد مبتنی بر کربن به عنوان نیمه رساناهای 
بالقوه پرداخت و ســپس در ســال ۲۰۰۱ به 
کاوش در مــورد گرافین دوبعدی روی آورد. 
او در آن زمان می دانست که گرافین پتانسیل 
لازم را برای اســتفاده شــدن در تجهیزات 

الکترونیکی دارد.
دی هیــر گفــت: امیــد من، بــه کار بردن 
ســه ویژگی خــاص گرافیــن در تجهیزات 
الکترونیکی بود. این یک ماده بســیار قوی 
است که می تواند جریان های الکتریکی بسیار 
زیــادی را تحمل کند و این کار را بدون گرم 

شدن و از هم پاشیدن انجام دهد.
دی هیــر و گروهش قصد دارنــد در طول 
دهه بعد، به تکمیل کردن نیمه رســانای خود 
بپردازند و با پژوهشــگران بیشتری همکاری 

کنند.

ساخت اولین نیمه رسانای کاربردی با استفاده از گرافین

پژوهشــگران ژاپنی با کاشت یک تراشه در 
مغز میمون های ماکاک، ریسک پذیری را در 
آنها کاهش دادند تا احتیاط بیشــتری داشته 

باشند و از قمار کردن دوری کنند.
بــه گــزارش ایســنا، یک پژوهــش جدید 
نشــان می دهد میمون ها به صورت طبیعی 
ریسک پذیر هستند اما زمانی که دانشمندان 
تراشــه هایی را در مغز آنها کاشــتند، بسیار 

محتاط شدند.
به نقل از دیلی میل، گروهی از پژوهشگران 
 )Kyoto University(»دانشگاه کیوتو«
در ژاپــن، از فلاش هــای نــور حاصــل از 
تراشــه های کاشته شــده در مغز برای فعال 
کردن دو بخــش متفاوت از مغز میمون های 
ماکاک اســتفاده کردند. فعــال کردن یکی 
از بخش هــا، میمون هــا را تشــویق کرد تا 
ریســک های بزرگتری را به امیــد دریافت 
پــاداش بزرگ تر انجام دهنــد. این در حالی 
بود که فعال کردن بخش دیگر باعث شــد 
میمون ها به پاداش کوچکتر اما مطمئن تری 

رضایت دهند.

به گفته پژوهشــگران، این پژوهش می تواند 
اطلاعاتــی را در مــورد ریشــه های عصبی 
اعتیاد به قمار ارائــه دهد اما پیش از کاوش 
در مغز، پژوهشــگران کار خود را با بررســی 
این موضوع آغاز کردند که آیا شــش میمون 

مورد بررسی دوست دارند قمار کنند یا خیر.
پژوهشــگران به میمون های ماکاک آموزش 
دادند تا به نقاط رنگی گوناگون روی صفحه 
نمایش نــگاه کنند تا بتواننــد آب را جایزه 

بگیرند.
برخــی از نقاط در 9۰ درصــد مواقع، پاداش 
کوچکــی را بــه میمون می دادنــد و این به 
معنای ریســک کم و پــاداش کم بود. نقاط 
دیگر، پاداشی ۱۰ برابر بزرگتر دادند اما فقط 
۱۰ درصد از مواقع با پاداش همراه بودند که 

به معنای ریسک بالا و پاداش بالا بود.
میمون ها به شدت به سراغ نقاط پر از ریسک 
و پــر از پاداش رفتند. رفتــار میمون ها مانند 
یــک قمارباز بود و حتی اگر امکان داشــت 
بیشتر از برنده شدن ببازند، باز هم روی یک 

پاداش بزرگ قمار می کردند.

تا بفهمند  سپس، پژوهشگران تلاش کردند 
کدام نواحی مغز کنترل این محاسبه ریسک-

پاداش را در دســت دارند. آنها چندین ناحیه 
از مغــز را که در تصمیم گیــری نقش دارند، 
انتخاب کردند و به هر کدام از آنها یک ماده 
شــیمیایی تزریق کردند کــه نورون ها را از 

فرستادن سیگنال باز می داشت.
هنگامی که پژوهشــگران یک منطقه خاص 
را غیرفعــال کردند، میمون ها از انتخاب های 
مخاطره آمیز دســت کشــیدند. هیچ منطقه 
دیگری این تأثیر را نداشــت؛ حتی مناطقی 
که نشان داده شده اســت در تصمیم گیری 

میمون ها نقش دارند.

منطقه ای که پژوهشــگران شناسایی کردند، 
 Brodmann(»بخشی از »ناحیه برودمن
area( در لوب پیشــانی میمــون بود که از 
ده ها قسمت کوچک تر تشــکیل شده است 
و این قســمت ها با انواع فعالیت های مغز از 
جمله گفتار، شنوایی و حرکت مرتبط هستند.

بــه طور خاص، ناحیه برودمــن ۶ مورد نظر 
پژوهشــگران بود که در برنامه ریزی حرکت 
پیچیده و هماهنگ نقش دارد. لوب پیشــانی 
برنامه ریــزی،  شــخصیت،  در  انســان ها، 
ســازمان دهی و رفتار هدفمنــد نقش دارد. 
تحقیقات گذشــته نشــان داده انــد که لوب 
پیشــانی میمون های ماکاک، نقش مشابهی 

در رفتار آنها دارد.
پژوهشگران آزمایش کردند که آیا می توانند 
این ناحیه از مغز را هدف قرار دهند تا تمایل 
میمون ها به قمار را فعــال و غیرفعال کنند. 
ویرایش ژن در ناحیه برودمن ۶، نورون ها را 
نسبت به نور حساس کرد و آنها در واکنش به 
نور قرمز فعال شدند. این گروه پژوهشی یک 
آرایه الکترود ویژه را در ناحیه تغییریافته مغز 
کاشتند. این دستگاه نه تنها فعالیت الکتریکی 
مغز را ثبت کرد، بلکه نور قرمز را نیز به سطح 

آن  تاباند تا نورون ها را روشن کند.

پیشگیری از اعتیاد به قمار با کاشت یک تراشه در مغز!

به تازگی ایلان ماســک بحــث و گفتگوی 
طرفداران حول محور تبدیل شدن سایبرتراک 

به خودرو پلیس را تایید کرده است.
به گزارش ایســنا و به نقل از آی ای، خودرو 
سایبرتراک شرکت تسلا یک وانت معمولی 
نیســت. این یک خودرو آینده نگرانه اســت 
که می تواند در برابــر گلوله ها مقاومت کند، 
مانند یک موشک شتاب بگیرد و مانند وسیله 
نقلیه ای در یک فیلــم علمی تخیلی به نظر 
برســد. به گفته ایلان ماســک، مدیرعامل 
تسلا، این خودرو همچنین می تواند بهترین 

وسیله نقلیه برای پلیس باشد.
ایلان ماســک به تازگی در شبکه اجتماعی 
ایکس اظهار کرده که فکر می کند داشــتن 
چند واحد پلیس مجهز به تســلا ایده خوبی 
خواهد بود. اظهارات او در پاســخ به پســتی 
از ســوی اداره پلیس روزنبــرگ در تگزاس 
بود که به اســتفاده از خودروهای تســلا در 
ناوگانش ابراز علاقه کــرده بود. اگرچه این 

ایده  جدیدی نیست، اما سر و صدای دیگری 
در مورد تبدیل شدن سایبرتراک تسلا به یک 

ماشین پلیس به وجود آورد.
اداره پلیــس روزنبــرگ تصویــری از یک 
ســایبرتراک را در ایکس به اشتراک گذاشت 
و از ماســک نظر خواست و نوشت: نظر شما 
چیست، ایلان ماســک؟ آیا سایبرتراک یک 
خودروی پلیس خوب خواهد بود؟ پیدا کردن 
وســایل نقلیه جدید برای تکمیل واحدهای 
پلیس قدیمی مان سخت اســت. آیا باید در 

سال ۲۰۲۴ تغییری ایجاد کنیم؟
این پســت ســر و صدای زیادی در فضای 
مجازی ایجاد کرد و واکنش های متفاوتی از 
سوی کاربران شبکه های اجتماعی به همراه 
داشــت. برخی از کاربران ایــده یک ناوگان 
پلیس از ســایبرتراک ها را به سخره گرفتند 
و گفتند که شــارژ آن در طول تعقیب و گریز 
تمام می شــود یا آتش می گیرد. دیگران این 
ایده را تحســین کردند و گفتند که این یک 

راه عالی برای صرفه جویی در هزینه بنزین و 
تعمیر و نگهداری خودروها خواهد بود.

اما ماسک به وضوح از این ایده حمایت کرد. 
او به روزنبرگ پاســخ داد و گفت که داشتن 
چند واحد پلیس مجهز به تســلا ایده خوبی 

است.
سایبرتراک به عنوان یک وسیله نقلیه پلیس 
مزایای زیــادی دارد. بدنه فولادی ضد زنگ 
بــادوام آن می تواند در برابــر فرورفتگی و 
خراش و حتی شــلیک ســلاح های کوچک 
مقاومت کند. این خــودرو دارای یک موتور 
الکتریکی قدرتمند اســت کــه می تواند در 
کمتــر از ســه ثانیه از صفر تــا ۶۰ مایل در 
ساعت برسد که سرعت آن را نسبت به اکثر 
خودروهای اســپورت بیشتر کند. سایبرتراک 
همچنین ظاهری تهدیدآمیز و کمی ترسناک 

دارد.
با این وجود این وسیله نقلیه هنوز باید برای 

تولید انبوه آماده شود.

تسلا هنوز در حال کار بر روی نهایی کردن 
طراحــی و ویژگی های آن اســت و انتظار 
می رود تحویل آن در اواخر سال ۲۰۲۴ آغاز 
شــود. این خودرو متقاضیان زیادی نیز دارد 
و بیش از یک میلیــون رزرو در حال حاضر 

توسط مشتریان مشتاق انجام شده است.
بنابراین، اداره پلیس روزنبرگ ممکن اســت 
قبــل از به دســت آوردن یک ســایبرتراک 
مجبور شــود کمــی صبر کند. امــا آنها در 
این میان گزینه هــای دیگری نیز دارند. آنها 
می توانند مدل Y یا مدل ۳ تســلا را انتخاب 
کنند که در حال حاضر در دسترس هستند و 

قابل اعتماد و کارآمد به حساب می آیند.
فارغ از این نوع خودرو، وســایل نقلیه تسلا 
می تواند آینده حمل و نقل پلیس را رقم بزند. 
آنها ترکیبــی از عملکرد، ایمنی و پایداری را 
ارائه می دهند که مقابله با آن دشــوار است و 
همانطور که ماســک گفت، این ایده خوبی 

است.

ایلان ماسک تایید کرد: آیا »سایبرتراک« خودرو آینده پلیس آمریکا خواهد شد؟

اپل پرداخت غرامت به کاربران شاکی آیفون را 
آغاز کرد. این کاربران در شکایت دسته جمعی، 
شــرکت را متهم کرده بودنــد به طور مخفیانه 
سرعت نســخه های قدیمی تر آیفون با باتری 

قدیمی را کاهش داده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از گیزموچاینا، 
این تســویه خارج از دادگاه به »باتری گیت« 
مشــهور شده، در ســال ۲۰۲۰ به دست آمد و 
طبق آن قرار شد اپل 5۰۰ میلیون دلار غرامت 

بپردازد. در حقیقت این شــکایت از تصمیم اپل 
در ۲۰۱۷ میــلادی برای کندتر کردن عملکرد 
برخی از نسخه های آیفون بدون اطلاع رسانی 

شفاف به کاربران سرچشمه گرفته بود.
شــکایت مذکــور در دســامبر ۲۰۱۷ میلادی 
ثبت و در آن ادعا شــد اپل در سیســتم عامل 
iOS۱۰.۲.۱ قابلیــت کندتر کــردن عملکرد 
را ارائه کرده بود تا از خاموش شــدن ناگهانی 
دســتگاه هــا اجتناب کنــد امــا در بخش به 

روزرسانی ها آن را اعلام نکرده بود.
هرچند اپل به دلیل نبود شفافیت عذرخواهی و 
به طور موقت جایگزین کردن باتری با تخفیف 
را بــرای کاربران فراهم کرد، اما هرگونه گمراه 
کــردن عمدی کاربران را انــکار و اعلام کرد: 
برای اجتناب از یک دعوی حقوقی ســنگین و 

پرهزینه شکایت را تسویه کرده است.
غرامت مربوط به این تسویه شامل شهروندان 
آمریکایی می شــود که آیفــون ۶، ۶پلاس، ۶ 

اس، ۶ اس پلاس یا اس ای با سیســتم عامل 
iOS۱۰.۲۱ و دســته ای از آیفون های ۷ و ۷ 
 iOS۱۱.۲ پلاس و نسخه های بعدی آیفون با
آنها تحت تاثیر اقدام اپل قرار گرفته بود. مهلت 
ثبت شــکایت نیز اکتبر ۲۰۲۰ میلادی اعلام 
شــده بود. طبق گفته برخی خوانندگان نشریه 
مک رومــرز که غرامت مذکور را دریافت کرده 
اند، کاربران واجد شرایط حدود 9۲ دلار دریافت 

می کنند.

برای تسویه یک طرح شکایت؛ اپل به کاربران شاکی آیفون های قدیمی 9۲ دلار غرامت می دهد
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P باور داریم، » قلم « مقدس اســت؛ عهـــــد می بندیم همواره آن را پاس داشته 

و پاک نگاه داریم.

P باور داریم، » حرمت و حیثیت« همگان، محترم و خدشــه ناپذیر اســت؛ رعایت 

حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.

8

 

یــک متخصص تغذیه، به ارایه توصیــه های غذایی برای 
مقابله با تنگی نفس پرداخت.

بــه گزارش خبرگــزاری مهــر، منصور رضایــی، مصرف 
ماهی های سرشــار از اســیدهای چرب امگا 3 و پروتئین، 
روی، منیزیم، ســلنیوم، آهن و ید را در کاهش تنگی نفس 
و اثرات زیان بار ترکیبات التهاب آور مفید دانســت و گفت: 
سرخ کردن ماهی با شــعله ملایم باشد و ترجیحاً ماهی به 
صورت بخارپز، آب پز و یا تنوری طبخ شــود. افزودن انواع 
چاشــنی ها )آب لیمو و آب نارنج( به ماهی بخارپز، تنوری و 

یا آب پز موجب بهبود طعم و مزه آن می شود.
وی افــزود: چــای ســبز با داشــتن مقــدار قابــل توجه 
آنتی اکســیدان تأثیر زیادی بر سیســتم ایمنی دارد و باعث 
تقویت سیســتم ایمنی بدن در مقابل بیماری های مختلف 
به ویژه بیماری های فصلی مانند سرماخوردگی و آنفلوانزا در 
زمستان، اسهال و استفراغ در فصل تابستان و حساسیت های 

فصل پاییز و آلودگی ها می شود.
رضایی ادامه داد: نوشــیدن چای ســبز باعث آرامش و رفع 
التهاب و حساسیت دستگاه تنفسی می شود، ولی باید توجه 

داشت که مصرف بیش از حد آن می تواند مضر باشد.
وی افزود: مصرف روزانه حداقل دو لیوان شــیر و مواد لبنی 
کم چرب، می تواند باعث کاهش عوارض ناشــی از آلودگی 

هوا بر بدن و دستگاه گوارش شود.

مدیــرکل دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غذا و دارو، به 
تشریح خواسته های ســازمان برای دارورسانی درب منزل 

پرداخت.
به گزارش خبرگــزاری مهر، محمد پیکانپور، در یک برنامه 
تلویزیونی گفت: با رویکرد دارورسانی درب منزل و سهولت 

دسترسی به دارو از مسیر داروخانه موافقیم.
وی به ۷ شرط لازم برای دارورسانی درب منزل، اشاره کرد 
و افزود: ضرورت اطمینــان از اصالت و کیفیت دارو، پرهیز 
از ایجــاد تقاضای القایی در زنجیره عرضه، ضرورت رعایت 
الزامات حمل دارو و اصول GDP، الزام به ارتباط مستقیم 
بیمار با مســئول فنی داروخانه، لزوم مدیریت دیتا در قالب 
پنجره واحد وزارت بهداشــت از مجرای نسخه الکترونیک 
و جلوگیری از ســو اســتفاده از اطلاعات بیماران، پذیرش 
مســئولیت اعضای زنجیره در مورد کیفیت کالا، و رعایت 
قیمت مصوب دارو و پرهیز از هرگونه گرانفروشــی، شروط 

لازم برای دارورسانی درب منزل از طریق داروخانه است.
پیکانپور در ادامه به تخلفات پلتفرم ها در فروش دارو اشــاره 
کــرد و گفت: دارو در پلتفرم ها به چند برابر قیمت قانونی به 

فروش می رسد.
وی با عنوان این مطلب که داروی ســقط جنین با نســخه 
جعلی در پلتفرم ها به راحتی قابل تهیه است، افزود: اسپری 
تنفسی ۷0 هزار تومانی با قیمت 480 هزار تومان به فروش 
می رسد. داروی شــیمی درمانی 92 هزار تومانی 9 میلیون 
تومــان، داروی مادوپار ۶50 هزار تومانی با قیمت 3 میلیون 
و 300 هزار تومان عرضه می شــود و شــربت لیسکانسین 
2۶0 هــزار تومانی با قیمت 2 میلیون و 200 هزار تومان در 

پلتفرم ها به فروش می رسد.
 

حوزه ســلامت در هفته رو به پایان، در جهان، شاهد اخبار 
و رویدادهای متعدد و مختلفی بود که به مرور گزیده ای از 

مهم ترین آنها می پردازیم.
به گزارش خبرنــگار مهر، مهم ترین اخبار منتشرشــده در 
حوزه بهداشــت، درمان و تغذیه در ســطح جهان به شرح 

زیر بوده اند:
رژیم فستینگ برای حفظ سلامت قلب و عروق مفید است

یک رژیم غذایی ســالم راهی شناخته شده برای کمک به 
حفظ ســلامت قلب و کاهش خطر ابتــلاء به بیماری های 

قلبی عروقی است.
بــرای حفظ طولانی مدت وزن از مصرف گوشــت اجتناب 
کنید، تحقیقات جدید شــواهد بیشــتری ارائه می دهد که 
مصرف ســبزیجات، غلات کامل و محصــولات لبنی کم 

چرب در دراز مدت مفید هستند.
دويدن در سرما فوايد بیشتری دارد

محققــان می گویند دویدن در هوای ســرد به دلیل برخی 
از عوامل از جمله تلاش و تقلا بیشــتر، فشــار متابولیک و 
چربی قهوه ای سوزاننده کالری، باعث فواید بیشتر نسبت به 

دویدن در هوای گرم می شود. 
کلســترول و فشــار خون بالا قبل از 55 سالگی و افزایش 

خطر بیماری قلبی
محققان گزارش می دهند که فشار خون بالا و کلسترول بالا 
قبل از 55 سالگی می تواند خطر ابتلاء به بیماری قلبی را در 

سنین بالاتر افزایش دهد.

 

رئیس فراکســیون جمعیت و حمایت از خانواده مجلس گفت: 
حمایت های بیمه سلامت از زوجین نابارور مورد توجه مجلس 

شورای اسلامی است.
بــه گزارش خبرگزاری مهر، فاطمه محمدبیگی، با اشــاره به 
اینکه یکــی از بهترین مصوبات مجلــس یازدهم در عرصه 
عدالت ورزی و کاهش رنج مریض داری به ویژه برای بیماران 
خاص، تأسیس صندوق حمایت از بیماری های خاص، صعب 
العلاج و نادر بود، افزود: این صندوق طی سال 1400 و 1401 
خدماتی را به بیماران ارائه داد که با توجه به اختصاص سالانه 
۷ هزار میلیارد تومان بودجه به دنبال آن هستیم که منابع آن 

را برای سال آینده افزایش دهیم.
وی با بیان اینکه ســازمان بیمه سلامت عملکرد قابل قبولی 
در ارائه خدمات به بیماران صعب العلاج داشته و اقدامات این 
ســازمان قابل تقدیر است، ادامه داد: خدمات بیمه سلامت به 
بیماران صعب العلاج مــورد حمایت دولت و مجلس بود و و 
امســال نیز در تلاش هستیم بودجه این صندوق را حداقل به 

9 هزار میلیارد تومان افزایش دهیم.
محمدبیگی با تاکید بر اینکه ســازمان بیمه سلامت در بحث 
اجــرای قانون جوانی جمعیت نیز بــا ارائه خدمات به زوجین 
نابــارور در قالب پرداخت 90 درصد هزینه ها بیش از 5۷ هزار 
زوج نابارور را نشــان دار کرده است اظهار داشت: البته هنوز 
مراکز و مؤسسات خصوصی و نیمه دولتی حمایت های جدی 
از این قانون نداشتند، حدود ۷ میلیون نفر زوج نابارور در کشور 
زندگی می کنند که با حمایت هــای بیمه ای امیدواریم بتوانند 

بیماری خود را درمان کنند.
عضو کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس اظهار داشــت: 
اجرای قانون نســخه نویسی و نســخه پیچی الکترونیک نیز 
خوشبختانه با حمایت های مجلس در تأسیس کمیته سلامت 
الکترونیک و همکاری های ویژه بیمه سلامت و شورای عالی 
بیمه ســلامت کشور منجر به استقرار بالای 90 درصدی این 
قانون در سراسر کشور شده و به دنبال یکپارچه سازی سازی 
سامانه های داده های ســلامت و قواعد بیمه ای هستیم. البته 
برخی تکالیف قانونی برای این مســاله در برنامه هفتم مورد 
توجــه قرار نگرفته که امیدواریم تدابیــر لازم برای آن اتخاذ 

شود.

مدیرکل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت با اشاره به 
برخی مخالفت ها با طب ایرانی و دخالت برخی غیرمتخصصان 
در امر درمان، گفت: طب ایرانی ظرفیت های ارزشمندی دارد 
و باید به دور از افراط و تفریط ها و با سیاستگذاری های درست 

و دقیق از آن به نحو احسن بهره مند شد.
به گزارش ایســنا،  دکتر نفیســه حســینی یکتا با بیان اینکه 
طبــق تحقیقات بیش از 80 درصد مردم جامعه از طب ایرانی 
استفاده می کنند، گفت: طب ایرانی ریشه در فرهنگ، آداب و 
رســوم ایرانیان دارد و از دیرباز مورد توجه ایرانیان بوده است 
و هیچ وقت از بین نرفته؛ آنچه که در حال حاضر رقم خورده 

دانشگاهی کردن این طب است.
وی افزود: از ســال 138۶ که بستر این طب در کشور فراهم 
شده بالغ بر 500 فارغ التحصیل در این حوزه داریم و مقالات 
پژوهشــی متعددی به چاپ رسیده است و این تلاشها باعث 
شــد تا  کشــورمان به رتبه چهارم در تولید علم در طب های 
ســنتی و جایگزین در دنیا بعد از چین، هند و آمریکا ارتقا پیدا 
کند که این موضوع نشــان دهنده عزم متخصصین این حوزه 

برای تولید علم در این حوزه است.
حسینی یکتا با اشــاره به مخالفت برخی افراد با طب ایرانی، 
تصریح کــرد: افرادی بــدون علم به ظرفیت ایــن حوزه و 
بــدون تلاش برای اطلاع و آگاهــی از این حوزه به مخالفت 
می پردازند. از طرفی در ســطح جامعه با افرادی روبرو هستیم 
که از علاقمندی مردم ســوء استفاده می کنند و بدون علم و 
دانش کافی خدمات و مداخلاتی را به نام طب ســنتی انجام 

می دهند که سبب آسیب هایی به سلامت مردم می شود.
وی افــزود: برخی از پزشــکانی که با طــب ایرانی مخالفت 
می کننــد، عزمی برای دریافت اطلاعات درســت و دقیق یا 
گوش شــنوایی برای این موضوع ندارند یا ظرفیت های طب 
ایرانی را می شناسند اما به جهت اطلاع از ظرفیت این حوزه با 
آن مخالفت می کنند. وی ادامه داد: افراط و تفریط ها از طرفی 
باعث تهدید ســلامت مردم می شود و از طرف دیگر مردم را 
از حق اســتفاده از طب بومی کشور در کنار طب رایج محروم 
می کند. او با اشــاره به اینکــه طب ایرانی و طب رایج مکمل 
یکدیگر هستند، بیان کرد: هر کدام از این طب ها قابلیت هایی 
دارند و در کنار هم می توانند مورد استفاده و بهره برداری قرار 
گیرند. این بهره برداری به موقع فقط توســط کسی می تواند 
انجام گیرد که به هر دو این حوزه اشراف کامل داشته باشد.

بنابــر اعلام دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشــت، وی 
در پایــان گفت: بهره منــدی از طب ایرانی رو به گســترش 
اســت. اقبال روز افزون به بهره منــدی از این ظرفیت کمک 
خواهــد کرد تا این مکتب در دل دانشــگاه ادامــه پیدا کند 
و البته که سیاســتگذاری های درســت و دقیق به تســریع 
 حداکثــر بهره منــدی از ایــن ظرفیت حتماً کمــک خواهد

کرد.

یک جراح و متخصص زنــان و زایمان گفت: اندومتریوز از 
جمله بیماری های شــایع زنان است که شیوع آن حدود 10 

درصد برآورد شده است. 
بــه گزارش خبرگزاری مهر، عاطفــه گرگین افزود: بیماری 
اندومتریوز وقتی رخ می دهد که اندومتر، یعنی بافت پوشاننده 
جدار داخلی رحم، در دیگر نقاط لگن لانه گزینی و رشد کند. 
تخمدان هــا، لوله های رحمی، رحم، روده، مثانه، کلیه، حالب 
و دیگر نقاط لگن، مانند روده باریک، آپاندیس و دیواره لگن 
شایع ترین نقاطی هستند که می توانند محل رشد اندومتریوز 

باشند.
وی درباره شــیوع این بیماری توضیح داد: شــیوع بیماری 
اندومتریوز در خانم هایی که در سنین باروری قرار دارند، بین 
۶ تا 10 درصد گزارش شده است . 25 تا 50 درصد خانم های 
نابارور به اندومتریوز مبتلایند و خطر بروز ناباروری در زنان 

مبتلا به اندومتریوز حدود 30 تا 50 درصد برآورد می شود.
این متخصص زنان درباره علت بروز اندومتریوز گفت: هنوز 
کاملًا مشــخص نیســت که علت بروز این بیماری چیست 
و فعــلًا فقط چنــد نظریه در این خصوص مطرح شــده، از 
جمله نظریه برگشت خون قاعدگی به داخل لگن، که هنوز 
به قطعیت نرســیده است. اما با توجه به پژوهش های انجام 
شــده می توان با قطعیت گفت که عوامل ژنتیکی و عوامل 
محیطی در بروز این بیماری نقش دارند. مشــخص شــده 
اســت که نقش عوامل ژنتیکی در بــروز این بیماری کاملًا 
تعیین کننده اســت و اگر در بستگان درجه یک سابقه ابتلاء 
به اندومتریوز وجود داشــته باشــد، خطر ابتلای فرد ۶ تا ۷ 

برابر بیشتر می شود.
وی درباره سن بروز این بیماری افزود: این بیماری می تواند 
از زمان اولین قاعدگی دختران بروز یابد اما بیشــترین شیوع 
آن در ســنین باروری، یعنی 15 تا 40 ســالگی است. البته 
ممکن است در خانم هایی که در سنین پیش از یائسگی قرار 

دارند و همچنین در خانم های یائسه هم دیده شود.
این فلوشــیپ لاپاراسکوپی پیشــرفته درباره علائم بیماری 
اندومتریوز توضیح داد: شایع ترین علائم اندومتریوز، دردهای 
شدید قاعدگی، دردهای مزمن لگنی و ناباروری است. درباره 

دردهای شــدید قاعدگی ذکر این نکته ضروری اســت که 
متأســفانه بسیاری از خانواده ها این درد را طبیعی می انگارند 
در حالی که از همان ســنین نوجوانی اگر دخترخانمی دچار 
دردهای شــدید قاعدگی بــود، یعنی دردهایی کــه او را از 
کارهای روزمره و رفتن به مدرسه بازمی داشت، حتماً باید از 
نظر ابتلاء به اندومتریوز بررسی شود، به ویژه اگر در خانواده 

سابقه اندومتریوز وجود داشته باشد.
داد: دردهــای حیــن مقاربــت، درد موقــع  ادامــه  وی 
تخمک گــذاری، دفــع دردناک، اســهال یا یبوســت حین 
قاعدگــی، درد حین ادرار و وجــود خون در ادرار و یا مدفوع 
حین قاعدگی، خون ریزی های غیرعادی قاعدگی و خستگی 
مزمن از دیگر علائم اندومتریوز هستند و نوع و شدت علائم 

به محل و شدت بیماری بستگی دارد.
عضو تیم تخصصی کلینیک اندومتریوز مرکز ابن سینا درباره 
راه های تشخیص بیماری اندومتریوز بیان کرد: نخستین گام 
گرفتن شــرح حال دقیق و کامل و معاینه اســت. معاینه و 
بررســی علائم بالینی می تواند بسیار کمک کننده باشد و در 
خانم های متأهل، با معاینه واژینال می توانیم وجود ضایعات 
عمقی را بررسی کنیم. دیگر ابزار تشخیص اندومتریوز انجام 
ســونوگرافی است که یک خدمت تشــخیصی در دسترس 
برای عموم بیماران اســت. اما بســیار مهم اســت که یک 
سونوگرافی اختصاصی و توسط سونولوژیستی انجام شود که 
با این بیماری آشناست و مهارت و تجربه کافی در شناسایی 
ضایعــات عمقی اندومتریوز را داشــته باشــد. در خانم های 
متأهل امکان انجام ســونوگرافی واژینال و داپلر وجود دارد 

و بــرای خانم های مجرد نیز ســونوگرافی ترنس رکتال یا از 
طریق مقعد درخواست می شود.

وی افــزود: در برخــی مــوارد ممکــن اســت ام آرآی نیز 
درخواســت کنیم. همچنین، انجام سونوگرافی برای بررسی 
کلیــه و مجاری ادراری نیز لازم اســت زیــرا تا 12 درصد 
امکان درگیــری سیســتم ادراری وجــود دارد. همچنین، 
ممکن اســت برخی تست های آزمایشــگاهی برای بررسی 
تورمورمارکرها درخواســت شــود که این آزمایشــات فقط 
در موارد درخواســت می شود که خانم کیســت اندومتریوز 
تخمدانی داشــته باشــد یا جراحی اندومتریــوز انجام داده 
باشــد که ما بــرای فالوآپ یا پیگیری پــس از جراحی این 
آزمایشات را درخواســت کنیم. البته کیست های اندومتریوز 
اغلــب خوش خیم انــد و فقط در 2 تا 3 درصــد موارد خطر 
 بدخیمی وجود دارد که با بررسی پاتولوژیک قابل تشخیص

است.
گرگین با تأکید بر ضرورت تشخیص زودهنگام اندومتریوز، 
بیان کرد: متأســفانه این بیماری اغلب دیر تشــخیص داده 
می شــود و گاه ۷ تــا 10 ســال پس از بــروز، این بیماری 
تشخیص داده نمی شود. یعنی بیمار سال ها با علائمی مانند 
پریودهای دردناک و دردهای مزمن لگنی درگیر اســت و به 
پزشــکان مختلفی مراجعه کرده و سونوگرافی ها و اقدامات 
تشــخیصی مختلفی انجام داده، اما بی نتیجه بوده است. در 
حالی که با گذشــت زمان ممکن است علائم و عوارض این 

بیماری تشدید و پیچیده تر شود.
وی در پایان یادآور شــد: همان طور که گفته شد، 30 تا 50 
درصد از مبتلایان به اندومتریوز، ممکن است دچار ناباروری 
شوند. این بیماری می تواند از طرق گوناگون، از جمله کاهش 
ذخیــره تخمدان و کاهش تعداد و کیفیــت فولیکول ها و یا 
ایجاد انســداد در لوله های رحمی باعث ناباروری شــود. به 
همین دلیل، به مبتلایان به اندومتریوز توصیه می شــود که 
اگر قصد و امکان بارداری دارند، هرچه زودتر برای بارداری 
اقدام کنند و اگر فعلًا شرایط بچه دار شدن ندارند، برای حفظ 
باروری از طریق فریز تخمک یا جنین اقدام کنند تا در آینده 

شانس بارداری داشته باشند.

   خبر 
   

متخصص تغذیه عنوان کرد؛

برنامه غذایی برای مقابله با کاهش 
تنگی نفس

پیکانپور مطرح کرد؛

۷ شرط لازم برای دارورسانی درب منزل 

فواید دویدن در سرما 

  دانستنی
  

جراح و متخصص زنان عنوان کرد؛

اندومتریوز از بیماری های شایع ناباروری زنان است

مدیرکل دفتر طب ایرانی وزارت بهداشت مطرح کرد:

استقبال 8۰ درصد مردم جامعه از طب ایرانی 

telegram.me/nedayhormozgan

انقباض شــدید و غیرارادی یک عضله، اسپاسم 
عضلانی است که می تواند به دلایل مختلفی از 
جمله خستگی، بلند کردن اجسام سنگین، برخی 
بیماری ها مانند MS یا دیســتروفی عضلانی 

بروز پیدا کند.
به گزارش ایســنا، اسپاسم عضلانی می تواند در 
کوتــاه یا طولانی مدت عضــلات فرد را درگیر 
کند کــه یکی از روش های درمان آن، ماســاژ 
درمانــی اســت و در برخی موارد نیــز به بیمار 
توصیه می شــود که استراحت مطلق و طولانی 

مدت داشته باشد.
بنابر اعلام دفتر آموزش و ارتقای سلامت جامعه 
وزارت بهداشــت، اگرچه استراحت، کشش های 
ملایم و ماســاژ عضله می تواند درد ناشــی از 
اسپاسم عضلانی را تا حدی کاهش دهد، با این 
حال هفت تســکین دهنده طبیعی عضلات نیز 

وجود دارد که شاید کمتر شناخته شده باشند:
_ چای بابونه: بابونه یک گیاه باســتانی اســت 
که برای درمان انواع بیماری ها از جمله اسپاسم 
عضله اســتفاده می شــود. بابونه شامل 3۶ نوع 
فلاونوئید اســت که خاصیت ضد التهابی دارند. 
شــما می توانید اســانس بابونــه را هنگام درد 
عضلانی، روی ماهیچه ها قــرار دهید و از درد 
اسپاسم رها شوید. چای بابونه همچنین می تواند 

منجر به تسکین عضلات شکم شود.
_ آب گیــلاس: آب گیــلاس بــرای مبارزه با 
التهاب و درد عضلانی به خصوص در دونده های 
ماراتن مفید اســت. مطالعات نشان می دهد که 
خاصیت آنتی اکسیدانی این میوه به طور طبیعی 

به آرامش ماهیچه ها کمک می کند.
_ اســانس زغال اخته: یکی از راه های شیرین 
و طبیعی برای آرام کــردن ماهیچه ها، خوردن 

زغال اخته اســت. مطالعات نشان می دهند که 
مصرف این میوه قبل و بعد از ورزش به بهبودی 
وضعیت عضلات سرعت بیشتری می دهد. زغال 
اخته دارای قدرت آنتی اکسیدانی است و نشان 
داده شده استرس اکسیداتیو و التهاب را کاهش 

می دهد.
_ فلفل: کپسایسین، ماده ای که در فلفل یافت 
می شــود و آرام بخــش طبیعــی ماهیچه ها به 
خصوص در کسانی اســت که از فیبرومیالژیا و 

آرتریت روماتوئید رنج می برند.
_ ویتامین D: افراد مبتــلا به درد عضلانی و 

 D اسپاسم های منظم، اغلب از کمبود ویتامین
رنج می برند. این ویتامین در قرص ها و مکمل ها 
وجود دارد ولی شما می توانید آن را از راه خوردن 
تخم مرغ، ماهی، شیر غنی شده و قارچ به بدن 
تــان وارد کنید. نور خورشــید راه طبیعی دیگر 

برای دریافت مقادیر کافی ویتامین D است.
_ منیزیم: این مــاده معدنی برای تغذیه حیاتی 
اســت زیرا عملکرد عضلانی و عصبی را بهبود 
می بخشــد. کمبود منیزیم اگرچه نادر است اما 
علائم اولیه آن شــامل درد عضلانی است. این 
ماده معدنــی در مواد غذایی از جمله موز، بادام، 

حبوبات و برنج قهوه ای یافت می شود.
_ اســتراحت کافی: شاید بهترین و طبیعی ترین 
راه برای از بین رفتن درد عضلات، اســتراحت 
باشــد. اطمینان حاصل کنید که به اندازه کافی 
می خوابیــد و مایعات به قدر کافی می نوشــید. 
استفاده از کمپرس های سرد و گرم نیز می تواند 

به تسکین فوری عضلات کمک کند.

۷ مُسکن طبیعی برای کاهش درد عضله

محمدبیگی تاکید کرد؛

توجه مجلس به حمایت بیمه سلامت از 
زوجین نابارور

وزیر بهداشــت،  درمان و آموزش پزشکی گفت: 
در زمــان حاضر 101 بیمار در بیمارســتان های 
کرمان بستری هستند که از این تعداد 32 بیمار 

در بخش های آی سی یو بستری شده اند.
بهرام عین اللهی در جریان دور دوم سفر استانی 
رئیس جمهور به زنجــان در جمع خبرنگاران در 

شهرستان خدابنده، افزود: از این تعداد، 10 بیمار 
در شرایط بســیار بدحال با علائم حیاتی پایین 

قرار دارند. 
وی افزود: حادثه کرمان آزمایشــی برای محک 
خــوردن میــزان آمادگی کادر درمــان بود که 
بلافاصله بیماران این حادثه به 12 بیمارســتان 

انتقال  داده شدند که ســه بیمارستان آن اصلی 
بود.

این مســئول اضافه کرد: از زمان حضور من در 
کرمان، 110 عمل جراحــی مهم برای بیماران 

انجام گرفت.
وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی افزود: 

متاســفانه تعدادی از مجروحان از ناحیه ســینه 
دچار اصابت ترکش شــده و نیازمند لوله گذاری 

و تخلیه خون بودند.
عین اللهــی با بیان اینکه برای مدیریت بهتر 18 
نیروی تخصصی از استان های شیراز و تهران به 

بیمارستان های استان کرمان اعزام شدند. 

وزیر بهداشت: 1۰ مصدوم عملیات تروریستی کرمان با علائم حیاتی پایین هستند

علائمعلائم
احساس خستگی مفرط سکته قلبی  سکته قلبی 

تنگی نفس

احساس درد و ناراحتی 
در ناحیه قفسه سینه

تعریق ناگهانی که سرد 
است

حالت تهوع

سرگیجه ناگهانی و بدون 
دلیل روشن

اینفو گرافیک: ندای هرمزگان/س. عطایی


